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BARTOSZ MARTYKA
Redaktor Naczelny

Przed nami najwspa-
nialszy czas w roku – 
jak śpiewał niegdyś 
Andy Williams. Grudzień 
to nie tylko Boże 
Narodzenie, prezenty, 
choinka, świętowanie 
i czas spędzany 
z rodziną. To także 
ostatni miesiąc w roku, 
więc wszyscy snujemy 
plany i podsumowujemy 
mijający czas.

A jaki był rok 2019? 
Wiele działo się 
w branży i poza nią. 
Przejęcia, innowacyjne 
produkty wprowadzane 
na rynek, a także 
wybory, zmiany w prze-
pisach, kolejna seria 
opowieści o wojnie han-
dlowej na linii USA-
Chiny i inne. Trudno 
ocenia się skalę makro 
– rzeczy ważne, które 
miały wpływ na tech-
nologię, branżę, gospo-
darkę, geopolitykę. 
Znacznie łatwiej ocenić 
skalę mikro – co osią-
gnąłem/osiągnęłam 
w mijającym roku. Albo 
inaczej – co osiągnęła 
moja firma, jakie cele udało 
się zrealizować, jakie mamy 
wyniki, jak poradził sobie mój 
zespół.

Dla BrandsIT ten rok był 
rokiem przełomowym. 
W styczniu po raz pierwszy 
wydaliśmy Magazyn 
BrandsIT, którego dwunasty 
numer masz przed sobą, 
drogi Czytelniku, a pod koniec 
listopada ogłosiliśmy wyniki 
Plebiscytu BITy 2019, który 
wyłonił najbardziej 

Małe wielkie rzeczy 

znamienite marki w branży. 
Dla dwuletniego medium to 
spory krok naprzód, który 
osiągnęliśmy dzięki pracy 
naszego Zespołu i Waszym 
zaangażowaniu. Z pewnością 
na tych sukcesach nie 
poprzestaniemy. W 2020 
roku czekają na nas nowe 
plany, które będziemy reali-
zować, żeby dostarczać jesz-
cze lepsze treści w jeszcze 
lepszy sposób. 

Kończąc ten wywód, 

chciałbym zwrócić 
uwagę na to, żebyśmy 
mocno skupiali się na 
małych, codziennych 
rzeczach tworzących 
nasz świat, na naszych 
często niewielkich fir-
mach czy innych przed-
sięwzięciach, które, 
dzięki starannemu pie-
lęgnowaniu i ulepsza-
niu, mogą rosnąć i się 
rozwijać, czego sobie 
oraz Wam, drodzy 
Czytelnicy, życzę 
w 2020 roku.

Wesołych Świąt Bożego 
Narodzenia oraz 
Szczęśliwego Nowego 
Roku.

Czyli  o planach na nowy rok

https://brandsit.pl
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PRZEGLĄD INFORMACJI

ACTION AUTORYZOWANYM 
PARTNEREM UBIQUITI NETWORKS

ACTION S.A., polski 
dystrybutor IT, został 
autoryzowanym partne-
rem Ubiquiti Networks 
- amerykańskiego lidera 
w zakresie rozwiązań 
sieciowych i bezprzewo-
dowej transmisji danych. 
Dzięki temu klienci Action 
uzyskają pełny dostęp 
i wsparcie do asortymen-
tu tego producenta.
Action jest jednym z part-
nerów Ubiquiti Networks 
w Polsce, a zarazem 
jednym z dwóch w aglo-
meracji warszawskiej. 
W asortymencie Ubiquiti 
można znaleźć: anteny, 
switche, access pointy, 
kable, kamery IP, kamery 
przemysłowe, kompo-
nenty sieci i wiele innych 

rozwiązań sieciowych, 
z których słynie marka 
doceniana przez klientów 

instytucjonalnych i od-
biorców indywidualnych.

Zarząd Vicis New Invest-
ments S.A. (dawniej ABC 
Data S.A.) poinformował, 
że Zarząd Giełdy Pa-
pierów Wartościowych 
podjął decyzję w sprawie 
wykluczenia akcji spółki 
z obrotu giełdowego na 
jej wniosek. Akcjom spółki 
przywrócono formę doku-
mentu (zniesienie dema-
terializacji akcji) 6 grudnia 
2019 roku. Wycofanych 
z zostało 125.266.899 
akcji wszystkich serii 

Spółki z obrotu giełdo-
wego na Głównym Rynku 
GPW.

AKCJE DAWNEJ ABC DATY WYCOFANE Z GPW

https://brandsit.pl
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ASBISc Enterprises Plc, 
dystrybutor produktów 
IT na rosnących rynkach 
Europy, Bliskiego 
Wschodu i Afryki, oraz 
producent marek 
Prestigio, Canyon, 
Perenio i Atlantech, 
poinformował, że w dniu 
28 listopada 2019 r. 
Rada Dyrektorów Spółki 
podjęła uchwałę 
o wypłacie akcjonari-
uszom zaliczki na poczet 
przewidywanej dywid-
endy z zysku Spółki za 
2019 r. w wysokości 
3.330.000,00 USD. 
Zaliczką objętych będzie 
55.500.000 akcji Spółki, 

co oznacza wypłatę 
zaliczki na poczet dywid-
endy w wysokości 0,06 
USD na akcję.
Dzień ustalenia prawa 
akcjonariuszy do zaliczki 

dywidendy został ustal-
ony na 9 grudnia 2019 r., 
natomiast dzień wypłaty 
zaliczki na 19 grudnia 
2019 r.

ASBIS WYPŁACI ZALICZKĘ POCZET DYWIDENDY

Bakotech - firma dystry-
buująca na polskim rynku 
rozwiązania z obszaru 
bezpieczeństwa IT, uzu-
pełniła swoje portfolio 
o rozwiązania służące do 
wykrywania w czasie rze-
czywistym włamań, 
zarówno do prywatnych 

jak i publicznych sieci 
i centrów danych.
Firma Attivo Networks to 
wielokrotnie nagradzany 
amerykański producent 
platformy ThreatDefend. 
Technologia jest moduło-
wym rozwiązaniem na 
które składają się serwery 

ściągające i angażujące 
potencjalnych atakują-
cych, serwery analizujące 
ścieżki ataku oraz serwery 
odpowiadające na 
wykryte zagrożenia i nie-
bezpieczeństwa.

ATTIVO NETWORKS W OFERCIE 
DYSTRYBUCYJNEJ BAKOTECH

https://brandsit.pl
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19 listopada br. Paweł 
Miszkiewicz objął stano-
wisko pełniącego obo-
wiązki Dyrektora 
organizacji Channel w HP 
Inc Polska.
Paweł Miszkiewicz z HP 
Inc Polska związany jest 
od 2006 roku i od tamtej 
pory pełnił role na licz-
nych stanowiskach, prze-
chodząc przez różne 
działy biznesu HP w wielu 
krajach. Karierę zawo-
dową rozpoczął w dziale 
PC Category dla regionu 
EMEA w centrali firmy 
w Grenoble we Francji. 
Pracował również jako 
financial analyst dla 
regionu MEMA oraz CEE. 
W 2008 roku przeniósł się 

rynkach zagranicznych, 
wspartej dzięki nakładom 
reklamowo-marketingo-
wym. Jednocześnie miały 
one istotny wpływ na 
osiągane marże.

PRZEGLĄD INFORMACJI

Maxcom w okresie sty-
czeń - wrzesień 2019 
roku osiągnął 86,9 mln zł 
przychodów ze sprzedaży 
oraz wygenerował 16,8 
mln zł cash flow z działal-
ności operacyjnej. 
Najwyższe od debiutu na 
GPW przepływy pozwoliły 
na inwestycje w przedsię-
wzięcie Rubbee oraz roz-
wój synergicznych linii 
biznesowych, bazujących 
na trendach zdrowego 
stylu życia i elektromobil-
ności. Spółka w I kwartale 
2020 roku rozpocznie 

sprzedaż innowacyjnych, 
wymiennych napędów 
elektrycznych do rowe-
rów.
Maxcom w okresie I-III 
kwartałów wypracował 
86,9 mln zł przychodów 
ze sprzedaży (vs. 77,7 mln 
zł r/r). Wynik EBITDA 
wyniósł 3,9 mln zł (vs. 8,7 
mln zł r/r) przy zysku 
netto rzędu 2,2 mln zł (vs. 
7,0 mln zł). Wzrost sprze-
daży to pochodna rosną-
cych udziałów rynkowych 
i pozycji konkurencyjnej 
firmy w Polsce i na 

MAXCOM 12-PROC. WZROSTEM SPRZEDAŻY PO
III KWARTAŁACH

Manager 
w Zjednoczonych 
Emiratach Arabskich 
i Iraku. W czerwcu 2019 r. 
objął natomiast stanowi-
sko Head of HP Printing 
Business dla Europy 
Centralnej.

NOWY DYREKTOR ORGANIZACJI 
CHANNEL  W HP INC POLSKA

do centrali firmy na Bliski 
Wschód w Dubaju, gdzie 
zdobywał doświadczenie 
pracując m.in. jako 
Country Channel Sales 
Manager dla krajów GCC 
(Katar, Kuwejt, Oman 
i Bahrajn) oraz Category 
Manager w dziale druku. 
Jako Category Manager 
rozwijał sprzedaż i strate-
gię marketingową dla dru-
karek komercyjnych 
i konsumenckich dla 
regionu Bliskiego 
Wschodu oraz Afryki 
Wschodniej.
W ostatnim czasie kiero-
wał także zespołem 
sprzedaży komputerów 
i drukarek, jako 
Commercial Channel Sales 

https://brandsit.pl
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Firma OKI Europe Ltd 
ogłosiła mianowanie 
Tsukasy Takasawy na 
nowego dyrektora zarzą-
dzającego. Takasawa – 
z 30 latami doświadczenia 
w sektorach bankowości 
inwestycyjnej i korpora-
cyjnej – zastępuje 
Denniego K. Kawaharę, 
który wraca do OKI Data 
Corporation, aby zająć się 
globalną transformacją 
organizacji.
Takasawa po raz pierwszy 
dołączył do OKI Group 
w 2016 r. jako dyrektor 
naczelny ds. personal-
nych. Następnie został 
dyrektorem i dyrektorem 

generalnym oddziału pla-
nowania korporacyjnego 
i administracji OKI Data 
Corporation, gdzie pełnił 
strategiczną funkcję 
w zakresie planowania kor-
poracyjnego, finansów 
i księgowości, systemów 

OKI EUROPE POWOŁAŁO NOWEGO DYREKTORA 
ZARZĄDZAJĄCEGO

RICOH PRZEJMUJE WŁOSKIEGO INTEGRATORA 
MAUDEN

informatycznych i zarzą-
dzania ryzykiem na pozio-
mie zarządu, a także 
uczestniczył w średnio-
okresowym planowaniu 
biznesowym OKI Data 
Corporation.

Ricoh ogłosiło przejecie 
włoskiego integratora – 
Mauden. Ta założona 
w 1987 roku firma oferuje 
usługi wspierające 
cyfrową transformację, 
w takich obszarach jak: 
Data Centre, infrastruk-
tura IT, Sztuczna 
Inteligencja oraz Business 
Intelligence. W 2018 jej 
obroty wyniosły EUR 55 
million. Davide Oriani, 
który pełni rolę CEO 
w Ricoh Italy zostanie 
również prezesem 
Mauden. Na stanowisku 
CEO firmy pozostanie 
Roberta Viglione. Ta 

transakcja to kolejne 
z szeregu przejęć firm 
z obszaru IT realizowa-
nych w ostatnim czasie 
przez Ricoh. Wśród nich 
znalazły się m.in. IPM 

i TotalStor, LAKE 
Solutions AG, NPO 
Sistemi, Techno Trends 
oraz Docuware.

https://brandsit.pl
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Polkomtel, spółka zależna 
Cyfrowego Polsatu, odstąpił od 
umowy zawartej 23 czerwca 
2016 roku z Huawei Polska, 
dotyczącej wdrożenia systemu 
informatycznego BES wraz 
z zapewnieniem wsparcia i roz-
woju, podał Cyfrowy Polsat. 
Decyzja Polkomtelu wynika 
między innymi z faktu, iż pier-
wotny harmonogram przewidy-
wał zakończenie projektu 
w ciągu 18 miesięcy, a obecnie 
mija już 41. miesiąc od 
momentu podpisania umowy. 
Termin wdrożenia nie został dotrzymany pomimo podpisania aneksu przedłużają-
cego.

POLKOMTEL ZRYWA UMOWĘ Z HUAWEI

RAMBASE CLOUD ERP 
DEBIUTUJE NA POLSKIM RYNKU

Hatteland Holding, nor-
weska firma będąca jed-
nym z innowatorów 
europejskiej branży ERP, 
rozwija struktury na tere-
nie Polski. Firma zaofe-
ruje polskim 
przedsiębiorcom 
RamBase Cloud ERP, 
technologię wspierającą 
zarządzanie przedsiębior-
stwem. System dedyko-
wany jest głównie dla 
sektora produkcyjnego, 
logistyki i dystrybucji hur-
towej. Rozwiązanie jest 
obecnie dostarczane na 
terenie 12 krajów na 
całym świecie, a jego 
wdrożenie jest błyska-
wiczne – trwa nawet 8 
tygodni. Co więcej system 

pozwala na skalowanie 
wraz z rozwojem biznesu 
klienta. W odróżnieniu od 
klasycznego ERP 
On-premise, RamBase 
zaprojektowano w chmu-
rze, dzięki czemu cechuje 
go bardzo atrakcyjne TCO 
(tzw. Total Cost of 
Ownership). Technologia 
umożliwia precyzyjne 
budżetowanie poprzez 
dokładne prognozy 

kosztów jej utrzymania 
w czasie.
Dzięki RamBase Cloud 
ERP, wielu polskich 
przedsiębiorców zyska 
możliwość skorzystania 
z połączonego eko-
systemu rozwiązań tzw. 
Industry 4.0, przemysło-
wego Internetu rzeczy 
(IIoT) i efektywnego 
zarządzania firmą opartą 
o procesy digitalizacji.

https://brandsit.pl
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IT WORKS ZMIENIA NAZWĘ NA EUVIC IT
IT Works, spółka specjali-
zująca się w outsourcingu 
IT, zmieniła nazwę na Euvic 
IT. Rebranding ma podkre-
ślić coraz większą synergię 
IT Works z Grupą Euvic, do 
której spółka należy od 
grudnia 2016 roku, kiedy 
to Euvic przejął ją od 
Enterprise Investors. Euvic 
IT to w sumie już ponad 
7 0 0  s p e c j a l i s t ó w  I T, 
a licząc całą Grupę Euvic – 
ponad 2000 osób.
 

IT Works w ciągu ostatnich 
3 lat intensywnie rozwijał 
współpracę z Euvic Sp. 
z o.o., zoptymalizował 
swoje procesy, a także 
znacząco zwiększył liczbę 
projektów realizowanych 
wspólnie z innymi spół-
k a m i  z  G r u p y  E u v i c 
i z udziałem zatrudnionych 
tam specjalistów z kompe-
tencjami z różnych obsza-
rów IT. 
Zmiana nazwy z IT Works 
n a  E u v i c  I T  z o s t a ł a 

zarejestrowana w sądzie 
18 listopada br. Dane reje-
strowe spółki - w tym 
również NIP, KRS, REGON, 
numery telefonów i adres 
siedziby - pozostały bez 
zmian.  

TECH DATA ZOSTANIE SPRZEDANA
Apollo Global Management 
przejmie amerykańskiego 
dystrybutora sprzętu 
informatycznego Tech 
Datę w ramach transakcji 
o wartości 5,4 mld USD.
Z wyłączeniem zadłużenia 
wartość transakcji szaco-
wana jest na około 4,77 
m l d  U S D ,  z g o d n i e  z 

obliczeniami Reutersa 
opartymi na liczbie akcji 
pozostających w obrocie 
na dzień 31 lipca.
Apollo sfinansuje przejęcie 
Tech Data 3 miliardami 
dolarów kapitału i około 
2 ,4  mi l iarda dolarów 
długu.  
Rich Hume będzie nadal 

kierował Tech Data jako 
dyrektor generalny po 
zakończeniu umowy, co 
jest spodziewane w pierw-
szej połowie 2020 roku. 
Hume nie uzgodnił jednak 
nowego pakietu wynagro-
dzeń z Tech Data po prze-
jęciu Apollo.

https://brandsit.pl
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CELEM ACRONIS 
JEST INTEGRACJA 

ELEMENTÓW 
BEZPIECZEŃSTWA 
W JEDEN PRODUKT 

– ROZMOWA 
ARTUREM CYGANKIEM

Zarządzanie systemami bezpieczeństwa powin-
no być proste, a backup musi być dostępny „od 

ręki” – z takiego założenia wychodzą twórcy 
systemów Acronis, którzy zaproponują klientom 

produkt skrojony na miarę potrzeb współcze-
snego biznesu. Z Arturem Cygankiem, Regional 

Director Eastern Europe, Acronis rozmawiam 
o założeniach i planach Acronis na przyszły rok.

ROZMAWIAŁ PRZEMYSŁAW KUCHARZEWSKI

https://brandsit.pl
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Przemysław Kucharzewski, BrandsIT: 
Czy Acronis to tylko i wyłącznie backup?

Artur Cyganek, Regional Director 
Eastern Europe, Acronis: Backup jest 
ważny, ale nie chciałbym skupiać się 
wyłącznie na backupie, a raczej poka-
zać pewien kierunek, który wyznaczył 
sobie Acronis, czym będzie się zajmo-
wał w najbliższych latach. Acronis znany 
jest przede wszystkim z backupu, z tego 
wyrośliśmy, natomiast nasz kierunek 
zdefiniowaliśmy jako Cyber Protection. 
Cyber Protection to rozszerzenie bez-
pieczeństwa tego świata cyfrowego o co 
najmniej kilka elementów: dwa i pół roku 
temu do backupu dodaliśmy ransomwa-
re protection. To rozszerzenie sprawdziło 
się, ponieważ mamy bardzo pozytywny 

odbiór z rynku, użytkownicy są bardzo 
zadowoleni, gdy mogą korzystać i zabez-
pieczać się przed atakami ransomware. 
Kolejnym elementem, który będzie w no-
wej wersji naszego rozwiązania, dostęp-
nej w przyszłym roku będzie Acronis Cy-
ber Protect, czyli zintegrowany system 
antywirusowy. Antywirus nie jest wy-
tworzony bezpośrednio przez Acronis, 
ale jest to kombinacja istniejącego silni-
ka antywirusowego w połączeniu z ele-
mentami systemu powstałego w Acro-
nis.  Acronis Cyber Protect zawierać 
będzie także elementy systemu monito-
rującego i systemu do realizacji patcho-
wania, czyli aktualizacji wszelkich naj-
nowszych dostępnych bibliotek, łatek, 
baz sygnatur i aktualizacji systemowych.
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BrandsIT: Brzmi imponująco! Czy planuje-
cie rozszerzyć funkcjonalność Cyberpro-
tect o kolejne „cegiełki” bezpieczeństwa?

Artur Cyganek: Tak - kolejnym kro-
kiem będzie system DLP (Data Leak / 
Lost Protection), przy czym nie będzie 
to, podobnie jak system antywirusowy, 
w pełni własne rozwiązanie. Wszystkie 
te działania służą stworzeniu produktu, 
w którym zawartych jest co najmniej kil-
ka rozwiązań z zakresu bezpieczeństwa: 
z jedną konsolą, będącego łatwym do 
zarządzania przez administratora. Ran-
somware protection już jest, antywirus, 
monitoring i patching będzie dostępny 
na początku roku 2020 i wtedy poja-
wi się na rynku nowa edycja produktu 
o nazwie Acronis Cyber Protect. Premie-
rę ogłosiliśmy w Miami podczas Part-
ner Summit w październiku tego roku.

BrandsIT: Czy stosowanie wie-
lu niezależnych systemów bez-
pieczeństwa w różnych obsza-
rach to utrudnienie dla organizacji?

Artur Cyganek: Proszę sobie wyobrazić, 
że jeden z największych klientów Acroni-
sa określił, że posiada 72 różne systemy 
z obszaru bezpieczeństwa cyfrowego, 
co można określić jako swego rodza-
ju abstrakcję. Jeśli spojrzymy na prze-
ciętną polską firmę średniej wielkości, 
którą można określić świadomą w za-
kresie cyberbezpieczeństwa zauważy-
my, że posiada ona od 5 do 15 różnych 
systemów od różnych producentów. 
Taka ilość na pewno komplikuje sprawy 
zarządzania, licencjonowania, tworze-
nia procedur bezpieczeństwa cyfrowe-
go, określania polityk bezpieczeństwa. 
Celem Acronis jest integracja wielu ele-
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mentów bezpieczeństwa w jeden pro-
dukt, co pozwoli na łatwiejsze zarządza-
nie całością, a jednocześnie będzie tańsze 
niż suma kilku czy kilkunastu elementów. 

BrandsIT: A co chmurą?

Artur Cyganek: Obserwujemy tendencję 
wielokrotnie szybszego wzrostu liczby 
endpointów od liczby urządzeń, które 
znajdują się w centrum danych. Coraz 
istotniejsza jest kwestia zabezpieczenia 
urządzeń końcowych, co się wiąże nie-
rozłącznie z efektywnością i kosztami. 
W Acronis mamy tego świadomość. Ana-
lizy rynkowe pokazują, że użytkownik 
biznesowy nie przeznaczy takich samych 
środków finansowych na zabezpiecze-
nie 1GB danych w urządzeniach koń-
cowych, jak do tej pory wydawał na za-
bezpieczenie 1GB danych w data center. 

Definicja endpointów jest bardzo sze-
roka, a więc są to wszystkie urządze-
nia funkcjonujące na brzegu sieci: stacje 
robocze i urządzenia mobilne, a także 
roboty przemysłowe, czujniki, czyli 
wszystko to, co wiąże się z Internetem 
Rzeczy i Przemysłem 4.0. Acronis spe-
cjalizuje się właśnie w tym obszarze. 
Ochrona urządzeń końcowych musi 
być tańsza i bardziej efektywna, dlate-
go naszą inicjatywą jest, aby zwiększyć 
znaczenie bardzo ważnego backupu 
chmurowego, który jest zdecydowanie 
tańszy, niż tradycyjne podejście do bac-
kupu i odtwarzania po utracie danych. 
 

BrandsIT: Dziękuję rozmowę. 
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Większość publikacji poświęconych bez-
pieczeństwu cyfrowemu skupia się na spo-
sobach ochrony centrów przetwarzania 
danych, włączając systemy, serwery, pa-
mięci masowe i całą sieć komputerową, zaś 
w mniejszym stopniu poświęca wystarcza-
jąco dużo uwagi urządzeniom końcowym. 
A właśnie one są najczęstszą furtką dla hac-
kerów czy też pracowników firm, którzy 
w sposób celowy lub nie powodują utratę 
cennych danych. A dane to waluta XXI wieku.
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smartwatche, telewizory i coraz częściej 
sprzęt AGD – lodówki, pralki. Endpoin-
tami stają się samochody, są nimi robo-
ty w fabrykach, wynajmowane hulajnogi 
elektryczne… 

DLACZEGO POWINNO 
SIĘ ZAPEWNIĆ BEZPIE-
CZEŃSTWO URZĄDZEŃ 
KOŃCOWYCH?
Zabezpieczenie endpointów jest bardzo 
istotne dla zapewnienia cyberbezpie-
czeństwa organizacji, ponieważ poprzez 
urządzenia końcowe możemy uzyskać 
dostęp do danych znajdujących się w sie-
ci firmowej. Innymi słowy, nasze urzą-
dzenia końcowe zapewniają dostęp nie 
tylko do danych, które znajdują się bez-
pośrednio na tym urządzeniu, ale dzięki 
nim możemy przecież korzystać z niektó-
rych zasobów firmy, a posiadając odpo-
wiednie uprawnienia, nasz dostęp może 
być praktycznie nieograniczony. Wielu 
administratorów, nie wiedzieć czemu, 
odpuszcza temat bezpieczeństwa end-
pointów, głównie z przyczyny nieświa-
domości strat, jakie organizacja może 
ponieść w przypadku utraty, kradzieży 
danych biznesowych czy też przestoju 
w pracy pojedynczego notebooka, skut-
kującego bezczynnością pracownika.

ZŁAP WIRUSA
Do niedawna rozważania o cyberbezpie-
czeństwie urządzeń końcowych zazwy-
czaj kończyły się na zainstalowanym sys-
temie antywirusowym, z osobistą zaporą 
ogniową, która chroniła zasoby na danym 
urządzeniu, a także przeciwdziała roz-
przestrzenianiu się złośliwego oprogra-
mowania na inne komputery wewnątrz 
organizacji i nie tylko. W przypadku sys-
temów antywirusowych warto stosować 
rozwiązanie krzyżowe – przykładowo 
na serwerze pocztowym mieć wdrożone 
rozwiązanie jednego dostawcy, zaś na 
urządzeniach końcowych – innego. Dla-
czego? Programy antywirusowe chronią 
prawie w 100 proc., a prawie robi różnicę. 
Jedni producenci implementują „szcze-
pionki” przeciwko wirusom jednego typu 

CZYM SĄ ENDPOINTY?
Pojęcie endpointów (czyli urządzeń koń-
cowych) rozszerza się każdego roku, je-
śli do niedawna były to tylko notebooki, 
stacjonarne jednostki robocze, tablety 
i smartfony. 

Dzisiejsze media donoszą o możliwo-
ściach nowej technologii mobilnej – 5G, 
która pozwala na wielokrotnie więk-
sze prędkości przesyłu danych (aż do 
20Gb/s), dużą stabilność połączeń 
w przypadku ruchomych obiektów (aż 
do 500km/h), pozwalając na podłączenie 
nawet 1 miliona urządzeń na 1 kilometr 
kwadratowy i niewielkie opóźnienia. 
Wszystkie te cechy spowodują lawinowy 
wzrost liczby urządzeń komunikujących 
się ze sobą. Z tego powodu pojęcie end-
pointów nabiera nowego znaczenia. Na-
leży je rozszerzyć o wszystkie urządzenia 
pracujące na brzegu sieci – jak czujniki, 
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wcześniej, inni później – dlatego warto 
dywersyfikować zabezpieczenia.

ANTYWIRUS – WIADO-
MO! A CO KOPIĄ ZAPA-
SOWĄ?
Od czasów pojawienia się pierwszych 
ransomware, czyli pamiętnego roku 
2017, kiedy to WannaCry i Petya zdzie-
siątkowały niejedną firmę, zaczęto bacz-
niej przyglądać się sprawie tworzenia 
kopii zapasowej również w przypadku 
urządzeń końcowych, którymi są także 
stacje robocze.

Kopia zapasowa, która pozwoli na stwo-
rzenie backupu dokumentów ze stacji ro-
boczej, listy kontaktów z telefonu czy też 
skrzynki pocztowej to drugi, najbardziej 
popularny z elementów polityki bezpie-
czeństwa. Co istotne, kopia zapasowa 
powinna być wykonywana automatycz-
nie wg określonego harmonogramu i być 

szyfrowana! Rozważania o kopii zapaso-
wej w większości przypadków kończą się 
wyłącznie na tym, że użytkownik dane-
go komputera raz na jakiś czas (jeśli so-
bie przypomni) przekopiuje swoje dane 
na zewnętrzny nośnik, taki jak pendri-
ve, dysk zewnętrzny albo do popularnej 
usługi chmurowej typu Dropbox czy Go-
ogleDrive. Dobre i to, ale dalej nie rozwią-
zuje problemów w 100 proc.. Pierwsza 
sprawa to zawodna pamięć – „ręczne” 
robienie kopii zapasowej jest nieste-
ty obarczone sporym poślizgiem cza-
sowym. Według statystyk średni wiek 
stworzonej kopii zapasowej to kilka mie-
sięcy. Drugą sprawą to zabezpieczenie 
kopii zapasowej przed niepowołanym 
dostępem – jeśli nie jest szyfrowana, to 
jeśli ktoś niepowołany uzyska dostęp do 
zewnętrznego nośnika – wie wszystko. 
Pamiętajmy, że dane w chmurze też nie 
są w 100 proc. bezpieczne, jeśli nie są 
szyfrowane ani też dostęp do chmury nie 
jest odpowiednio zabezpieczony (poczy-
nając od mocy hasła przez samą chmurę 
– bo czy wierzysz w brak dostępu opera-
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tora chmury globalnych graczy?).

W przypadku kopii zapasowej należy pa-
miętać o zasadzie 3-2-1 – dane powinny 
znajdować się w trzech egzemplarzach 
– przy czym dwie kopie są kopiami zapa-
sowymi, a jedna z nich znajduje się poza 
siedziba organizacji – czyli np. w chmu-
rze publicznej. Warto zastanowić się 
nad backupem całych maszyn wirtual-
nych w przypadku urządzeń kluczowych 
użytkowników, tak żeby podczas awarii 
sprzętowej czy też zaszyfrowania dysku 
ransomware szybko można było przy-
wrócić urządzenia do pracy. 

BEZWZGLĘDNIE SZY-
FRUJEMY
Szyfrowanie danych to najprostszy spo-
sób na uniemożliwienie nieuprawnionym 
osobom na dostęp do danych znajdują-
cych się na dowolnym urządzeniu końco-
wym albo zewnętrznym nośniku danych. 
Dane można stracić poprzez utratę urzą-

dzenia, atak hackerski czy roztargnienie 
lub celowe działanie pracownika. Szyfro-
wać można pojedyncze pliki, foldery, czy 
też całe dyski. Można szyfrować pocztę 
elektroniczną. Warto rozważyć wdroże-
nie również mechanizmów szyfrowanej 
transmisji, czy to za pomocą szyfrowa-
nych komunikatorów, które pozwolą na 
bezpieczne prowadzenie rozmów we-
wnątrz organizacji, czy z klientami, lub 
też zapewnienie tajności przesyłanych 
dokumentów (np. umów handlowych 
czy pism sądowych). Stosowanie nieszy-
frowanych metod komunikacji niejed-
nokrotnie skutkowało stratami idącymi 
w miliony złotych, chociażby płatnością 
na niewłaściwe konta otrzymanych fak-
tur, podejrzeń wysłanych ofert handlo-
wych przez konkurencję albo dostępu 
do sprawozdań finansowych np. spółek 
giełdowych przez niepowołane osoby.

JAK UNIEMOŻLIWIĆ 
WYCIEK DANYCH?
Wielu specjalistów zaleca wdrożenie 
rozwiązań DLP (skrót od ang. data leak 
protection / prevention), czyli narzę-
dzi uniemożliwiających wyciek danych 
na zewnątrz organizacji – czy to przy-
padkowemu czy celowemu działaniu 
pracowników albo też kradzieży owych 
danych. Systemy takie ograniczają albo 
uniemożliwiają zapis określonych doku-
mentów, czy też plików na urządzeniach 
zewnętrznych, takich jak pendrive czy 
płyta DVDRW, wysłanie owych plików 
mailem albo za pomocą komunikatora, 
czy w końcu wysłanie obiektów na sto-
rage w chmurze. Rozwiązania te bardzo 
często analizują treść plików, dzięki cze-
mu staje się np. niemożliwe wysłanie 
mailem pliku z więcej niż dwoma nume-
rami PESEL.  Ale – jak to mówią – każdy 
kij ma dwa końce. Jeśli system DLP ma 
możliwość analizowania przesyłanych 
danych pod względem treści, musimy 
mieć świadomość, że dajemy dostęp do 
danych stronie trzeciej, jakim jest np. 
producent rozwiązania DLP. 

ZARZĄDZANIE ŁATKAMI
Dopełnieniem funkcji związanych z bez-
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pieczeństwem są narzędzia sprawdza-
jące czy w firmowej infrastrukturze 
pracują jedynie przetestowane i dopusz-
czone aplikacje. Dlaczego? Ponieważ 
każda aplikacja może mieć „dziury”, czy-
li być narażona na atak hakerski i dzięki 
temu stać się furtką do ataku na poje-
dynczy komputer, a dzięki temu na całą 
sieć w firmie. Oprócz dziurawych aplikacji 
zdarzają się tzw. backdoory, czyli furtki 
pozwalające autorom aplikacji na dostęp 
przez celowo zostawiony mechanizm, 
prowadzący prosto do danych znajdują-
cych się na określonym urządzeniu czy 
też wewnątrz sieci, do której podłączone 
jest dane urządzenie.

Osoby odpowiedzialne za bezpieczeń-
stwo systemów powinny też przywią-
zywać duża wagę do bezpieczeństwa 
związanego z wykorzystaniem stacji 
roboczych w przedsiębiorstwie. Jednym 
z elementów systemu bezpieczeństwa 
jest szybkie wdrażanie łat systemowych 
z aktualizacjami zabezpieczeń natych-
miast po udostępnieniu ich przez fir-
mę-dostawcę systemu operacyjnego, 
czy też producenta używanej aplikacji. 
W konsekwencji otrzymujemy świetnie 
zabezpieczony system, odporny na ataki 
związane z lukami w zabezpieczeniach.
  

WIEDZA JEST 
PODSTAWĄ
Na koniec warto wspomnieć o nietech-
nicznym czynniku związanym z bezpie-
czeństwem informatycznym organizacji. 
Otóż najbardziej zawodnym ogniwem są 
ludzie i ich świadomość związana z za-
gadnieniami cyberbezpieczeństwa. Waż-
na jest więc edukacja użytkowników do-
tycząca zagrożeń i tego co (nie) powinni 
robić, w przypadku podejrzeń o atak hac-
kerski albo chociażby w momencie otrzy-
mania podejrzanej wiadomości poczto-
wej. Organizacja może mieć najlepsze 
rozwiązania technologiczne, najbardziej 
optymalne procedury bezpieczeństwa, 
ale najistotniejsze jest działanie ludzi. 
Najwyższej klasy zabezpieczenia chronią 
w 99 proc., zawsze pozostaje ryzyko, że 
nowe zagrożenie będzie nierozpozna-

ne przez program antywirusowy. Warto 
cyklicznie szkolić pracowników, aby nie 
otwierali załączników w podejrzanych 
mailach, żeby każdorazowo sprawdzali 
poprawność adresów witryn interneto-
wych, które wymagają logowania, lub 
aby na przykład nie próbowali uruchomić 
programu ze znalezionego pendrive na 
ulicy, a także stosowali unikalne, mocne 
hasła.

HASŁA SĄ WAŻNE
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poufnych danych. Nawet najsilniejsze 
hasło nie pomoże, jeśli używane jest do 
wielu kont – czy to zewnętrznych portali 
czy logowania do wewnętrznych syste-
mów. Wyciek albo kradzież danych logo-
wania z jednego serwisu lub jednej usłu-
gi w prosty sposób może spowodować 
atak na inne – używając tych samych 
danych dostępowych przestępca jest 
w stanie odczytać dane albo korzystać 
z usług chronionych dokładnie w ten 
sam sposób, czyli tym samym hasłem. 
Remedium na tego typu zagrożenia to 
stosowanie menadżerów haseł, które 

umożliwiają automatyczne generowanie 
silnych haseł dla każdego konta. Dodat-
kowo, hasła automatycznie wypełnią 
się na odpowiednich stronach interne-
towych i będą przechowywane w bez-
piecznym sejfie dostępnym za pomocą 
hasła głównego.

CZY JESTEŚMY BEZ-
PIECZNI?
jednej strony mamy wyścig tych, którzy 
pragną mieć dostęp do naszych danych, 
przy czym ważna jest świadomość tego, 
że są to nie tylko przestępcy, ale również 
rządy państw, jak i giganci technologicz-
ni tego świata. I myślę, że organizacje 
i prywatni użytkownicy Internetu będą 
chcieli ustrzec się przed tym źródłem in-
wigilacji. Amnesty International ostrzega 
w swoim ostatnim raporcie, że wszech-
obecna inwigilacja miliardów ludzi przez 
Facebooka i Google’a stanowi systemo-
we zagrożenie dla praw człowieka. Or-
ganizacja wzywa technologicznych gi-
gantów do wprowadzenia radykalnych 
zmian w stosowanym przez nie modelu 
biznesowym. „Google i Facebook domi-
nują w naszym życiu, zyskując niespo-
tykaną władzę nad światem cyfrowym, 
poprzez zbieranie i zarabianie na danych 
osobowych miliardów ludzi. Ich kontrola 
nad naszym cyfrowym życiem podwa-
ża prawo do prywatności i jest jednym 
z głównych wyzwań związanych z pra-
wami człowieka w naszej erze” – powie-
dział Kumi Naidoo, Sekretarz Generalny 
Amnesty International.

Po drugiej stronie wyścigu zbrojeń wszy-
scy producenci systemów zabezpieczeń 
dokładają wszelkich starań, żeby ode-
przeć albo przewidzieć działania tych, 
którzy usiłują mieć dostęp do naszych 
danych. Jeśli jeszcze do niedawna naj-
istotniejszym czynnikiem było zapo-
bieganie konsekwencjom awarii sprzę-
towych, tak teraz wszelkie aspekty 
zapewnienia cyberbezpieczeństwa sku-
piają się na przeciwdziałaniu czynnikowi 
ludzkiemu (świadomemu lub nie) i ata-
kom hackerskim.
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Z roku na rok rośnie liczba osób pra-
cujących zdalnie, coraz częstsze są 
również podróże służbowe, w trak-
cie których specjaliści narażeni są na 
korzystanie z niewłaściwie zabez-
pieczonych sieci WiFi. Taka sytuacja 
może być bardzo ryzykowna i nieść 
za sobą poważne konsekwencje dla 
bezpieczeństwa firmowych danych. 
Zgodnie z raportem, przygotowanym 
przez WatchGuard, ponad 60 proc. 
przedsiębiorstw, biorących udział 
w badaniu doświadczyło naruszenia 
bezpieczeństwa danych w wyniku 
działania osób, pracujących poza fir-
mową siecią. By uchronić się przed 
takimi sytuacjami, konieczne jest 
odpowiednie zabezpieczenie punk-
tów końcowych. Pomaga w niej 
m.in. pakiet WatchGuard Passport, 
na który składa się uwierzytelnia-
nie wieloskładnikowe (AuthPoint), 
automatyczna ochrona użytkowni-
ków końcowych przed atakami typu 
phishing oraz command and control, 
a także filtrowanie treści, zmniejsza-

jące ryzyko połączenia z siecią osób 
nieuprawnionych. Odpowiednie 
zabezpieczenie firmowych danych 
ułatwia również automatyzacja 
procesów związanych z bezpieczeń-
stwem (usługa Threat Detection and 
Response), gwarantująca podjęcie 
natychmiastowej reakcji w wypadku 
pojawiających się zagrożeń.

Bezpieczeństwo enpointów jest nie-
słychanie istotne, ponieważ są to 
obecnie najsłabiej chronione ele-
menty sieci firmowych, dzięki wymo-
gowi mobilności, bardzo często są to 
punkty dBezpieczeństwo enpointów 
jest niesłychanie istotne, ponieważ 
są to obecnie najsłabiej chronione 
elementy sieci firmowych, a dzięki 
wymogowi mobilności, bardzo czę-
sto są to punkty dające dostęp do 
szerokiej infrastruktury IT. Mogą one 
stanowić łatwą furtkę do przejęcia 
ważnych danych firmowych zapisa-
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nych na serwerach. 

Punkty końcowe jako elementy 
umożliwiające dostęp do danych to 
tylko jedno zagrożenie, kolejnym, nie 
mniej istotnym, są dane zapisane lo-
kalnie na laptopach desktopach czy 
urządzeniach mobilnych. Koniecz-
ność sprawowania kontroli nad tymi 
danymi jest warunkiem wymaga-
nym do zapewnienia zgodności z re-
gulacjami, takimi jak RODO.  Jest to 
bardzo trudne, a skuteczne i spraw-
ne panowanie nad tymi danymi czę-
sto wymaga automatyzacji. 

Konieczność sprawowania skutecz-
nej kontroli nad końcowymi punkta-
mi sieci firmowych stymuluje rozwój 
kompleksowych systemów zarzą-
dzania danymi i stosowanie kom-
pleksowej strategii zarządzania da-
nymi.
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KRAKOWSKI
Cypherdog Inc. 

czy internetowi szpiedzy spędzają 
setki godzin na obmyślaniu nowych 
sposobów na to, by uzyskać dostęp 
do danych, które mogą przedsta-
wiać jakąś wartość. W takiej rze-
czywistości urządzenia końcowe 
są jednym z najsłabszych ogniw 
całej infrastruktury informatycznej, 
przede wszystkim dlatego, że korzy-
stają z nich...ludzie.

A jak wiadomo dziś, gdy pracujemy 
coraz więcej i szybciej, o błąd ludzki 
nietrudno. Jak temu zaradzić? Po 
pierwsze, edukować pracowników 
aż do skutku. „Aż do skutku”, czy-
li do momentu, gdy podstawowe 
zasady i działania zabezpieczające 
sprzęt i dane, staną się po prostu 
nawykiem. Druga sprawa, trochę 
bardziej kosztowna, to inwestycja 
w narzędzia, które ochronią nasz 
biznes przed atakami z zewnątrz 
i wyciekiem danych. Dobry firewall 
i antywirus to absolutna podstawa, 
o której nawet nie trzeba wspo-
minać. Jednak warto pójść o krok 
dalej i skorzystać z narzędzi, takich 
jak manager haseł, zaszyfrowany 
komunikator, bezpieczny storage 
chmurowy, czy aplikacje do przesy-
łania danych w postaci zaszyfrowa-
nej. Korzystając z takich rozwiązań, 
wdrożonych strategicznie i z głową, 
możemy spać względnie spokojnie. 
Choć może się to wydawać niemałą 
i zbyteczną inwestycją, zwłaszcza 
dla małych firm, proszę mi wie-
rzyć, że utrata danych będzie boleć 
bardziej i dłużej, niż jeden większy 
wydatek na ich ochronę.

Możliwości przejmowania plików 
mnożą się w zastraszającym tem-
pie. Cyberprzestępcy, wyłudzacze, 
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Terminale użytkownika to w tej 
chwili ulubiony cel cyberprzestęp-
ców. Są wysoce mobilne, korzystają 
z różnorodnych sieci dostępowych 
poza strefą zarządzania systemu IT, 
a jednocześnie mogą stać się bardzo 
wygodną kapsułą, która przeniesie 
włamywacza lub jego program do 
wnętrza firmy, z pominięciem wszel-
kich zabezpieczeń.  Jednocześnie, 
zwykły użytkownik jest w zasadzie 
pozostawiony sam przeciwko wy-
soko wykwalifikowanym adwersa-
rzom. Zakrawa to na anegdotę, ale 
oczekujemy, aby osoba bez szczegól-
nej wiedzy technicznej (o bezpieczeń-
stwie IT nie wspominając) podjęła 
lepsze decyzje niż specjalista w od-
niesieniu do phishingu, manipulacji 
adresami e-mail czy nazwami do-
men albo bardziej zaawansowanych 
metod ataku. Bez wspomagania po-
przez sprawne systemy kwalifikują-
ce treści, taki człowiek jest w zasa-
dzie bezbronny, a przejęcie kontroli 
nad jego kontem systemowym czy 

tez komputerem wydaje się bajecz-
nie prostym zadaniem. I to zarówno 
dla szeroko zakrojonych kampanii 
liczących na przypadkowe ofiary, 
jak i dla ataków precyzyjnie wyce-
lowanych w konkretne organizacje. 
Późniejsze wykorzystanie tak przeję-
tego urządzenia do wykonania dal-
szych kroków wewnątrz systemu IT 
to najczarniejszy scenariusz dla ad-
ministratorów. Atakujący może omi-
nąć firewalle i inne zabezpieczenia 
sieciowe, usypując dostęp do intere-
sujących go zasobów wewnętrznych 
- baz danych, informacji transakcyj-
nych, pilnie strzeżonych sekretów 
firmowych. Może także próbować 
umieścić swoje „tylne drzwi” do wy-
korzystania w dłuższym okresie lub 
spróbować podnieść swoje upraw-
nienia do poziomu administratora. 

To wszystko dzięki przejęciu jednej 
końcówki użytkownika. Najczęściej 
jest to spowodowane kombinacją 
wielu czynników. Od niewiedzy lub 
naiwności użytkowania po zanie-
dbania w zarządzaniu urządzeniem 
zdalnym, jak błędy konfiguracyjne 
czy pozostawione nienaprawionymi 
przez długi czas podatności w syste-
mie operacyjnym i aplikacjach. Sta-
tystyki mówią, że do większości 
ataków wykorzystywane są nie naj-
świeższe luki (tzw. Zero-Day), ale ta-
kie, które mają ponad rok! Pamiętny 
masowy atak NotPetya na Ukrainie 
korzystał z podatności znanej od 
ponad roku, a pomimo tego odniósł 
spektakularny „sukces”, siejąc znisz-
czenie w skali całego kraju.
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Stacje i urządzenia końcowe są 
bardzo popularnym celem coraz 
bardziej wyrafinowanych ataków. 
W połączeniu z rosnącą świadomo-
ścią użytkowników końcowych w za-
kresie zabezpieczenia tych elemen-
tów, bezpośrednio przekłada się to 
na rosnące wymagania w zakresie 
produktów popularnie nazywanych 
„antywirusami”. Klienci poszukują 
bardziej złożonych rozwiązań, ofe-
rujących poza skanerem antywiru-
sowym także np. zabezpieczenie 
przed zagrożeniami typu ransomwa-
re. Ważną funkcjonalnością z punktu 
widzenia klienta końcowego staje się 
możliwość centralnego zarządzania 
zabezpieczeniami, a także przemy-
ślana i spójna metodologia dostar-
czania i impementowania aktualiza-
cji.

Poza detekcją i neutralizacją po-
datności, istotnym kierunkiem 
w zakresie rozwoju systemów an-
tywirusowych staje się prewencja 

i ograniczenie skutków zaistniałego 
incydentu. Producenci rozwiązań 
bezpieczeństwa coraz chętniej się-
gają w tym zakresie po rozwiąza-
nia bazujące na sztucznej inteligen-
cji (np. EDR Endpoint Detection and 
Response) i centralne chmurowe 
konsole zarządzające. Duzy nacisk 
kładziony jest też na wieloplatfor-
mowość oferowanych rozwiązań – 
w tym możliwość implementacji na 
Windows, iOS, Android, Linux.
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CEO, BTC Sp. o.o.

Ochrona danych bezpośrednio na 
poziomie komputerów (system klasy 
endpoint) jest obecnie wysoce sku-
teczna. Za pomocą systemu Hypro-
vision DLP można bardzo dokładnie 
monitorować komputer i użytkow-
nika, nawet wówczas, gdy kompu-
ter znajduje się poza siecią firmową 
(w delegacji), blokować dostęp do 
dowolnych funkcji czy też zdalnie od-
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separować go od sieci. Nowa wersja 
systemu Hyprovision DLP (dostępna 
od listopada) została wyposażony 
w mechanizmy machine learnigu, 
które potrafią dokonać klasyfikacji 
strony www czy procesu (aplikacji) 
i - w oparciu o wynik analizy - podjąć 
najbardziej optymalną decyzję. Jest 
to obszar stosunkowo młody, jednak 
przyszłościowy. Coraz większe zain-

teresowanie obserwujemy w obsza-
rze automatycznej klasyfikacji do-
kumentów na podstawie treści, co 
pozwala skutecznie chronić dane 
przed wyciekiem. Zaś zarządzanie 
systemem DLP za pomocą respon-
sywnej konsoli webowej jest proste, 
skuteczne i, co najważniejsze, nie 
wymaga długotrwałych szkoleń.
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Znaczenie danych w biznesie stale rośnie. 
Specyfika IT zmienia się, na znaczeniu 
zyskuje mobilność. Obecnie bardzo czę-
sto pracownicy korzystają z przechowy-
wanych na laptopach, desktopach i urzą-
dzeniach mobilnych danych, będących 
poza kontrolą działu informatycznego. 
Często są to ważne biznesowo informa-
cje, a także dane wrażliwe z punktu wi-

dzenia regulacji, takich jak RODO. Naru-
szenie bezpieczeństwa danych, takie jak 
ich utrata lub niemożność ich odzyskania 
z punktów końcowych, to dla przedsię-
biorstw strata wielu milionów USD rocz-
nie (według danych Ponemon Institute). 
W takiej sytuacji niesłychanie istotne 
jest uwzględnienie ochrony endpointów 
w kompleksowej strategia ochrony da-

OCHRONA ENDPOINTÓW 
KONIECZNYM ELEMENTEM 
KOMPLEKSOWEJ STRATEGII 

OCHRONY DANYCH
PRZEMYSLAW MAZURKIEWICZ, EMEA EAST SALES ENGINEERING DIRECTOR, COMMVAULT
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nych. 

Obserwujemy coraz bardziej widoczny 
trend przechodzenia na skonsolidowa-
ne rozwiązanie, zarządzane spójnie dla 
całego środowiska. Takie rozwiązania 
zapewniają ochronę danych, możliwość 
pracy grupowej, bezpieczne przeszuki-
wanie zasobów elektronicznych (eDisco-
very) oraz zgodność z obowiązującymi 
regulacjami. Pomagają też stawić czo-
ła wyzwaniom związanym z zarządza-
niem danymi i rosnącą złożonością tego 
procesu. Ponadto, zmniejszają wymogi 
dotyczące zasobów, czasu konfiguracji 
i zarządzania, a także ułatwiają central-
ną konfiguracje i stosowanie wysokiego 
stopnia automatyzacji.

W kwestii rozwiązań do backupu sta-
cji roboczych, wymaganym standardem 
staje się dostęp do chronionych danych 
z urządzeń mobilnych czy wbudowany 
korporacyjny dysk sieciowy umożliwia-
jący wymianę dużych plików w ramach 
organizacji (bez używania zewnętrznych 
narzędzi typu DropBox). Normą staje się 
też funkcja self-service dla użytkow-
ników końcowych, pozwalająca na ob-
sługę bez kontaktów z wewnętrznym 
działem IT. Wspomniana „samoobsługa” 
jest bardzo istotna w przypadku ataków 
ransomware, umożliwia ona działowi IT 
skupienie się na odzyskaniu danych z in-
frastruktury serwerowej, a użytkownicy 
sami bezpiecznie odtwarzają informacje 
z dysków w swoich urządzeniach.

Niezwykle istotne staje się więc zacho-
wanie spójności pomiędzy rozwiązaniem 
stosowanym dla ochrony infrastruktury 
data center czy chmury oraz narzędziami 
do zarządzania danymi w obszarze punk-
tów końcowych. Zdecydowanie przy-
spiesza to procesy szybkiego backupu i  
odzyskiwania danych, przeszukiwania in-
formacji zgromadzonych na dyskach i pa-
mięciach masowych, czy w końcu reago-
wania na coraz bardziej nieuchronny atak 
typu ransomware. Tylko jednolite, spójne 
rozwiązanie może dać nam pewność, że 
nasze dane i nasza infrastruktura zosta-
ną przywrócone do działania bez zna-
czącego wpływu na biznes. Pozwoli nam 
reagować na naruszenia regulacji typu 

RODO i przedstawiać audytorom spójne 
raporty o zgodności z ich wymaganiami, 
da nam szansę na usunięcie wrażliwych 
danych personalnych nie tylko z pamięci 
masowych w data center, ale i z dysków 
twardych nieuprawnionych użytkowni-
ków. 

Inne ważne cechy, którymi winne dyspo-
nować solidne rozwiązania do zarządza-
nia danymi na punktach końcowych to 
możliwość szyfrowania danych, automa-
tycznego usuwania informacji z dysków 
w przypadku utraty laptopa, geolokali-
zacja. Nie należy też zapominać o solid-
nych funkcjach typu eDiscovery, które 
powinny nie tylko pozwalać na sprawne 
wyszukiwanie danych, ale i zabezpiecze-
nie przed ich wykasowaniem z archiwum 
w celu zatarcia dowodów. 
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Oprogramowanie Sophos Intercept X to tytan pracy w kontekście 
zwalczania złośliwego kodu. Zastosowana w nim technologia 
CryptoGuard umożliwia zatrzymanie wyjątkowo groźnych ata-

ków typu ransomware. Natomiast funkcja Synchronized Security 
zapewnia wymianę informacji o wykrytych anomaliach między 

różnymi rozwiązaniami firmy Sophos, gwarantując w ten sposób 
jeszcze skuteczniejsze wykrywanie zagrożenia.

SOPHOS INTERCEPT X ZABEZPIECZA 
PRZED ZNANYM I NIEZNANYM
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Do zabezpieczania urządzeń 
końcowych przed złośli-
wym oprogramowaniem, 
Intercept X wykorzystuje 

wiele zaawansowanych technik ochron-
nych – stosowanych już od lat, jak też 
zupełnie nowych. Nowością jest zasto-
sowanie tzw. głębokiego uczenia do wy-
krywania złośliwego kodu, ochrony przed 
exploitami i zabezpieczania przed ran-
somware’em. Wśród klasycznych metod 
stosowane są: detekcja złośliwego kodu 
bazująca na sygnaturach, analiza beha-
wioralna, wykrywanie podejrzanego ru-
chu, kontrola urządzeń i aplikacji, filtro-
wanie sieci web, ochrona przed utratą 
danych i wiele innych.

Wbudowany mechanizm sztucznej inte-
ligencji bazuje na sieci neuronowej. Za-
pewnia ona zaawansowaną formę ucze-
nia maszynowego, dzięki czemu możliwe 
staje się skuteczne wykrywanie zagrożeń 
bez konieczności bazowania na sygnatu-
rach. Wykorzystanie głębokiego uczenia 
powoduje, że Intercept X ma najlepszy 
na rynku silnik analizujący zagrożenia, 
co zostało potwierdzone przez niezależ-
ne instytucje testujące oraz dziennikarzy 
specjalizujących się w dziedzinie narzędzi 
ochronnych.

W biznesowych aplikacjach odkrywanych 
jest coraz więcej podatności, które regu-
larnie są łatane przez ich producentów. 
W ślad za nimi pojawiają się exploity – 
narzędzia umożliwiające wprowadzenie 
do danej aplikacji złośliwego kodu. Ponie-
waż nie wszystkie luki udaje się załatać, 
konieczne jest stosowanie narzędzi do 
blokowania exploitów przed dystrybucją 
malware’u czy kradzieżą danych logowa-
nia. Sophos radzi sobie z tym doskonale, 
a dzięki temu blokuje możliwość prowa-
dzenia ataków dnia zerowego.

GWARANTOWANA OCHRONA PRZED 
RANSOMWARE’EM I INNYMI ZAGRO-
ŻENIAMI

Intercept X wykorzystuje analizę beha-
wioralną do neutralizowania złośliwego 
kodu aplikacji ransomware, który wcze-

śniej nigdy nie został wykryty i przeanali-
zowany. Dzięki temu, odnotowuje bardzo 
wysoką skuteczność. Działający w sys-
temie plików moduł CryptoGuard jest 
w stanie automatycznie zablokować uru-
chomienie zarażonych plików lub zatrzy-
mać pracę naruszonych procesów – bez 
konieczności podejmowania interwencji 
przez użytkownika lub dział IT. Crypto-
Guard działa zarówno na stacjach robo-
czych, jak też na serwerach – chroni dane 
na obu rodzajach urządzeń przed zaszy-
frowaniem. Tym samym stanowi dobre 
uzupełnienie już stosowanych w przed-
siębiorstwie systemów ochronnych.

Serwery e-mail to kolejne rozwiązania 
w biznesowym środowisku IT, które wy-
magają specjalnej ochrony. Elektroniczne 
wiadomości, które zawierają złośliwy kod 
lub linki do niego, powinny być blokowa-
ne, jeszcze zanim trafią na serwer. Szcze-
gólnie ważne jest unikanie załączników 
z dokumentami zawierającymi programy 
makro. Dlatego w Intercept X stosowane 
są zarówno mechanizmy antyspamowe, 
które identyfikują podejrzane e-maile, jak 
też antywirusowe, analizujące przesłany 
do odbiorcy kod. Funkcja Time-of-Click 
uniemożliwia użytkownikowi kliknię-
cie znajdującego się w wiadomości linku 
prowadzącego do zainfekowanej strony 
internetowej lub zawierającej złośliwy 
kod do pobrania.

Zagrożenia płynące bezpośrednio ze 
stron internetowych neutralizowane są 
w firewallu i bramie web. Zastosowa-
na w Intercept X funkcja filtrowania ad-
resów URL chroni użytkowników przed 
wejściem na strony zawierające kod 
ransomware, jak również będące cen-
trum zarządzania i kontroli komputerów 
zombie (z już zainstalowanym złośli-
wym oprogramowaniem), czekających 
na instrukcje od przestępców. Całkowicie 
uniemożliwione jest też pobieranie opro-
gramowania zawierającego ransomware 
na komputer użytkownika.

Mechanizmy ochrony zarówno pocz-
ty, jak i stron sieci web, mają dostęp do 
chmurowej usługi sandbox, w której te-
stowane jest zachowanie kodu uznanego 
wstępnie przez rozwiązanie Sophos za 
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podejrzany. Dzięki temu, w praktyce każdy użytkownik 
dysponuje własnym laboratorium, chroniącym go przed 
złośliwym oprogramowaniem. W rozwiązaniu Intercept 
X zastosowano także mechanizm białej listy dla aplikacji, 
które uprawnione są do dokonywania zmian w danych 
znajdujących się na firmowych serwerach. Wszystkie 
inne próby są blokowane i zgłaszane administratorowi.

BIJĄCE SERCE SIECI

Cyberprzestępcy są coraz skuteczniejsi w ukrywaniu 
swoich działań. Często atak przeprowadzany jest z wielu 
różnych miejsc w Internecie i wykorzystywane są róż-
ne podatności w urządzeniach użytkownika (niezałata-
ny system operacyjny, luki w serwerze poczty elektro-
nicznej, niewłaściwie skonfigurowane reguły polityki 
bezpieczeństwa na firewallu). Konieczna jest więc stała 
wymiana informacji pomiędzy oprogramowaniem za-
bezpieczającym różne obszary firmowego środowiska 
IT, dzięki czemu możliwa jest analiza zebranych danych 
oraz wyciąganie wniosków prowadzących do wczesnego 
wykrycia ataku. Tego typu filozofię przy tworzeniu swo-
ich rozwiązań ochronnych przyjął Sophos – nazwał ją 
Synchronized Security.

Wymiana informacji przesyłanych między różnymi urzą-
dzeniami w sieci, dotyczących poziomu ich bezpieczeń-
stwa, dokonuje się dzięki platformie Sophos Security 
Heartbeat. Rolę centralnego firewalla pełni w niej sys-
tem operacyjny Sophos Firewall OS, który może funkcjo-
nować w kilku instancjach, m.in. w urządzeniu Sophos 
XG Firewall, jako programowy firewall lub w wirtualnej 
maszynie. Rolę strażnika na stacjach końcowych pełni 
Intercept X. 

Dzięki Sophos Security Heartbeat, wszystkie podłączone 
do sieci urządzenia sieciowe oraz końcowe komunikują 
się nawzajem i wymieniają informacje o podejrzanym 
zachowaniu oprogramowania lub użytkowników próbu-
jących dostać się do firmowych zasobów przez Internet. 
W razie podejrzenia ataku, centralny firewall odcina po-
dejrzane urządzenie końcowe od pozostałych i wymu-
sza podjęcie działań, dzięki którym poziom ochrony tego 
sprzętu zostanie zweryfikowany. Po upewnieniu się, że 
nie stanowi już on zagrożenia, blokada zostaje zdjęta.

Sophos udostępnia oprogramowanie Intercept X do bez-
płatnych 30-dniowych testów. Aby je rozpocząć, wystar-
czy odwiedzić witrynę sophos.com/intercept-x i utwo-
rzyć konto administratora Sophos Central. Następnie 
należy pobrać i zainstalować agenta Intercept X oraz 
skonfigurować ustawienia zabezpieczeń.
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PASSPORT PRZEPUSTKĄ 
DO SKUTECZNEJ OCHRONY SIECI

Bezpieczny dostęp do firmowej sieci z różnych urządzeń i lokalizacji wpływa na ograni-
czenie ryzyka wycieku informacji, tym samym zwiększając bezpieczeństwo firmowych da-
nych. W jaki sposób sprawić, że stanie się on standardem w każdym przedsiębiorstwie? 

Wszystkie urządzenia, które 
mają możliwość łączenia się 
z firmową siecią, stanowią re-
alne zagrożenie. W czasach, 

gdy praca coraz bardziej przenika się 
z życiem prywatnym, a siedziba firmy nie 
jest jedynym miejscem, z którego pracują 
zatrudniani specjaliści, korzystanie z od-
powiednich zabezpieczeń to konieczność. 

Świadomy tych zagrożeń WatchGuard - 
amerykański producent specjalizujący się 
w rozwiązaniach bezpieczeństwa, zde-
cydował się na wprowadzenie do swojej 
oferty rozwiązania Passport, zapewnia-
jącego ochronę sieci firmowej bez wzglę-
du na lokalizację, w której przebywają 
aktualnie jej użytkownicy. Jest to pakiet 
łączący wszystkie rozwiązania dostęp-
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ne w ofercie producenta dedykowane na 
urządzenia końcowe jak AuthPoint czy 
DNSWatchGO.

BEZPIECZEŃSTWO DZIĘKI 
ROZSZERZONEJ WERYFIKACJI 

Zgodnie z danymi Verizon Data Breach 
Investigations Report , nieodpowiednie 
zabezpieczanie haseł jest wykorzysty-
wane w ponad 80 proc. wszystkich cy-
berataków. Z tego powodu istotne jest 
zapewnienie rozszerzonej, kilkuetapowej 
weryfikacji. Jej skuteczne przeprowa-
dzenie umożliwia usługa WatchGuard 
AuthPoint. Dzięki niej przedsiębiorstwa 
korzystające z usługi mogą wysyłać do 
użytkowników żądanie uwierzytelnia-
nia przed przekazaniem im dostępu do 
wrażliwych aplikacji chmurowych, VPN 
i zasobów sieciowych. Tym samym, Au-
thPoint umożliwia jednoznaczne identy-

fikowanie użytkowników, ochronę przed 
atakami i zapewnienie dostępu do kry-
tycznych informacji tylko autoryzowa-
nym odbiorcom. 

Jest to nowoczesne rozwiązanie oparte 
na środowisku chmurowym, dzięki cze-
mu nie wymaga kosztownych inwestycji 
sprzętowych ani instalacji dedykowane-
go oprogramowania. Poza standardowy-
mi składnikami, jak nazwa użytkownika 
i hasło, wymaga również poświadczenia 
na telefonie, np. poprzez akceptację ko-
munikatu „push” czy zeskanowanie kodu 
QR, a także wprowadza kolejne elemen-
ty bezpieczeństwa, jak biometryka czy 
„mobile phone DNA”.
 
DODATKOWE WARSTWY
OCHRONY 

Oprócz uwierzytelniania wieloskładniko-
wego Passport to również ochrona punk-
tów końcowych przed złośliwym opro-
gramowaniem. Gwarantuje ją usługa 
DNSWatchGO, umożliwiająca m.in. auto-
matyczne zabezpieczenia użytkowników 
końcowych przed atakami typu phishing 
oraz command and control, filtrowanie 
treści ograniczające nieuprawniony do-
stęp, a także 130 predefiniowanych sce-
nariuszy ochrony. 

Passport to unikalny zestaw usług bez-
pieczeństwa, który gwarantuje kom-
pleksową ochronę firmowej sieci za 
pośrednictwem różnych, wzajemnie uzu-
pełniających się narzędzi. Użytkownik 
można z niej korzystać dzięki wygodne-
mu systemowi zakupu i licencjonowania.  

W najbliższej przyszłości producent pla-
nuje rozszerzyć usługę o kolejne rozwią-
zania, zwiększające bezpieczeństwo fir-
mowych danych. Jedną z nowych funkcji 
będzie Endpoint Detection and Respon-
se, umożliwiająca wykrywanie i reago-
wanie na podejrzane aktywności, odby-
wające się na urządzeniach końcowych 
- wyjaśnia Michał Jurczak, Product Ma-
nager w firmie Veracomp, będącej dys-
trybutorem rozwiązań WatchGuard. 

i  2019 Verizon Data Breach Investigations Report
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Smartfon, tablet, laptop to dziś podstawowe wyposażenie prawie 
każdego hotelowego gościa. To również wyzwanie dla właścicieli 
obiektów, którzy muszą zadbać o udostępnienie stabilnych, wy-

dajnych i przede wszystkim bezpiecznych bezprzewodowych sieci 
WLAN. Jak sprawić, aby podłączenie większej liczby urządzeń 

nie wpływało na sygnał ani prędkość połączenia internetowego 
w hotelu? Między innymi odpowiednio dobierając technologie 

i dostosowując je do planów strategicznych i rozwojowych obiek-
tu.

JAK ZŁAPAĆ GOŚCIA W SIEĆ?
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Gość zapamiętuje pobyt w hotelu 
tylko w dwóch przypadkach – gdy 
był nim zachwycony lub wręcz 
przeciwnie – zawiedziony. Na 

jego finalną ocenę wpływają między in-
nymi zastosowane w hotelu udogodnie-
nia dla coraz bardziej mobilnych klientów, 
w tym wydajna i bezpieczna sieć WLAN.

Czasy jednak, kiedy hotelu wystarczała 
sama obecność certyfikowanej sieci Wi-
-Fi, już dawno za nami. Dziś istotny jest 
też proces nieustannego jej ulepszania, 
ponieważ dobrze działająca i dostęp-
na sieć bezprzewodowa to absolutna 
podstawa i często koronny argument za 
przyznaniem przez gości wysokiej punk-
tacji w portalach takich jak booking.com 
czy Tripadvisor.

HOTELOWA SPECYFIKA

Projektując, instalując i konfigurując sieć 
bezprzewodową w hotelu, można popeł-
nić wiele błędów, które będą w mniejszym, 
w większym lub wręcz w katastrofalnym 
stopniu wpływały na jej funkcjonowa-
nie i – co się z tym wiąże – na komfort 
odpoczynku i pracy oraz bezpieczeń-
stwo prywatnych i biznesowych danych 
gości. Dlatego warto wziąć pod uwagę 
współpracę z dostawcą, który z podob-
nymi sieciami miał już do czynienia, zna 
specyfikę działania 
środowiska bizne-
sowego hoteli i ich 
potrzeby. W oparciu 
o własne doświad-
czenia z tej branży 
odpowiednio dopa-
suje liczbę punktów 
dostępowych do 
zagęszczenia użyt-
kowników w kon-
kretnym pomiesz-
czeniu – pokoju czy 
sali konferencyjnej.
– Jeden prawidło-
wo zainstalowa-
ny punkt dostę-
powy np. firmy 
Aruba, działający 
w standardzie IEEE 
802.11ac i osią-
gający przepusto-

wość do 2,4 Gbit/s, jest w stanie obsłu-
żyć od trzech do ośmiu pokoi hotelowych, 
w zależności od konstrukcji ścian,  i około 
pięćdziesięciu gości w sali konferencyjnej 
– mówi Łukasz Włodarczyk, Senior Solu-
tion Architect w Innergo Systems. – Trze-
ba jednak pamiętać, że podczas takich 
wydarzeń jak konferencje warto zawsze 
przewidzieć jeszcze plan awaryjny.
Nowoczesne i prawidłowo rozmieszczo-
ne punkty dostępowe w hotelu z jed-
nej strony zapewnią komfort gościom, 
a z drugiej ułatwią pracę administrato-
rów IT. Dlaczego? Mogą bowiem też peł-
nić same w sobie funkcję zarządzania 
siecią i tym samym eliminować potrze-
bę instalowania dedykowanych do tego 
urządzeń, czyli kontrolerów. Ich rolę – 
w tym opcje konfiguracji i zabezpieczeń 
– przejmuje i realizuje punkt dostępowy. 
Takie rozwiązanie daje szereg korzyści – 
likwiduje opóźnienia i eliminuje wąskie 
gardła przy obsłudze ruchu sieciowego, 
łatwo się wdraża i mniej kosztuje, nie 
wymaga bowiem zakupu dodatkowego 
sprzętu, licencji i korzystania ze wsparcia 
serwisowego.
– W segment bezkontrolerowych WLAN 
inwestują aktualnie różne firmy. Przy wy-
borze rozwiązania dla własnego obiek-
tu warto zwracać uwagę na wszystkie 
możliwości, jakie ono oferuje. A te mogą 
się bardzo różnić w zależności od produ-

centa. Weźmy na 
przykład sieć Aruba 
Instant, która po-
zwala na to, aby aż 
dwukrotnie więk-
sza liczba gości niż 
w przypadku kon-
kurencji korzystała 
w hotelu jednocze-
śnie z transmisji 
wideo w rozdziel-
czości HD. Takie 
dane robią wraże-
nie – dodaje Łukasz 
Włodarczyk z In-
nergo.

ZARZĄDZANIE 
PONAD 
PODZIAŁAMI
Hotele z dnia na 
dzień przekształ-
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cają w coraz bar-
dziej zaawansowa-
ne technologicznie 
obiekty. Co cieka-
we, wymagają tego 
od nich sami go-
ście. W maju 2019 
roku firma SW Re-
search na zlecenie 
Samsung Polska 
p r z e p r o w a d z i ł a 
badanie, w którym 
sprawdziła, czy 
i jak wykorzystują 
i postrzegają no-
woczesne urządze-
nia elektroniczne 
klienci cztero- i pię-
ciogwiazdkowych 
hoteli. Aż 81% an-
kietowanych przy-
znało, że poleciłoby hotel, gdyby był za-
awansowany technologiczne.

Nic więc dziwnego, że hotele podłączają 
do swojej sieci coraz więcej nowych i za-
awansowanych sprzętów podnoszących 
ich prestiż. Jednak cała taka struktura, 
złożona z wielu różnorodnych aplikacji 
i urządzeń, to prawdziwe wyzwanie dla 
administratora. Aby ułatwić mu zadanie, 
warto zdecydować się na rozwiązanie 
sieciowe kompatybilne z innymi urządze-
niami pochodzącymi od różnych dostaw-
ców.

 – Aby system do eksploatacji sieci speł-
niał dobrze swoją rolę musi mieć otwartą 
architekturę, czyli opcję łatwej integracji 
z istniejącymi już w hotelu systemami. 
Ważna jest możliwość łatwego zarzą-
dzania punktami dostępowymi i prze-
łącznikami oraz wgląd w całą sieć i jej 
użytkowników – zaznacza Łukasz Wło-
darczyk.

BEZPIECZNY GOŚĆ 
TO ZADOWOLONY GOŚĆ
W branży turystycznej bezpieczeństwo 
to z jednej strony podstawa, a z drugiej 
jednak wciąż zadanie do odrobienia dla 
wielu hoteli, nie tylko w naszym kraju, ale 
na całym świecie. Hotelowe sieci bez-
przewodowe znane są bowiem z braku 

zabezpieczeń i czę-
sto stają się furtką 
dla cyberprzestęp-
ców. Największe 
wyzwanie w tym 
zakresie stanowi 
wielość pojawia-
jących się wraz 
z gośćmi sprzętów 
i brak narzędzi po 
stronie administra-
torów IT, które po-
zwalają je identyfi-
kować.

– Chaos wśród 
podłączonych do 
sieci urządzeń 
można, a nawet 
należy okiełznać. 
Dzięki takim narzę-

dziom jak choćby Aruba ClearPass Policy 
Manager administratorzy IT mogą ła-
two prowadzić inwentaryzację sprzętu, 
sprawdzać jego ustawienia oraz aktu-
alizować informacje, gdy tylko w infra-
strukturze zajdą jakieś zmiany – dodaje 
Łukasz Włodarczyk.

Coraz istotniejsze z punktu widzenia 
ochrony przed atakami i włamaniami do 
sieci staje się też stosowanie systemów 
analizy zachowań osób z niej korzysta-
jących. Dzięki odpowiednim technolo-
giom, wykorzystującym sztuczną inteli-
gencję, można monitorować i dostrzegać 
anomalie w zachowaniu użytkowników. 
Obecnie dostępne narzędzia same do-
kładnie analizują to, co dzieje się w sieci 
i kiedy wykryją zagrożenie z zewnątrz lub 
wewnątrz, automatycznie je odizolowu-
ją, uniemożliwiając atak hakerski mający 
na celu kradzież wrażliwych danych. 

Właściciele i dyrektorzy polskich hoteli, 
mając świadomość rosnących potrzeb 
swoich gości, coraz częściej sięgają po 
innowacje. A te mogą im pomóc w budo-
wie prostych, bezpiecznych i intuicyjnych 
w zarządzaniu sieci, pozwalających na 
swobodną pracę i wygodną komunika-
cję. Innym słowem – dających gościom 
dokładnie to, czego ci oczekują od nowo-
czesnego hotelu.
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Na rynku start-upów od lat ist-
niał problem w kwestiach 
prawnych związanych z po-
zyskaniem kapitału. Zazwy-

czaj podmioty starające się o dokapitali-
zowanie swojej działalności w ten sposób 
funkcjonowały jako spółki z ograniczoną od-
powiedzialnością. O ile spółka miała pozyskać 
jednego lub małą liczbę inwestorów, to nie 

stanowiło to specjalnego problemu. Wszyst-
ko dało się zorganizować, choć wymagało to 
pewnego zaangażowania: zazwyczaj zmiany 
umowy spółki, podniesienia kapitału zakła-
dowego, oświadczenia o objęciu udziałów 
w formie aktu notarialnego… Przedsiębiorcy 
podnosili, że aktualne przepisy nie przystają 
do realiów rynkowych, zwłaszcza wobec po-
jawiającego się za granicą zjawiska tokeni-

CZYM JEST PROSTA 
SPÓŁKA AKCYJNA?

MACIEJ GRZEGORCZYK - RADCA PRAWNY, PARTNER, KANCELARIA KHG GROUP
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zacji przedsiębiorstw (emitowania tokenów 
mających mieć odzwierciedlenie udziałów 
w spółce, poza rzeczywistą – prawną – 
strukturą udziałową).

Odpowiedzią na potrzeby start-upów może 
się nowy typ spółki, czyli Prosta Spółka Ak-
cyjna. Przepisy zostały już uchwalone, a wej-
dą w życie 1 marca 2020 r. W internecie 
można natknąć się już na coraz więcej arty-
kułów zachwalających tę formę działalności, 
a mnóstwo osób już teraz chce pokazać, że 
są specjalistami w tym zakresie. W niniej-
szym artykule przedstawię na czym będzie 
polegało funkcjonowanie Prostej Spółki 
Akcyjnej i jako prawnik zajmujący się od lat 
obsługą Start-upów omówię czy faktycznie 
rozwiąże to istniejące problemy.

Prosta spółka akcyjna może być utworzo-
na zarówno przez jedną jak i więcej osób. 
Zakazane jest założenie jej przez wyłącznie 

jednoosobową spółkę z ograniczoną odpo-
wiedzialnością. Akcjonariusze nie odpowia-
dają za zobowiązania spółki. W tym zakresie 
te regulacje są analogiczne jak w przypadku 
spółki z ograniczoną odpowiedzialnością, nie 
ma tu nic wyróżniającego.

Akcje nie posiadają wartości nominalnej, 
nie stanowią części kapitału akcyjnego i są 
niepodzielne. W tym zakresie już pojawiają 
się różnice, gdyż udziały w spółce z ograni-
czoną odpowiedzialnością (tak samo jak ak-
cje w zwykłej spółce akcyjnej) mają zawsze 
wartość nominalną i stanowią część kapita-
łu. Taka konstrukcja akcji ma swoje odzwier-
ciedlenie w celu jaki ma ustawodawca, czyli 
odformalizowanie obrotu akcjami. Kapitał 
akcyjny w prostej spółce akcyjnej powinien 
wynosić natomiast co najmniej 1 zł.

Założenie prostej spółki akcyjnej będzie moż-
liwe zarówno w formie tradycyjnej, czyli u no-
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tariusza przez podpisanie umowy w formie 
aktu notarialnego, jak i w trybie elektronicz-
nym wobec systemu S24. Nie ma tu zatem 
jakiegoś jeszcze większego uproszczenia, ale 
ta forma elektroniczna jest zdecydowanie 
wystarczająca i to dobry krok ustawodawcy, 
gdyż zakładanie spółki z ograniczoną odpo-
wiedzialnością w ten sposób jest faktycznie 
bardzo popularne na rynku.

Akcjonariusze mają prawo do udziału w zysku 
oraz prawo do wypłaty z kapitału akcyjnego 
w kwocie wynikającej z rocznego sprawoz-
dania finansowego która została przezna-
czona do wypłaty w uchwale akcjonariuszy, 
chyba że w umowie spółki postanowiono 
inaczej. Jest to zatem wypłata dywidendy, 
w sposób podobny jako to się dzieje w przy-
padku spółki z ograniczoną odpowiedzial-
nością. Praktyką w sp. z o.o. jest jednak nie 
wypłacanie udziałowcom (czy też również 
inwestorom) dywidendy, a rozliczanie tego 
zysku wedle wystawianych faktur za usługi. 
Jest to znacznie korzystniejsze podatkowo. 

W przypadku prostej spółki akcyjnej wobec 
dużej ilości małych inwestorów zakładam, 
że takie rozwiązanie nie będzie stosowane. 
Nie można tego jednak rozpatrywać jako 
jednoznacznej przewagi spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością, są one stworzone choć 
w podobnym celu – pozyskiwania inwesto-
rów, to w różnym zakresie liczbowym, co zo-
stanie omówione w końcowej części.

Najistotniejszą częścią przepisów o prostej 
spółce akcyjnej jest to, że nie mają one for-
my dokumentu. Co prawda podlegają one 
zarejestrowaniu w rejestrze akcjonariuszy, 
co stanowi pewną formalność, ale powoduje 
też zabezpieczenie inwestorów. Taki rejestr 
prowadzi podmiot uprawniony do prowa-
dzenia rachunków papierów wartościowych 
lub po prostu notariusz. Tego typu rejestr 
akcjonariuszy prowadzony jest w postaci 
elektronicznej, która może mieć formę roz-
proszonej i zdecentralizowanej bazy danych. 
Osobiście szukam właśnie notariusza, który 
zgodzi się prowadzić ten rejestr w technolo-
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gii blockchain. W związku z tym, że akcje nie 
mają formy dokumentu, to łatwiejsze jest 
rozporządzaniem nimi. Są one bowiem oczy-
wiście zbywalne, a ustawodawca wskazał, 
że takowe rozporządzenie powinno nastąpić 
w formie dokumentowej pod rygorem nie-
ważności. Za formę dokumentową zgodnie 
z przepisami uznaje się również wymianę 
wiadomości e-mailowych, a więc taka sprze-
daż będzie bardzo prosta. W moim wyobra-
żeniu jest wyemitowanie przez spółkę to-
kenów, którymi akcjonariusze i potencjalni 
inwestorzy będą mogli obracać.

Dochodzimy jednak w tym miejscu do pew-
nego problemu, który stworzył ustawo-
dawca. Otóż zabronione jest dopuszczanie 
i wprowadzanie obrotu zorganizowanego 
akcji takiej spółki. Z drugiej jednak strony 
co ciekawe, rozporządzenie akcjami pomi-
mo tego zakazu pozostaje ważne. Zgodnie 
z prawem zatem prosta spółka akcyjna może 
wyemitować swoje akcje, również w formie 

tokenów, ale wprowadzenie ich na giełdę 
(czy to NewConnect czy giełdy kryptowalut) 
jest niedozwolone. Uzasadniać to można za-
bezpieczeniem inwestorów przed nagłymi 
zmianami ceny, gdyż tego typu akcje byłyby 
bardzo podatne na spekulację.

Jest to krótkie i podstawowe przedstawie-
nie prostej spółki akcyjnej. Moim zdaniem 
będzie to ciekawa forma działalności dla 
start-upów, chcących pozyskać kapitał z du-
żej liczby drobnych inwestorów. Jeśli jednak 
Twoja działalność jest nastawiona na rozwój 
przy zamkniętej strukturze udziałowców, 
a w przyszłości planujesz pozyskać tylko jed-
nego lub kilku inwestorów, to lepiej pozostać 
przy spółce z ograniczoną odpowiedzialno-
ścią, gdyż prosta spółka akcyjna nic nie da, 
a tylko wprowadzi dodatkowe wymogi (jak 
choćby konieczność prowadzenia rejestru 
akcjonariuszy w określony sposób). Na pew-
no jest to jednak forma warta rozważenia 
przy uruchamianiu działalności.
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Program szybko okazał się w kraju strzałem 
w dziesiątkę, cieszy się dużym zainteresowa-
niem, może pochwalić się listą wdrożonych 
innowacyjnych rozwiązań  w administracji 
publicznej, a dla ambitnych innowatorów 
wciąż oferuje kolejne wyzwania.

NOWE TECHNOLOGIE W SŁUŻBIE 
SEKTORA PUBLICZNEGO

U podstawy Programu Govtech Polska leży 
idea angażowania nowoczesnych rozwiązań 
technologicznych we wspólne rozwiązywa-

INNOWACJE DLA PAŃSTWA, 
PAŃSTWO DLA INNOWACJI

MICHAŁ KANOWNIK

Ostatnie lata przyniosły w Polsce wiele zmian, które miały uczynić kraj kolebką innowacji 
i nowoczesnych rozwiązań. Ulgi na działalność R&D i pakiety regulacji typu „Innovation 
box” powstały jako preludium dla narodzin nad Wisłą nowej doliny krzemowej. Na fali 
tych zmian i idei tworzenia środowiska dla innowacji wyrósł w końcu Program GovTech 
Polska, który ma na celu zbudowanie stabilnego mostu między obywatelami, administra-
cją publiczną i innowatorami z sektora prywatnego. 
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nie wyzwań społecznych, poprawę warun-
ków życia obywateli i wspomaganie działania 
sektora publicznego. Rynek nowoczesnych 
rozwiązań technologicznych dla sektora 
publicznego zakłada włączenie się podmio-
tów publicznych, przedsiębiorców i samych 
obywateli w proces zgłaszania potrzeb oraz 
generowania i wdrażania dla nich innowacyj-
nych rozwiązań z korzyścią dla wszystkich 
zaangażowanych stron. Brzmi świetnie, ale 
jak to osiągnąć?
 
W dużym uproszczeniu: sektor publiczny 
stawia wyzwanie i szuka podmiotów goto-
wych stanąć do konkursu na dostarczenie 
nowoczesnego rozwiązania. W ten sposób 
innowacje mają odnaleźć swoją drogę do 
sektora publicznego. Jednym z obszarów 
działań w ramach inicjatywy ma być dofi-
nansowywanie lub finansowanie innowacyj-
nych projektów usprawniających działanie 

sektora publicznego, a szczególnie rozwią-
zań usprawniających interakcje obywateli 
i przedsiębiorców z instytucjami publicznymi.
 
WSZYSCY WYGRYWAJĄ

Jak to właściwie działa? Platforma Kon-
kursowa GovTech pozwala z jednej strony 
sektorowi publicznemu, włączając admini-
strację centralną, lokalną, czy Spółki Skarbu 
Państwa, wyrazić swoje potrzeby i zadania, 
a następnie w łatwy sposób pozyskiwać in-
nowacyjne rozwiązania techniczne. Z drugiej 
strony przedsiębiorcom umożliwia uczestni-
czenie w procesie w sposób, który minimali-
zuje biurokrację i czyni proces intuicyjnym dla 
obu stron. A wszystko to w formule konkur-
sowej, która stymuluje konkurencję i napę-
dza nowatorskie pomysły.

Co ważne, program otwarty jest zarówno 
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na pomysły start-upów, małych i średnich 
przedsiębiorstw, jak i dużych firm. Choć 
oczywiście fundamentem GovTech jest idea 
włączania w proces wdrażania innowacji 
wszystkich zainteresowanych stron i budo-
wanie stabilnego mostu między administra-
cją publiczną a innowatorami, to pamiętać 
trzeba, że z budowy tego mostu płyną wy-
mierne korzyści.

W chwili, gdy powstaje ten tekst na platfor-
mie na rozstrzygnięcie czekają konkursy na 
rozwiązania z zakresu uczenia maszyno-
wego czy przetwarzania obrazu i dźwięku, 
które mogą stanowić prawdziwą gratkę dla 
innowatorów działających w zakresie tych 
zaawansowanych technologii. Trudno wy-
obrazić sobie lepszy motor dla innowacji niż 
stawanie w obliczu realnych, aktualnych pro-
blemów, szczególnie gdy atmosferę wypeł-
nia nuta konkursowej rywalizacji. Na pierw-
sze efekty Programu nie trzeba było czekać 
długo. Konkretne wymagania, konkretne 
rozwiązania. Wśród instytucji, które poszuki-
wały i poszukują śmiałków gotowych zapro-
ponować innowacyjne rozwiązania, znalazły 

się już Senat RP, Urząd Patentowy, PKP In-
formatyka, Orlen, Tauron, KGHM i Totalizator 
Sportowy. Nie brakuje przykładów doskona-
łego realizowania idei Programu.

Wyzwaniem dla Ministerstwa Finansów 
i KAS każdego roku jest prześwietlenie setek 
milionów pojazdów, kontenerów czy pocią-
gów na przejściach granicznych. Dzięki kon-
kursowej formule start-up Tensorflight jest 

w trakcie implementacji rozwiązania, które 
pozwoli zautomatyzować rozpoznawanie 
podejrzanych obiektów na zdjęciach rent-
genowskich. Efekt? Sprawniejszy ruch na 
granicy, oszczędność pieniędzy podatników 
i skuteczniejsza walka funkcjonariuszy KAS 
z wyłudzeniami.

Inny start-up opracował natomiast rozwią-
zanie na potrzeby Ministerstwa Zdrowia. 
System opieki zdrowotnej nie radził sobie 
z detekcją niespójności pomiędzy zasoba-
mi a potrzebami, a powstające na tej dro-
dze nadużycia w klasyfikacji chorych mogły 
prowadzić do tego, że pacjenci nie dostawali 
potrzebnej opieki. Zaproponowane rozwią-
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zanie pozwala wykrywać takie nadużycia bez 
potrzeby uciążliwej kontroli i w efekcie może 
usprawniać pracę szpitali i sprawić, że pa-
cjenci dostaną to, co jest im potrzebne.
Formuła sprawdziła się też na szczeblu 
władz lokalnych. Miasto Świdnik borykało się 
z problem nieszczelnego systemu zarządza-
nia opłatami za gospodarowanie odpadami. 
Rozwiązanie wyłonione dzięki Programowi 
GovTech przyniosło w Świdniku oszczęd-
ności, a sam dostarczony program bardzo 
szybko zwrócił się z wielokrotną nawiązką. 
Co więcej, Miasto postanowiło podzielić się 
nim z innymi samorządami.

NOWATORSKI KANAŁ 
DLA INNOWACJI

Wszystko wskazuje na to, że formuła GovTech 
trafiła w Polsce na podatny grunt i na wdra-
żanie innowacji z pożytkiem dla wszystkich 
nie brakuje chętnych. W drugiej edycji kon-
kursów na dedykowanej platformie wpły-
nęło aż 450 zgłoszeń do 12 konkursowych 
wyzwań. Minimalna biurokracja i intuicyjny 

proces przyciągają znacznie więcej chętnych 
niż klasyczne postępowania przetargowe. 
Zupełnie jak gdyby nowatorskie podejście 
stanowiło klucz do skutecznego zamawiania 
równie nowatorskich rozwiązań. To wszyst-
ko złożyło się na sukces rodzimego GovTech 
na arenie europejskiej – GovTech Polska sta-
nowi stronę w szeregu międzynarodowych 
porozumień, w ramach których dzielić się 
będzie wiedzą, doświadczeniem i podejmie 
współpracę z państwami Europy, w których 
tryb konkursowy nadal nie jest wykorzysty-
wany równie efektywnie co u nas.

Polska znalazła w końcu przepis na budowa-
nie ekosystemu sprzyjającego innowacjom, 
na którym skorzystają obywatele, sektor 
prywatny, spółki skarbu państwa i admini-
stracja publiczna. Co więcej, gotowa jest się 
nim dzielić, by innowacje kwitnęły w ramach 
Wspólnoty. Pozostaje jedynie obserwować, 
jak wizjonerzy znad Wisły i ich innowacje 
poradzą sobie ze społecznymi wyzwaniami, 
poprawą warunków życia obywateli i popra-
wą działania sfery publicznej.
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POSTANOWIENIA I MARZENIA
WALDEMAR SIELSKI

Idą Święta, a wraz z nimi  Nowy Rok, 
prezenty, postanowienia noworoczne 
i plany na przyszłość, także zawodo-
we. Podobnie było w zamierzchłych 

czasach mojej młodości. Studiując ma-
tematykę, chciałem zajmować się jej 
zastosowaniami w praktyce. Stąd zain-
teresowanie socjologią, ekonomią czy 
ekonometrią, gdzie widziałem okazję, 
aby przy pomocy królowej nauk mie-
rzyć się z problemami realnego świata. 
Niestety, niewiele z tego wyszło. Jedyny 
ślad, który pozostał, to praca dyplomowa 
opisująca wpływ zależności między kur-
sami walutowymi a wolumenem handlu 
międzynarodowego.

Skoro naukowe ambicje się nie ziściły, 
byłem zmuszony zweryfikować kalkula-
cje życiowe. W owym czasie, pod koniec 
lat osiemdziesiątych, zawitał nad Wisłę 
boom komputerowy. Jak wielu innych, 
zająłem się handlowaniem składaka-

mi wsiąkając w branżę informatyczną. 
Mimo, że nie zabłysnąłem jako progra-
mista, nieźle szło mi w biznesie. Zatem 
zaplanowałem sobie alternatywną wer-
sję kariery – posadę w jednej z między-
narodowych korporacji komputerowych, 
które wtedy sondowały rynki w krajach 
postkomunistycznych. I krok po kroku ten 
cel realizowałem. Zacząłem od Olivetti, 
ówcześnie jednego z głównych graczy 
na rynku biurowym. Za mojej, co praw-
da krótkiej, kadencji przekształcał się on 
dynamicznie w organizację dostarczają-
cą sprzęt komputerowy, software, a tak-
że rozwiązania informatyczne. Potem 
nastały fascynujące lata w Microsofcie. 
Wspominam je z sentymentem i satys-
fakcją z osiągniętych sukcesów. Czułem 
się tam jak odkrywca nowych terytoriów, 
któremu wolno było samodzielnie kre-
ować otaczającą rzeczywistość i reguły 
gry. Można było wyznaczać sobie i rynko-
wi szalone cele, które stopniowo stawa-
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ły się osiągalne. Współpraca z regionem 
w Monachium była trochę uciążliwa, ale 
wielokrotnie udawało się przeforsować 
własne zdanie wykorzystując lokalną 
specyfikę. Dodatkową frajdę sprawiała 
transformacja firmy z Redmond, która na 
początku wchodziła na nasz rynek wy-
łącznie z ofertą oprogramowania z pu-
dełka. BillG zmieniał ją etapami w pro-
ducenta zaawansowanych rozwiązań 
sieciowych, oferującego klientom także 
usługi konsultingowe. Mimo paru lat pra-
cy na tym samym stanowisku (szefa pol-
skiego przedstawicielstwa), wraz z roz-
wojem struktury moja rola ewoluowała. 
Zaczynałem skromnie jako kierownik 
czteroosobowego zespołu, a doszedłem 
do pozycji zarządcy prawie setki ludzi.

Podsumowując swoją karierę przyznaję, 
że mój pierwszy pomysł na życie został 
zrealizowany – co prawda nie przeze 
mnie. Buszując w Internecie natknąłem 
się na wywiad z kolegą, którego po-
znałem będąc jeszcze w podstawówce. 
Graliśmy wówczas namiętnie w tenisa 
i nawet razem wygraliśmy po komplecie 
flamastrów w turnieju deblowym. Póź-
niej straciłem z nim kontakt, kiedy wyje-

chał za granicę i został tam dłużej. Mój 
partner z kortów, po studiach z zastoso-
wań matematyki w finansach, wędrował 
po Europie jako specjalista od Eurexu 
i Xetry (systemy elektronicznego han-
dlu instrumentami finansowymi) oraz 
tworzył programy do skomplikowanych 
transakcji giełdowych. Dlaczego mu się 
udało? Może był lepszym tenisistą niż ja?

Zatem jaka byłaby rada dla rozpoczyna-
jących zawodowe życie? Miejcie marze-
nia i ambicje, nie rezygnujcie z nich, gdyż 
nigdy nie wiadomo, kiedy trafi się szansa 
aby je realizować. Na pewno się spełnią 
- czasami Wam, czasami innym. A je-
śli innym to pamiętajcie, że Wam mogą 
się przecież spełnić te wymyślone przez 
Waszych kolegów. A gdy coś nie wycho-
dzi, warto być elastycznym, zawsze moż-
na wykombinować sobie alternatywne 
rozwiązanie. Trzeba tylko obserwować 
otaczający świat i wyciągać wnioski. No 
i oczywiście warto dobrze grać w tenisa.
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1. Rząd planuje wprowadzić 
możliwość płacenia pełnych 
składek ZUS od umowy zlece-
nie. Co w sytuacji, jeśli pełne 
składki od takich umów byłyby 
obowiązkowe?

Obecnie, w przypadku, gdy ktoś pracu-
je na podstawie umowy zlecenia, płaci 
ZUS liczony do wysokości minimalnego 
wynagrodzenia. Podobnie, jeśli ma za-
wartych kilka umów zlecenia, to kolejne 

umowy nie muszą być ozusowane, jeśli 
przychód z pierwszej lub kilku wcześniej 
zawartych łącznie był przynajmniej na 
poziomie minimalnego wynagrodzenia. 
Po zmianach, osoba taka będzie musiała 
zapłacić składkę od całości otrzymywa-
nego wynagrodzenia. Zwiększenie obcią-
żeń może objąć też sytuacje, kiedy osoba 
zatrudniona na etacie w jednej firmie 
dorabia na zleceniu w innej (np. pracując 
w weekend). Obecnie taka dodatkowa 
umowa-zlecenie nie jest oskładkowana, 
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o ile pracownik w ramach zatrudnienia 
otrzymuje płacę minimalną. 

2. Jakie mogą być skutki tego 
rozwiązania?

Proponowane rozwiązanie ma ewidentnie 
charakter profiskalny. Jeśli wejdzie w życie, 
będzie skutkować wzrostem kosztów pra-
cy dla podmiotów zatrudniających i niższym 
wynagrodzeniem zleceniobiorców, choć jed-

nocześnie zapewni wzrost wpływów do kasy 
ZUS (wg. wstępnych szacunków o ok. 3 mld 
zł rocznie). Oczywiście, w dłuższej perspek-
tywie ma się to przełożyć na wzrost wyso-
kości przyszłych emerytur. Natomiast nega-
tywnym skutkiem zmian może być przejście 
części osób do szarej strefy. Generalnie 
zmiany prowadzą do zatarcia różnic w zakre-
sie obciążeń fiskalnych pomiędzy umowami 
o pracę a umowami-zlecenia, które, w przy-
padku ich wejścia w życie, stracą wiele ze 
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swojej dotychczasowej atrakcyjności. 

3. Na czym polega tzw. „estoń-
ski CIT”, którego wprowadzenie 
zapowiedział premier Mateusz 
Morawiecki?

Polega on na tym, iż dochody spółki nie są 
opodatkowywane w momencie ich osiągnię-
cia, ale dopiero w momencie redystrybucji 
zysku do udziałowców/akcjonariuszy. Ak-
tualnie, w Polsce funkcjonuje model, zgod-
nie z którym zyski opodatkowywane są na 
poziomie spółki w roku, kiedy zostały osią-
gnięte, niezależnie od tego, co dalej dzieje się 
z tymi pieniędzmi. Innymi słowy, niezależnie 
czy zyski są reinwestowane w rozwój firmy 
czy też wypłacane właścicielom w postaci 
dywidendy, podatek trzeba zapłacić. „Es-
toński CIT” oznacza  więc w praktyce, że tak 
długo jak środki wypracowane przez spółkę 
w niej pozostają, nie trzeba się nimi dzielić 
z fiskusem. Wstępne zapowiedzi są takie, 
że „estoński CIT” ma być rozwiązaniem dla 
mikro, małych i średnich firm, stanowiąc za-
chętę inwestycyjną. Ponadto, możliwe, że 
wprowadzenie takiego modelu doprowadzi 
do pewnego uproszczenia obowiązków ewi-
dencyjnych i dokumentacyjnych w zakresie 
podatkowym. Z zapowiedzi prasowych wy-
nika, że Rząd zamierza wdrożyć to rozwiąza-
nie w drugiej połowie 2020 lub w 2021 roku.     

4. W przyszłym roku dużym 
zmianom ma zostać poddane 
także prawo budowlane, m.in. 
w zakresie pozwoleń budowę. 
Jakie ułatwienia wniosą nowe 
przepisy?

Projektowane zmiany prawa budowlanego 
zostały przyjęte przez Rząd dnia 6 listopa-
da 2019 r. i skierowane do Sejmu. Teraz więc 
czas na prace parlamentarne. Jeśli wszyst-
ko pójdzie sprawnie, jest szansa, że nowe 
przepisy wejdą w życie w połowie 2020 roku 
(przewidywane na ten moment vacatio legis 
to 6 miesięcy). 

Projektowane zmiany dotyczą kilku istot-
nych kwestii. Uproszczony zostanie proces 

budowlany. Z jednej strony z obowiązku uzy-
skania pozwolenia na budowę i dokonania 
zgłoszenia zwolnione zostaną m.in. bileto-
maty, wpłatomaty, paczkomaty i automa-
ty służące do wykonywania innego rodzaju 
usług o wysokości do 3 metrów, jak również 
instalacje gazowe wewnątrz i na zewnątrz 
budynku. Z drugiej strony, sama procedu-
ra udzielenia pozwolenia na budowę – tam 
gdzie ono nadal będzie wymagane – zosta-
nie uproszczona poprzez zredukowanie wy-
maganej ilości dokumentów (po zmianach 
do wniosku trzeba będzie dołączyć część 
obecnego projektu budowlanego: projekt za-
gospodarowania działki lub terenu i projekt 
architektoniczno-budowlany w nowej for-
mule, bez projektu technicznego; dodatkowo 
zmniejszy się liczba wymaganych egzempla-
rzy projektu budowlanego z 4 do 3). Ponad-
to, wprowadzone zostaną również zmiany 
w kwestii uzyskiwania odstępstwa od prze-
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pisów techniczno-budowlanych. Proces ten 
zostanie skrócony i uproszczony, a o udzie-
leniu bądź odmowie udzielenia zgody na od-
stępstwo decydować będzie samodzielnie 
organ administracji architektoniczno-bu-
dowlanej (obecnie wymagane jest również 
zaangażowanie ministerstwa). 

Jako że wiele problemów w procesie inwe-
stycyjno-budowlanym przysparza naby-
wanie nieruchomości razem z obiektem 
budowlanym, który znajduje się w trakcie 
budowy, wprowadzono ułatwienie w pro-
cedurze przeniesienia pozwolenia na budo-
wę. Obecne wymaga to dodatkowej zgody 
poprzedniego właściciela (inwestora).  Po 
zmianach zgoda taka nie będzie już wyma-
gana. 

Jako element polityki antysmogowej, pla-
nowane jest wprowadzenie dla projektan-

ta obowiązku sprawdzenia, czy budynek 
mieszkalny można podłączyć do sieci cie-
płowniczej. Ponadto, w odpowiedzi m.in. na 
tragiczny pożar escape room’u w Koszalinie, 
przewiduje się zaostrzenie wymogów w za-
kresie zmiany sposobu użytkowania budyn-
ków. W razie takiej zmiany (polegającej np. 
na zorganizowaniu w mieszkaniu punktu 
przedszkolnego) konieczne będzie sporzą-
dzenie ekspertyzy przeciwpożarowej.

Przewidziane jest także wprowadzenie 
5-letniego terminu na stwierdzenie nie-
ważności decyzji o pozwoleniu na budowę 
i decyzji o pozwoleniu na użytkowanie. Do 
tej pory nieważność można było stwierdzić 
wiele lat po zakończeniu budowy, co genero-
wało dużą niepewność prawną. 

Wreszcie należy wspomnieć także o zmia-
nach w zakresie legalizacji samowoli budow-
lanych.

5. Czego możemy się spodzie-
wać w zakresie tego ostatniego 
punktu?

Samowole budowlane, których budowę za-
kończono przynajmniej 20 lat temu, będzie 
można zalegalizować według uproszczonej 
i bezpłatnej procedury. Do tej pory – z uwa-
gi na wysoką opłatę wymaganą w przypad-
ku legalizacji samowoli, jak również obawę 
o wydanie przez organ nadzoru budowlane-
go decyzji o rozbiórce – procedury legislacyj-
ne wszczynane były najczęściej przez organy 
nadzoru bądź w wyniku donosu osób trze-
cich, a nie z inicjatywy właścicieli. Co istotne, 
zachętą do legalizacji samowoli ma być tak-
że brak konieczności przedłożenia projektu 
budowlanego czy zaświadczenia o zgod-
ności budowy z ustaleniami obowiązujące-
go miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego, co dotychczas było wyma-
gane. Co istotne, zmiany nie będą dotyczyć 
tych samowoli, wobec których już toczy się 
postępowanie mające ustalić, czy doszło do 
złamania prawa.
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O CO CHODZI ZE ZNIESIENIEM LIMI-
TU 30-KROTNOŚCI SKŁADEK ZUS?

RAFAŁ KUFIETA, PREZES ZAŁOŻYCIEL, KANCELARIA KHG GROUP

W dniu 13 listopada 2019 roku wnie-
siono projekt ustawy o zmianie ustawy 
o systemie ubezpieczeń społecznych 
oraz niektórych ustaw (druk nr 14). Pro-
jekt przewiduje likwidację ograniczenia 
rocznej podstawy wymiaru składek na 
ubezpieczenia emerytalne i rentowe do 
trzydziestokrotności prognozowanego 
przeciętnego wynagrodzenia, począw-
szy od 2020 roku.

Na składki społeczne przekazywane ZUS 
do składa się:

1. Cześć pracownicza (która de facto po-
trącana jest z wynagrodzenia brutto pra-
cownika i płacona jest przez pracodaw-
cę), w skład której wchodzą składki: 
a. emerytalna – 9,76 %
b. rentowa – 1,5%
c. chorobowa – 2,45 %
2. Cześć pracodawcy, czyli składki:
a. emerytalna – 9,76 %
b. rentowa – 6,5 %
c. wypadkowa – 1,67 % (składka ustalana 
indywidualnie na każdej firmy przez ZUS, 
podstawowa to 1,67 %)
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Obecnie, zgodnie z ustawą o systemie ubezpieczeń społecznych, roczna podstawa wymiaru składek na 
ubezpieczenia emerytalne i rentowe w danym roku kalendarzowym nie może być wyższa od kwoty 
odpowiadającej trzydziestokrotności prognozowanego przeciętnego wynagrodzenia miesięcznego w 
gospodarce narodowej na dany rok kalendarzowy. W 2019 roku limit ten wynosi  11 912 
brutto/miesięcznie (netto dla pracownika na rękę 8488 zł ), czyli 142 950,00 zł rocznie (netto dla 
pracownika na rękę 101 858 zł). Od nadwyżki ponad wskazaną kwotę nie pobiera się składek na 
ubezpieczenia emerytalne i rentowe. 
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Składki ZUS
d. fundusz pracy (FP) – 2,45 %
e. fundusz gwarantowanych świadczeń 
pracowniczych (FGŚP) – 0,10 %

Wysokość składek przy wynagrodzeniu 
pracownika 10 000 zł brutto:
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Wysokość 
wynagrodzenia 
miesięcznego 

netto

Roczna wyso-
kość składek 
ZUS (pracow-
niczych praco-

dawców)

Przewidywana 
roczna wyso-

kość emerytury

Roczna wyso-
kość składek 
ZUS (pracow-
niczych praco-

dawców)

Przewidywana 
wysokość eme-

rytury

Przed niedoszłymi zmianami Po niedoszłych zmianach

5 000 zł 29 040 zł 17 424 zł 29 040 zł 17 424 zł

10 000 zł 47 843 zł 28 706 zł 55 644 zł 33 386 zł

15 000 zł 52 196 zł 31 318 zł 83 592 zł 50 155 zł

20 000 zł 56 498 zł 33 899 zł 111 576 zł 66 946 zł

Czyli jak widać przed niedoszłymi zmia-
nami, wzrost składek na ZUS po przekro-
czeniu 101 858 zł netto wynagrodzenia 
rocznie ostro wyhamowuje. Widać to 
najlepiej przy wysokich pensjach. Róż-
nica pomiędzy obciążeniami ZUS przy 
wynagrodzeniu 20 000 zł netto mie-
sięcznie jest prawie dwukrotna (56.498 
zł do 111.576 zł).  Projekt uzasadniono 
tym, że zniesienie ograniczenia rocznej 
podstawy wymiaru składek na ubezpie-
czenia emerytalne i rentowe do trzydzie-
stokrotności prognozowanego przecięt-
nego wynagrodzenia spowoduje wzrost 
wpływów składkowych do Funduszu 
Ubezpieczeń Społecznych (szacowany 
na kwotę 7,1 mld zł), a ponadto że jest to 
rozwiązanie bardziej sprawiedliwe. 

Z drugiej strony większe składki na ubez-
pieczenie emerytalne spowodują wzrost 
składek zewidencjonowanych w ZUS, 
a w konsekwencji stopniowy wzrost wy-

datków na emerytury wyliczane według 
nowych zasad. 

W praktyce składka na ubezpieczenia 
emerytalne i rentowe pracowników, któ-
rzy w 2019 roku osiągają zarobki wyższe 
niż 11 912 zł brutto miesięcznie wzro-
śnie, a wynagrodzenie tych pracowników 
się zmniejszy. 

Prognozowany jest spadek średnie-
go wynagrodzenia w ciągu roku nawet 
o kilkanaście tysięcy złotych oraz wzrost 
wysokości składek (nawet o 400%), jakie 
będzie musiał odprowadzać pracodawca 
do ZUS.  
Jeżeli zmiany dojdą do skutku to zapew-
ne część aktualnych pracowników przej-
dzie na współpracę B2B lub inne formy 
zatrudnienia, ponieważ całkowity koszt 
zatrudnienia tych pracowników będzie 
bardzo wysoki. 

Obecnie, zgodnie z ustawą o systemie 
ubezpieczeń społecznych, roczna pod-
stawa wymiaru składek na ubezpiecze-
nia emerytalne i rentowe w danym roku 
kalendarzowym nie może być wyższa 
od kwoty odpowiadającej trzydziesto-
krotności prognozowanego przeciętnego 
wynagrodzenia miesięcznego w gospo-

darce narodowej na dany rok kalenda-
rzowy. W 2019 roku limit ten wynosi  11 
912 brutto/miesięcznie (netto dla pra-
cownika na rękę 8488 zł ), czyli 142 
950,00 zł rocznie (netto dla pracownika 
na rękę 101 858 zł). Od nadwyżki ponad 
wskazaną kwotę nie pobiera się składek 
na ubezpieczenia emerytalne i rentowe.
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Całkowity koszt pracodawcy zlikwidowaniu limitu

Miesięczne 
wynagrodzenie 

netto pracownika
Umowa pracę B2B Kontrakt 

menedżerski

5 000 zł 8 393 zł 7 130 zł 6 618 zł

10 000 zł 16 932 zł 13 380 zł 13 235 zł

Inną konsekwencją wprowadzenia zmian 
będzie to, że  przyszłe emerytury osób 
najlepiej zarabiających będą nawet do 
kilkunastu tysięcy złotych wyższe i będą 
stanowiły wysokie koszty budżetu pań-
stwa.
Rządowy projekt zniesienia 30-ktorności 
został już wycofany, jednak w dniu 19 
listopada 2019 roku wpłynął do Sejmu  
projekt  ustawy o zmianie ustawy o sys-
temie ubezpieczeń społecznych złożony 
przez posłów Lewicy. Projekt te różni się 
od projektu rządowego i zakłada:
• zniesienie rocznego ograniczenia 
podstawy wymiaru składek w postaci 
trzydziestokrotności prognozy przecięt-
nego wynagrodzenia,
• podniesienia najniższej emerytu-
ry i renty do wysokości 1 600 złotych,
• podwyżki najniższej renty dla 
osób częściowo niezdolnych do pracy do 
wysokości 1 200 złotych, 
• wprowadzenia pojęcia najwyż-
szej emerytury w wysokości równej 
6-krotności minimalnego wynagrodze-
nia w roku poprzedzającym rok przejścia 

na emeryturę.

Projekt ten różni się od projektu rządo-
wego tym, że nie tylko wprowadza obo-
wiązek płacenia składek ZUS przez naj-
lepiej zarabiających od całości swoich 
dochodów, ale jednocześnie proponuje 
wprowadzenie pojęcia najwyższej eme-
rytury w wysokości równej 6-krotności 
wynagrodzenia minimalnego w roku po-
przedzającym rok przejścia na emerytu-
rę.

Limit 30-krotności wymiaru składki ZUS, 
zgodnie z planami, które na razie nie do-
szły do skutku, miał zostać zniesiony od 
1 stycznia 2020 roku. Pojęcie najwyższej 
emerytury miałoby zacząć obowiązywać 
od 1 stycznia 2021 roku. Zwiększenia 
minimalnej emerytury i renty powinny 
zacząć obowiązywać z dniem 1 marca 
roku następującego po ogłoszeniu usta-
wy.

Całkowity koszt pracodawcy to koszt 
zatrudnienia pracownika nie tylko w po-
staci jego pensji. Pracodawca musi po-
nadto opłacić składki do ZUS i podatek 
do Urzędu Skarbowego. Nie wszystkie 
składki pokrywane są z wynagrodzenia 

brutto pracownika. Niestety, przedsię-
biorca musi dołożyć się do nich z wła-
snych środków. Za każdego pracownika 
zatrudnionego w ramach umowy o pra-
cę, pracodawca musi odprowadzić po-
wyżej opisane składki.
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Załóżmy sytuację, 
w której podczas tar-
gów organizator robi 
zdjęcia i nagrywa wi-
deo reklamujące wy-
darzenie, a następnie 
publikuje te materiały 
w sieci. W jaki sposób 
należy traktować prawo 
do prywatności przy-
padkowych osób, któ-

rych twarze znajdą się w zreali-
zowanych materiałach?

Poruszany problem należy łączyć z wi-
zerunkiem , który zgodnie z RODO (art.4 
ust. 1) jest daną osobową. Co do zasady, 
na przetwarzanie danych osobowych 
powinniśmy uzyskać zgodę osoby, której 
dane dotyczą oraz wypełnić obowiązek 
informacyjny. 

Nie znaczy to jednak, że bez zgody or-
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ganizator nie może opublikować mate-
riałów w sieci. Odpowiedź na to pytanie 
nie jest tak jednoznaczna, jakby mogło 
nam się wydawać na pierwszy rzut oka. 
W pierwszej kolejności należałoby ustalić 
kim są osoby, które znajdują się na na-
szych zdjęciach. Następnie, co przedsta-
wia nasze zdjęcie lub wideo.

Będziemy mieli inną sytuacje w przypad-
ku np. pracowników firm, inną w przy-

padku gdy na zdjęciach znajdą się osoby 
publiczne, inną gdy np. są to targi fitness 
i publikujemy wizerunek sportowców. 
Również ważną kwestią jest to, w jakiej 
roli osoba bierze udział w targach. Jeśli 
mówimy o osobie publicznej, która bierze 
udział w wydarzeniu w związku z pełnio-
ną funkcją, nie ma wątpliwości- że zgoda 
na publikację nie jest wymagana. 

Wracając do naszych targów. Jeśli mate-
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riał opublikowany przez organizatora jest 
tzw. portretem, czyli głównym elemen-
tem zdjęcia jest wizerunek jednej osoby, 
to zgodnie art. 81 ust. 1 ustawy o prawie 
autorskim wymagana jest zgoda na pu-
blikację wizerunku. Jednak nie do publi-
kacji wszystkich materiałów potrzebu-
jemy zgody. Organizator wspomnianych 
targów może publikować „twarze” nawet 
przypadkowych osób, gdy osoby na ma-
teriale są elementem (szczegółem) pew-
nej całości. Zgoda nie będzie więc wyma-
gana w kontekście zdjęć grupowych. 

Co charakteryzuje umowy IT 
i czym różnią się one od innych?

Wiele osób  mogłoby stwierdzić, że nic, 
bo przecież opierają się na tych samych 
przepisach prawa co inne umowy. Jednak 
specyfika branży IT wymaga od prawni-
ka trochę innego myślenia, powiedziała-
bym, że projektowego i informatycznego.
 
Umowy w branży IT to bardzo często 
umowy wdrożeniowe, umowy utrzyma-
niowe czy umowy SaaS. Prawnik zorien-
towany w problematyce wdrożeń będzie 
wiedział, że taką umowę dobrze zabez-
pieczyć konsultacjami i doradztwem 
w celu przeszkolenia zespołu, który na-
stępnie będzie z oprogramowania korzy-
stał. Innym razem zaproponuje wykona-
nie umowy metodyką zwinną (Agaile), 
gdy zauważy że projekt jest obszerny 
i ciężko na początku ustalić dokładnie 
wszystkie elementu przedmiotu umowy. 
Nie należy też ukrywać faktu, że umowy 
IT to też słownictwo branżowe i wiedza 
merytoryczna z zakresu szeroko rozu-
mianej informatyki, dlatego śmiało moż-
na powiedzieć, że są szczególnym typem 
umów. 
 

Jakie są najczęstsze błędy po-
pełniane przy tego typu umo-
wach?

To jest takie pytanie, że sama nie wiem od 
czego zacząć, bo błędów jest mnóstwo i róż-
nych kategorii. Oczywiście, najwięcej błędów 
znajdujemy w umowach, które trafiają do 
nas post factum - czyli gdy strony już dawno 

podpisały umowę, często pobraną z Interne-
tu i teraz na gruncie tej umowy ciężko ustalić 
kto ma jakie prawa i obowiązki. W przypad-
ku umów informatycznych bardzo często 
pojawiają się błędne sformułowania doty-
czące licencji na korzystanie z programu, 
czy w kwestii przekazania praw autorskich. 
Czasami nieświadoma strona udziela licencji 
tzw. wyłącznej. Pozbawia się wtedy prawa 
do udzielania licencji innym firmom na ko-
rzystanie z programu, tym samym dalszego 
zarobkowania. Z drugiej strony, często firma 
„kupuje” indywidualny CRM dostosowany 
do przedsiębiorstwa za np. 100 tys. zł i jest 
przekonana, że może z niego dowolnie korzy-
stać czy nawet odsprzedawać w branży- bo 
przecież go „kupiła”. W praktyce, w umowie 
nie było zapisu o przekazaniu praw autor-
skich i majątkowych i rzeczywistość wyglą-

da inaczej niż wyobrażenia na temat ocze-
kiwanego stanu prawnego. Bardzo często 
strony w umowach zapominają o definicjach 
umownych, które, wbrew pozorom, są bar-
dzo ważne. Pominięcie w umowie np. usta-
lenia czasu reakcji na błąd krytyczny może 
bardzo skomplikować życie. Nie wspomina-
jąc już o umowach B2B, bo to temat rzeka. 
Z przykrością muszę  stwierdzić, że firmy 
zaczęły wykorzystywać nieświadomość in-
formatyków i programistów, a podsuwane 
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do podpisu umowy o współpracy są często 
bardzo jednostronne i  fundamentalnie od-
biegają od idei równości stron. 

O czym warto pamiętać przy 
podpisywaniu umowy na budo-
wę strony/sklepu internetowe-
go?
Po pierwsze, o szczegółowym ustaleniu 
wszystkich funkcjonalności strony/skle-
pu w umowie. Następnie o uregulowaniu 
sprawy, dostarczenia materiałów ko-
niecznych do realizacji projektu tj. zdjęć, 
tekstów, opisów. Dodatkowo o oświad-
czeniu strony dostarczającej materiały, 
że nie naruszy praw osób trzecich (np. 
praw autorskich). 

Warto ustalić w umowie harmonogram 
prac, jak również przewidzieć zapisy na 
wypadek, gdy jedna ze stron nie działa 
zgodnie z ustalonym  harmonogramem. 
Paradoksalnie nie tylko wykonawca jest 
obciążony terminami, Zlecający prace 
również powinien mieć terminy nie tylko 
na wykonywanie płatności, ale także na 
np. dostarczenie materiałów koniecz-
nych do stworzenia strony.  Warto ustalić 
w przypadku większych projektów – oso-

by odpowiedzialne i osoby kontaktowe. 
Koniecznie należy wskazać w umowie 
na jakiej zasadzie Zlecający będzie użyt-
kował stronę internetową czy sklep. Czy 
Wykonawca przekaże prawa autorskie 
i majątkowe dla Zlecającego? Czy będzie 
świadczył usługę utrzymania strony? Je-
śli tak – to na jakich warunkach. 

Ustalenie tych kwestii w umowie, nie 
tylko ułatwia współprace ale prawdopo-
dobnie  zapobiegnie wielu konfliktom na 
linii Zlecający – Wykonawca.  

Z czego wynika potrzeba istnie-
nia kancelarii prawnych wyspe-
cjalizowanych w IT?

Prawo zmienia się tak szybko, że ciężko 
“specjalizować” się zarówno w prawie 
karnym, rodzinnym i informatycznym. 
Dodatkowo, postęp technologii jest rów-
nie szybki jak zmiany prawa. Uważam, że 
tylko codzienna praca w branży pozwala 
na wystarczająco szerokie horyzonty do 
dostarczenia właściwej usługi z zakresu 
prawa informatycznego.
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MÓWIĆ TAK, ŻEBY SŁUCHALI!
88% pracowników sektora edukacji zgadza się z podglądem, że materiały wideo zwięk-

szają zainteresowanie studentów
Nie jest tajemnicą, ze obecnie materiały wideo przyciągają więcej osób niż słowo pisane. Prze-

prowadzono badania, które miały odpowiedzieć na pytanie jak to zainteresowanie przekłada się 
na edukację. Wyniki wyraźnie pokazują, że materiały wideo są postrzegane jako fundamentalne 
narzędzie w szkolnictwie wyższym — zarówno dzisiejszym, jak i przyszłym. Pomagają zaintere-
sować studentów tematem, stymulują interakcje i polepszają współpracę między słuchaczami 

a prowadzącymi zajęcia. Biorąc pod uwagę rosnącą konkurencję warto to wziąć pod uwagę. 
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„Cyfrowi tubylcy” czyli studenci z po-
kolenia Z dotarli na uczelnie. Już samo 
to wymusza pewne … cyfrowe zacho-
wania. Szybką komunikację, dostęp-
ność materiałów i łatwość znajdowania. 
W rezultacie integralnym elementem 
wielu strategii edukacyjnych musia-
ły stać się materiały wideo. Firma Sony 
przeprowadziła więc wśród wykładow-
ców uniwersytetów z Europy ankietę* 
dotyczącą wykorzystania filmów w pro-
cesie kształcenia. Okazało się, że ponad 
87%* nauczycieli i wykładowców używa 
materiałów wideo jako jednego z ele-
mentów wykładów lub seminariów. 

Dzisiejsi studenci oczekują obecności 
techniki we wszystkich dziedzinach ich 
życia — również w edukacji. Trend ten 
będzie się nasilał, a 43%* pedagogów już 
dziś zgadza się, by studenci przesyłali 
swoje prace w formie filmu. 

Uniwersytety dostrzegają wartość 
w odchodzeniu od tradycyjnych „jedno-
kierunkowych” sal wykładowych i in-
westowaniu w rozwiązania wideo, któ-
re przygotowują edukację na nadejście 
przyszłości. 29%* pracowników sektora 
edukacji zapewnia już narzędzia do po-
wtórzenia/utrwalenia materiału oparte 

*przeprowadzonej przez firmę Sony ankiecie poświęconej materiałom wideo edukacji wzięły udział 123 osoby. grupie respon-
dentów znaleźli się opiekunowie naukowi, wykładowcy oraz dyrektorzy kierownicy komórek IT AV. 
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na treściach filmowych, a kolejnych 30%* 
zamierza wprowadzić je w niedalekiej 
przyszłości. 

Wykorzystanie filmów w edukacji uroz-
maica materiał kursu, a dodatkowo 
ułatwia kształcenie na odległość. 53%* 
respondentów zadeklarowało, że utrwa-
la zajęcia w postaci materiałów wideo 
i udostępnia te nagrania studentom. 
Z punktu widzenia uczelni takie rozwią-
zanie ma dodatkową zaletę: pozwala 
zwiększyć liczbę słuchaczy we własnym 
regionie i na świecie.

OBECNY STAN RYNKU

Rozwój Internetu w ostatnich latach 
zmienił wzorce oglądania i uczenia się. 
Popularność zdobyły platformy takie jak 
YouTube, który notuje 3 miliardy wyszu-

kiwań miesięcznie. Konwergencja cyfro-
wa i pojawienie się sieci 5G sprawi, że 
w przyszłości zainteresowanie materia-
łami wideo jeszcze wzrośnie.

W kontekście wyników badań i ocze-
kiwań studentów wykładowcy muszą 
często zmienić swoje podejście do na-
uczania – po to żeby dotrzeć do młodych 
ludzi. Wsparciem są liczne narzędzia 
i rozwiązania do interaktywnej współ-
pracy i aktywnej nauki takie jak np.  Vi-
sion Exchange. Pomaga ono uczelniom 
w lepszym wykorzystaniu materiałów 
dydaktycznych. Wykładowcy i studen-
ci mogą dzięki niemu udostępniać po-
zostałym uczestnikom zajęć materiały 
z własnego laptopa, smartfona lub ta-
bletu i opatrywać je notatkami. Jednym 
z elementów systemu Vision Exchange 
jest Miris Netcapture: opracowane przez 
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firmy Sony i Ubicast, sieciowe rozwiąza-
nie do rejestracji wykładów. Pozwala ono 
tworzyć ciekawsze, bardziej dynamiczne 
materiały wideo do aktywnej nauki i po-
wtarzania materiału.

Coraz więcej uczelni dostrzega znacze-
nie tworzenia miejsc do uczenia się po-
przez wspólną pracę. 93,5%* nauczycieli 
i wykładowców uważa, że interaktywne 
materiały wideo mogą zwiększyć poziom 
zainteresowania studentów. Do grona 
uczelni, które wybrały system Vision Ex-
change, należą między innymi Swansea 
University i Bolton University. Ich władze 
zdecydowały się sięgnąć po nowoczesne 
rozwiązania do aktywnego uczenia się 
i wyjść naprzeciw potrzebom studentów.
— Nowa technologia przyniosła wykła-
dowcom większe zadowolenie z pracy ze 
studentami, a także satysfakcję samych 

studentom. Udało się też utrzymać dobry 
poziom rekrutacji, choć cały sektor edu-
kacji boryka się z różnymi trudnościami 
— mówi Ian Moth, kierownik zespołu 
pomocy technicznej IT na University of 
Bolton. 

— Ewolucja w edykacji, czyli przejście od 
tradycyjnych metod przekazywania wie-
dzy do nauki opartej na materiałach wi-
deo ma niewątpliwie pozytywny wpływ 
na sposób, w jaki naukę postrzegają stu-
denci — mówi Alex Parlour, menedżer 
w dziale Corporate and Education Mar-
comms w Sony Professional Solutions 
Europe. — Sony Professional Solutions 
Europe stara się dostarczać uczelniom 
technologię edukacyjną na najwyższym 
poziomie. To bardzo ważne, żeby dotrzy-
mywać kroku studentom, którzy coraz 
lepiej radzą sobie z nowymi technologia-
mi i ich oczekują. 

Sony Vision Exchange i Miris Netcapture 
to najwyższej klasy rozwiązania audiowi-
zualne wspierające zarówno nauczycieli, 
jak i studentów z pokolenia Z, którzy uczą 
się poprzez działanie. Miris Netcapture 
rejestruje i transmituje materiał z syste-
mu Vision Exchange na platformę wideo 
UbiCast MediaServer. Platforma ta za-
pewnia szeroki wachlarz funkcji: od edycji 
po publikację, zarządzanie i analizy wyko-
rzystania. To uniwersalne, przyszłościo-
we rozwiązanie pozwala transmitować 
wykłady na żywo, ale także oglądać je na 
życzenie. Jest to dodatkowa wartość dla 
studentów, którzy mogą powtarzać ma-
teriał w dogodnym dla siebie momencie. 

DLACZEGO MATERIAŁY WIDEO SĄ 
WAŻNE W EDUKACJI?

Czasy się zmieniają, zmienia się też przy-
szłość edukacji. Szkoły wyższe muszą 
więc uwzględnić potencjał technolo-
gii edukacyjnej i rozwiązań wideo, które 
pozwalają wprowadzać nowe, przyszło-
ściowe metody nauki. I dzięki temu sku-
teczniej docierać do studentów.

Dalsze informacje o systemie Sony Vi-
sion Exchange są dostępne tutaj.
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CZY WARTO OGŁOSIĆ UPADŁOŚĆ 
KONSUMENCKĄ?

KLAUDIA CIESIELSKA

Za kilka miesięcy wejdzie w życie no-
welizacja prawa upadłościowego, któ-
rą we wrześniu tego roku zatwierdził 
prezydent. W komunikacie o podpisaniu 
nowelizacji Ministerstwo Sprawiedliwo-
ści podało: „szacuje się, że ponad 2 mln 
Polaków nie może się uporać z przeter-
minowanymi długami”. Nowe przepisy 
uproszczą zasady ogłoszenia upadłości 
konsumenckiej. Konsekwencje odczują 
również wierzyciele i to już w 2020 roku.  

Czym jest upadłość konsumencka? To 
sądowe postępowanie przeznaczone 
dla tych, którzy stali się niewypłacal-
ni, tj. nie mają m.in. na spłatę kredytów 
i zaciągniętych pożyczek. Nie ma przy 
tym znaczenia, o jak duże zobowiązania 
chodzi ani przez jaki czas dłużnik zwlekał 
z ich uregulowaniem. Efektem ogłosze-
nia upadłości konsumenckiej jest przede 
wszystkim oddłużenie niewypłacalnego 
konsumenta, czyli umorzenie całości lub 

części jego długów bądź ich spłata, przy 
czym tylko w tych dwóch ostatnich sy-
tuacjach można mówić o zaspokojeniu 
interesu wierzyciela.

Z danych resortu sprawiedliwości wyni-
ka, że liczba upadłości konsumenckich 
rośnie z roku na rok. W 2016 roku ogło-
szono prawie 4,5 tys. upadłości konsu-
menckich przy prawie dwukrotnej liczbie 
wniosków. W 2017 roku było już blisko 
5,5 tys. upadłości (na ponad 11 tys. zło-
żonych wniosków), a w 2018 – 6,5 tys. 
(na prawie 13 tys. podań). W 2018 roku 
łączna wysokość długu osób, które 
ogłosiły upadłość wynosiła 732,4 mln 
zł. Duża część z tych zobowiązań obej-
mowała kredyty – 679,4 mln zł. Same 
„mieszkaniówki”, czyli kredyty hipotecz-
ne miało 145 ubiegłorocznych bankru-
tów. Aż 347 osób spłacało jednocze-
śnie zarówno kredyty konsumpcyjne, 
jak i mieszkaniowe. Najwięcej, bo 2372 
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Polaków miało kredyty konsumpcyjne 
o przeciętnej wartości 81 tys. 826 zł.

– Na przestrzeni ostatnich lat liczba upa-
dłości konsumenckich wciąż rośnie. Eks-
perci rynkowi przestrzegają, że noweli-
zacja przepisów może spowodować, iż 
część osób będzie wnioskować do sądu 
o ogłoszenie upadłości konsumenckiej 
bez dogłębnej analizy sytuacji oraz bez 
dostatecznej wiedzy z czym taka upa-
dłość się wiąże – mówi Andrzej Roter, 
Prezes Zarządu Związku Przedsiębiorstw 
Finansowych (dawniej KPF), organizacji 
zrzeszającej m.in. firmy windykacyjne.

 
CZY FAKTYCZNIE O UPADŁOŚĆ BĘDZIE 
ŁATWIEJ?

Co zmieni się w prawie upadłościowym 
wraz z wejściem w życie nowych prze-
pisów? Po pierwsze, zgodnie z nowe-
lizacją, osoby zadłużone prowadzące 
jednoosobową działalność gospodarczą 
będą traktowane w taki sam sposób jak 
konsumenci. Po drugie: obecnie sąd od-
dala wniosek o ogłoszenie upadłości, 
jeżeli dłużnik doprowadził do swojej nie-
wypłacalności umyślnie lub wskutek ra-
żącego niedbalstwa. Po zmianie ustawy 
będą mogli ogłosić bankructwo również 

ci, którzy doprowadzili do swojego zadłu-
żenia z premedytacją. Zgodnie z nowymi 
przepisami, przyczyna niewypłacalności 
będzie badana dopiero po ogłoszeniu 
upadłości, czyli na kolejnym etapie po-
stępowania, tj. ustalaniu planu spłaty. 
Zdaniem Ministerstwa Sprawiedliwości, 
ma to usprawnić procedurę upadłościo-
wą. I usprawni, przy czym osoba zadłu-
żona, która umyślnie doprowadziła do 
niewypłacalności albo np. przez niedbal-
stwo, będzie potraktowana inaczej niż 
ktoś, kto ogłasza upadłość z przyczyn od 
niego niezależnych (takich jak choroba 
czy utrata pracy). W pierwszym, opisa-
nym powyżej przypadku, dłużnik będzie 
zatem spłacał zobowiązania dłużej, tj. od 
min. 36 miesięcy do siedmiu lat. W dru-
gim z kolei ten czas wyniesie tylko trzy 
lata.

Czy przy ogłoszeniu upadłości konsu-
menckiej wchodzi w grę całkowite umo-
rzenie długu? Będzie ono możliwe tylko 
w przypadku, gdy sąd lub tymczasowy 
nadzorca sądowy udowodnią, że dłuż-
nik nie posiada majątku, a także, że jest 
„trwale niezdolny do spłaty zobowiązań”. 
Chodzi na przykład o sytuacje, w których 
bankrut jest „trwale niezdolny do jakiej-
kolwiek pracy zarobkowej”. W większo-
ści przypadków zatem upadłość konsu-
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mencka nie będzie jednoznaczna z tym, 
że zadłużenie „automatycznie zniknie”.

Sąd może również ustalić, że niezdol-
ność do spłaty nie ma u dłużnika cha-
rakteru permanentnego i podjąć decyzję 
o warunkowym umorzeniu zobowiązań – 
wtedy dłużnik pozostaje w pięcioletnim 
okresie „zawieszenia”, podczas którego 
może zostać złożony wniosek o ustalenie 
planu spłaty, a w konsekwencji obowią-
zek uregulowania, chociażby częściowe-
go, zobowiązań upadłego. Podczas tego 
okresu, upadły musi np. składać sądowi 
coroczne sprawozdania dotyczące swo-
jej sytuacji finansowej.

Jednak nie wszystkie zobowiązania dłuż-
ników będą mogły zostać umorzone. Co 

z tej puli wypada? Na przykład alimenty, 
naprawienie szkody wynikającej z prze-
stępstwa lub wykroczenia, czy też renty 
odszkodowawcze. Jak wielu Polaków to 
dotyczy, dowodzą choćby te liczby: w Re-
jestrze Dłużników BIG InfoMonitor figu-
ruje ponad 301,3 tys. winnych własnym 
dzieciom 11,8 mld zł.

Jest jeszcze jedna istotna zmiana. W myśl 
nowych przepisów dłużnik nie może zo-
stać skazany na bezdomność. Jego mają-
tek zostanie zlicytowany, ale z pieniędzy 
ze sprzedaży mieszkania czy domu ma 
otrzymać równowartość przeciętnego 
czynszu za okres od roku do dwóch lat.

UPADŁOŚĆ KONSUMENCKA – CZY 
WARTO OGŁOSIĆ?
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Należy pamiętać, że ogłoszenie upa-
dłości powinno być ostatecznością. Po 
pierwsze dlatego, że na całkowite umo-
rzenie długu mogą liczyć tylko niektórzy, 
a procedura upadłościowa może oka-
zać się złożona i długotrwała. Poza tym 
trzeba pamiętać, że w chwili rozpoczęcia 
postępowania upadłościowego wobec 
konsumenta, nadzór nad jego majątkiem 
jest przekazywany syndykowi. Likwidacji 
przez syndyka podlegają nieruchomo-
ści (mieszkanie, dom), jak również ru-
chomości (np. samochód). Syndyk może 
być zainteresowany również akcjami, 
czy udziałami dłużnika w spółkach, jak 
również wynagrodzeniem pobieranym 
za pracę w części podlegającej zajęciu. 
Dodatkowo osoba zadłużona traci moż-
liwość korzystania ze swojego majątku 

(np. samochodu) i dysponowania swo-
im majątkiem – pieczę nad tym również 
sprawuje syndyk. Sama może jedynie 
kupować produkty niezbędne do funk-
cjonowania, takie jak np. żywność czy 
środki czystości.

To jednak nie wszystko. Upadłość kon-
sumencka wiąże się także z innymi kon-
sekwencjami. Jeśli jeden z małżonków 
ogłosi upadłość, to automatycznie mię-
dzy małżonkami powstaje rozdzielność 
majątkowa, zaś majątek wspólny wej-
dzie do masy upadłościowej. Sąd zwy-
kle bada również, czy na sześć miesięcy 
przed złożeniem wniosku o upadłość 
konsumencką nie doszło do przeniesie-
nia majątku lub jego części na osoby np. 
z rodziny dłużnika. Wówczas sąd może 
podważyć takie umowy. Małżonek upa-
dłego może dochodzić w postępowa-
niu upadłościowym należności z tytułu 
udziału w majątku wspólnym, zgłaszając 
tę wierzytelność sędziemu-komisarzo-
wi. Również niektóre czynności prawne 
– darowizny, umowy sprzedaży – doko-
nane przez dłużnika w okresie do roku 
przed dniem złożenia wniosku o upa-
dłość konsumencką będą bezskuteczne 
w stosunku do masy upadłościowej.

– Ogłoszenie upadłości powinno być 
traktowane jako jedna z istotniejszych 
życiowych decyzji. Zanim ją podejmiemy, 
warto pomyśleć o tym, jak wpłynie ona 
na naszą sytuację materialną oraz praw-
ną. Nowe przepisy, co prawda, ułatwią 
sam proces ogłoszenia upadłości, ale nie 
wpłyną na konsekwencje takiego działa-
nia. Zanim podejmiemy kroki zmierzają-
ce do ogłoszenia upadłości, zastanówmy 
się, czy wykorzystaliśmy wszelkie moż-
liwe sposoby, by zapanować nad swoim 
zadłużeniem. Czy podjęliśmy rozmowy 
z wierzycielami? Czy chcieliśmy zawrzeć 
ugodę? Czy negocjowaliśmy jej warun-
ki? Czy próbowaliśmy przesunąć termin 
spłat lub rozłożyć kwotę należności na 
raty? To jedne z najważniejszych pytań, 
które powinniśmy sobie zadać – wska-
zuje mec. Czugan, Wiceprezes Zarządu 
Związku Przedsiębiorstw Finansowych.
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Być może sądzisz, że ze swoimi umiejęt-
nościami szybko znajdziesz pracę. Na-
dzieje rosną, gdy dostajesz zaproszenie 
na rekrutację i informację, że dana firma 
pilnie chce zatrudnić osobę taką, jak Ty. 
Dlaczego więc później cały proces prze-
ciąga się, a często nawet kończy się bez 
żadnej informacji zwrotnej?

Poszukiwanie właściwych osób do obsa-
dzenia wakatu często rozpoczyna się dy-
namicznie, w szybkim tempie.  Kandyda-
ci spodziewają się, że skoro firma daje im 
sygnały na temat tego, jak pilnie potrze-
buje nowego specjalisty lub menedżera, 

tempo to zostanie utrzymane i wkrótce 
znajdą pracę. A jeśli nie oni zostaną za-
trudnieni, to przynajmniej otrzymają in-
formację zwrotną na temat przyczyn ta-
kiej decyzji.

Niestety, w praktyce bardzo często 
gwałtowny i pełen entuzjazmu start ha-
mowany jest przez bieżące, przyziemne 
przeszkody. Rzadko kiedy w procesie re-
krutacji wszystko przebiega w taki spo-
sób i w takim tempie, jak założono na 

SZUKANIE PRACY TO SPRZEDAŻ

ZAGUBIENI W REKRUTACJI
BARTOSZ MARTYKA
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Osoba szukająca pracy powinna być przy-
gotowana na ewentualność, że w trakcie 
rekrutacji mogą wystąpić nieoczekiwa-
ne zmiany. Nawet wtedy, gdy kandydat 
słyszy, że pracownik jest potrzebny „od 
zaraz”, lepiej podejść do takiej informacji 
z dystansem. Bez względu na to, jak pil-
na wydaje się potrzeba, rekrutacje niemal 
zawsze składają się z wielu etapów, a im 
wyższe stanowisko, tym bardziej złożo-
ny i często dłuższy proces decyzyjny.

Często wygląda to tak, że kandydat 
otrzymuje telefon z prośbą o pilne spo-
tkanie w sprawie rekrutacji. Oferta jest 
podobno poważna, a doświadczenia kan-
dydata doskonale dopasowane do profi-
lu stanowiska. Kandydat przekłada więc 
różne zaplanowane wcześniej sprawy, by 
spotkać się z headhunterem, pracowni-
kiem działu HR lub decydentem po stro-
nie klienta. Pokazuje w ten sposób, jak 
bardzo jest elastyczny i zaangażowany. 

Podczas spotkania okazuje się jednak, 
że etapów jest więcej – wśród nich m.in. 
rozmowa z bezpośrednim przełożonym, 
rozmowa z „haerowcem”, badanie on-li-
ne dla najlepszych kandydatów, no i jesz-
cze rozmowa z całym zespołem (czasem 
określana jako assessment center).

Ponieważ jednak kandydat zaangażował 
się w proces rekrutacji, najczęściej bę-
dzie zainteresowany kolejnymi etapami. 
Niestety, na dowolnym z nich kontakt ze 
strony firmy może się urwać. Początko-
wo wszystkim się spieszyło, ale potem 
pojawia się całkowita cisza. Niestety, tak 
bywa – i to nawet często. Firma milczy, 
a kandydat pozostaje z poczuciem, jak-
by ktoś zostawił go „na lodzie”. Pojawia 
się wrażenie bezradności i poczucie winy, 
z czym trudno sobie poradzić nawet me-
nedżerom z wieloletnim stażem. Jeśli 
nałożymy na to często wielomiesięczne 
poszukiwania na stanowiskach mene-
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dżerskich i topniejący budżet domowy, 
pojawia się ogromny stres i frustracja.

- Do poszukiwania pracy należy podejść 
jak do sprzedaży – mówi Ernest Wen-
cel – coach, który w ramach inicjatywy 
Punkt X pomaga menedżerom w znale-
zieniu nowego zatrudnienia. – Nawet je-
śli wszyscy zgadzamy się, że brak infor-
macji zwrotnej jest mało profesjonalny, 
musimy mieć świadomość, że w poje-
dynkę trudno jest zmienić realia.  Dlate-
go proponuję uczyć się od handlowców, 
którzy nie obrażają się, że klient nie wró-
cił do niego z informacją zwrotną. Han-
dlowiec wie, że to on musi zadzwonić, 
jeśli chce sfinalizować sprzedaż. W przy-
padku rekrutacji jest podobnie. Jeśli szu-
kasz pracy, nie obrażaj się, bo to nic nie 
da. Zamiast tego przejmij kontrolę i zrób 
co w Twojej mocy, aby wykazać się sku-
tecznością – przekonuje.  

Aby zminimalizować ryzyko przykrych 
niespodzianek, warto na każdym eta-
pie zapytać, kiedy należy się spodzie-
wać kontaktu w sprawie kolejnego. Jeśli 
w danym terminie telefon milczy, wów-
czas nie tylko nie zaszkodzi, ale nawet 
warto skontaktować się z rekruterem 
i spróbować uzyskać od niego aktualne 
informacje. Dobrze jeśli osoba poszuku-
jąca pracy pokazuje, że zależy jej na danej 
pracy i że każda informacja zwrotna jest 
dla niej ważna.

ZWINNE REKRUTACJE

Kontakt z headhunterem może zwięk-
szyć szanse kandydata na zatrudnienie, 
ale może też być źródłem wiedzy na te-
mat tego, jak przygotować się do spo-
tkania z klientem, na co zwracać uwagę 
podczas rozmowy, jaka jest kultura fir-
my. Rozmowa z rekruterem dostarczy 
też mnóstwa drobnych informacji, które 
będą procentowały na dalszych etapach. 
Można też dzięki temu dowiedzieć się, że 
np. cały proces utknął w martwym punk-
cie. Dlaczego rekrutacje czasem kończą 
się bez zapowiedzi?

- Coraz częściej jest to wynik tzw. „scru-
mowego”, zwinnego podejścia do re-
alizowanych projektów – mówi Ernest 

Wencel. – Decyzje biznesowe są dziś 
podyktowane dużą presją czasu, przez 
co wymogi dotyczące stanowiska przed 
rozpoczęciem rekrutacji mogą być inne 
niż po kilkunastu dniach od jej rozpoczę-
cia. Gdy pojawia się zapotrzebowanie na 
kandydata, rekrutacja jest błyskawicznie 
uruchamiana, ale gdy zmieniają się de-
cyzje biznesowe albo profil stanowiska, 
proces jest natychmiast wstrzymywany, 
aby nie generować dalszych kosztów – 
wyjaśnia.

A skoro tak, to brak informacji zwrotnej 
może wynikać nie z faktu, że kandydat 
nie spełnił oczekiwań, ale że w ogóle zre-
zygnowano z zatrudnienia nowej osoby, 
rekrutację przełożono na bliżej nieokre-
ślony termin albo postanowiono, że jed-
nak poszukiwane będą osoby o zupełnie 
innym profilu (z innym wykształceniem, 
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doświadczeniem itd.). Cisza po drugiej 
stronie może też wynikać z czegoś inne-
go.

- Kiedyś zdarzało się, że firmy zamiesz-
czały fikcyjne ogłoszenia, żeby tanio 
budować bazy kandydatów. Dziś jest to 
już zabronione, ale i tak trzeba liczyć się 
z faktem, że niektórzy rekruterzy szu-
kają osób niejako „na zapas”. Na rynku, 
na którym jest  mało czasu na znalezie-
nie pracowników nieustannie prowadzą 
monitoring, żeby w momencie, gdy tyko 
pojawia się informacja o wakacie, mieć 
wstępnie zweryfikowanych kandyda-
tów. Czas rekrutacji jest jednym z waż-
niejszych mierników w HR – mówi coach 
z Punktu X.

Brak informacji zwrotnej może więc 
wynikać stąd, że rekrutacja dotyczyła 

wstępnej selekcji na stanowisko, które 
będzie brane pod uwagę dopiero w przy-
szłości. Zaproszenie na kolejny etap 
może się więc pojawić, ale dużo później 
niż spodziewały się osoby, które zapro-
szono na spotkanie wstępne lub wy-
selekcjonowano na podstawie CV. Ale 
powodem milczenia telefonu może być 
też fakt, że dana firma prowadzi bardzo 
złożone, wieloetapowe procesy rekruta-
cyjne.

- Działy HR i firmy headhunterskie są 
rozliczane z jakości rekrutacji, czyli z tego, 
ile spośród zrekrutowanych osób prze-
pracuje u danego pracodawcy co naj-
mniej rok. W tym celu „haerowcy” robią 
co mogą, aby zminimalizować ryzyko, że 
coś zostanie przeoczone. Ta ostrożność 
powoduje, że rekrutacja może trwać 
nawet kilka miesięcy – zauważa Ernest 
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Wencel.

Osoby poszukujące pracy często skarżą 
się, że oferty pracy zamieszczane w por-
talach są – w ich ocenie – fikcyjne. Są-
dzą tak, ponieważ zdarza się, że wysłana 
przez nich aplikacja w ogóle nie zostaje 
otwarta. W praktyce może to świadczyć 
o tym, że w pierwszych dniach rekruta-
cji firma otrzymała tak wiele zgłoszeń od 
kandydatów wartych uwagi, iż kolejne 
aplikacje nie są nawet otwierane. Z tego 
powodu niezwykle ważna jest szybkość, 
z jaką kandydat zareaguje na ofertę pra-
cy – im szybciej, tym większa szansa, że 
zostanie zaproszony na rozmowę.

LICZY SIĘ DETERMINACJA

Biorąc pod uwagę, że procesy rekruta-
cyjne trwają długo, bywają przerywane, 
wznawiane i modyfikowane, kandydat 
chcący odnaleźć się w tej sytuacji, musi 
wykazać się zarówno cierpliwością, jak 
i determinacją. Osoba, która wychodzi 
z inicjatywą, aby dopytać o wyniki ko-
lejnych etapów rekrutacji, osoba, która 
dzwoni, aby o sobie przypomnieć, zna-

cząco zwiększa szanse na to, by zostać 
zauważoną. Dzięki temu, kiedy proces 
zostanie wznowiony, to właśnie ona jako 
pierwsza się o tym dowie. Dodatkowo, 
skoro to właśnie ją zapamiętano, ma 
większe szanse otrzymać zaproszenie 
na kolejne spotkanie oraz zbudować lep-
sze relacje z rekruterami i innymi osoba-
mi uczestniczącymi w tym procesie.
 
Niestety ci, którzy oczekują z założonymi 
rękami na telefon od rekrutera, mogą się 
go nie doczekać. Tym bardziej, że osoby 
odpowiedzialne za wybór i selekcję kan-
dydatów rozliczane są z efektywności 
kosztowej. Tzn. powinny jak najszybciej 
i jak najtaniej wybrać właściwe osoby. 
Komunikacja z odrzuconymi kandydata-
mi jest nie tylko trudna (nikt nie lubi prze-
kazywać złych wiadomości), ale wymaga 
też czasu (a w tym przypadku – czas to 
koszty).
 
- Dopóki pieniądze będą kluczowym pa-
rametrem na rynku, nie ma szans, że 
poprawi się  standard komunikacji z kan-
dydatami – przyznaje coach z Punktu X. 
– A skoro tak, to pozostaje nam jedynie 
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dostosować się do warunków, w których 
musimy funkcjonować, tak aby działać 
jak najskuteczniej pomimo ograniczonej 
informacji zwrotnej – dodaje.

A więc podsumujmy. Szukając pracy, 
warto zacząć robić to jak najszybciej, 
ponieważ szczególnie na stanowiskach 
menedżerskich rekrutacja może być 
długa i skomplikowana. Menedżerowie 
i dyrektorzy nie powinni dawać wiary 
w powszechnie powtarzane opinie, że 
w Polsce mamy rynek pracownika – ich 
to nie dotyczy.

Nie należy się też nastawiać na infor-
mację zwrotną ze strony rekrutera. Aby 
ją uzyskać, trzeba samemu wyjść z ini-
cjatywą – zdobyć się na wykonanie jed-
nego, kilku, a może nawet kilkunastu 
telefonów.  Taka aktywność jest ważna 
z kilku powodów. Po pierwsze  - pozwo-
li uniknąć pochopnych wniosków, któ-
re mogą negatywnie wpłynąć własną 
samoocenę. Po drugie – bardzo często 
kolejne próby kontaktu ze strony kan-
dydata zwiększą szanse, że zostanie on 
zapamiętany i zaproszony na kolejne 

rozmowy. Po trzecie – telefon czasem 
pozwoli poznać faktyczną sytuację, np. 
dowiedzieć się, że rekrutacja została 
wstrzymana na okres 3 miesięcy, ale po 
tym czasie zostanie wznowiona, warto 
więc trzymać rękę na pulsie.

Ponieważ dla kandydata sytuacja po-
szukiwania pracy w tak szybko zmienia-
jących się warunkach może być bardzo 
trudna, warto, aby poszukał wsparcia 
wśród osób w podobnej sytuacji. Kon-
takt z ludźmi, którzy przeżywają to samo 
co on, pomoże mu pozbyć się niereal-
nych oczekiwań, a zamiast tego skłoni 
do poszukiwania pragmatycznych i sku-
tecznych rozwiązań. Rzecz w tym, aby 
chwilowe poczucie bezradności przekuć 
w skuteczną sprzedaż swojej oferty na 
rynku pracy. Możliwe, że będzie to sprze-
daż najtrudniejsza z możliwych, w dodat-
ku na rynku, na którym panuje ogromna 
konkurencja. Ale właśnie dlatego warto 
cały czas pamiętać, że największe suk-
cesy odnoszą na nim osoby najbardziej 
zdeterminowane.
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KASY FISKALNE
– JAKIE ZMIANY CZEKAJĄ 

PODATNIKÓW W 2020 ROKU?
KLAUDIA CIESIELSKA

W przyszłym roku na przedsiębiorców 
korzystających z kas fiskalnych czeka kil-
ka zmian. Dotyczą one m.in. poszerzenia 
obowiązku posiadania urządzeń online 
na nowe podmioty oraz zapowiadanego 
przez Ministerstwo Finansów wprowa-
dzenia kas w telefonach.

Ostatnimi czasy w branży fiskalnej wie-
le się dzieje. Jeszcze nie skończyła się 
procedura zastępowania tradycyjnych 
kas fiskalnych wersjami online, a rząd 
już przedstawił projekt kolejnej rewolucji 
– aplikację do rejestrowania sprzedaży, 
którą będzie można zainstalować, np. na 

smartfonie czy tablecie.    

KASY ONLINE – KTÓRE BRANŻE CZEKA 
WYMIANA URZĄDZEŃ?

Kasy fiskalne online różnią się od trady-
cyjnych urządzeń stałym podłączeniem 
do internetu, które umożliwia przesyła-
nie raportów do Centralnego Repozyto-
rium Kas.

Ustawa zakłada, że obowiązek posiada-
nia kas fiskalnych online będzie obejmo-
wał wszystkich podatników zajmujących 
się sprzedażą na rzecz osób fizycznych 
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nie prowadzących działalności gospo-
darczej oraz rolników ryczałtowych do-
piero za kilka lat. Jednak niektóre branże 
muszą zaopatrzyć się w te urządzenia 
o wiele szybciej. Na pierwszy ogień idą 
zakłady mechaniczne i wulkanizacyjne 
oraz stacje paliw.
Od 1 stycznia 2020 r. obowiązek po-
siadania kas fiskalnych online posiadać 
będą podatnicy trudniący się:
1. świadczeniem usług naprawy pojaz-
dów silnikowych oraz motorowerów, 
w tym naprawy opon, ich zakładania, 
bieżnikowania i regenerowania, oraz 
w zakresie wymiany opon lub kół dla po-
jazdów silnikowych oraz motorowerów,
2. sprzedażą benzyny silnikowej, oleju 
napędowego, gazu przeznaczonego do 
napędu silników spalinowych.
Od 1 lipca 2020 r. w kasy fiskalne online 
muszą zaopatrzyć się podatnicy zajmują-
cy się:
1. świadczeniem usług związanych 
z wyżywieniem wyłącznie świadczonych 
przez stacjonarne placówki gastrono-

miczne, w tym również sezonowo, oraz 
usług w zakresie krótkotrwałego zakwa-
terowania,
2. sprzedażą węgla, brykietu i podob-
nych paliw stałych wytwarzanych z wę-
gla, węgla brunatnego, koksu i półkoksu 
przeznaczonych do celów opałowych.

Pod koniec 2020 r. kasy online kupią 
także podatnicy świadczący usługi: fry-
zjerskie, kosmetyczne, kosmetologicz-
ne, budowlane, prawnicze, w zakresie 
opieki medycznej świadczonej przez le-
karzy i dentystów oraz związane z dzia-
łalnością obiektów służących poprawie 
kondycji fizycznej (wyłącznie w zakresie 
wstępu). Nowe przepisy będą ich bowiem 
obowiązywać już od 1 stycznia 2021 r.

Warto pamiętać, że w przypadku wy-
miany kasy z papierową lub elektronicz-
ną kopią paragonu na urządzenie online, 
przysługuje nam ulga w wysokości do 
700 zł.
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KASY SOFTWARE’OWE – REWOLUCJA 
WEJDZIE W ŻYCIE ZE SPORYM OPÓŹ-
NIENIEM

Kasy fiskalne w formie aplikacji mobil-
nych miały wejść do użytku 1 stycznia 
2020 r. Ministerstwo Finansów zapo-
wiedziało jednak, że ze względu na ko-
nieczność notyfikacji przepisów Komisji 
Europejskiej termin ten ulegnie przesu-
nięciu nawet o pół roku. Na razie odby-
ły się konsultacje zewnętrzne na temat 
tzw. kas wirtualnych, podczas których 
przedstawiciele branży wskazali na sze-
reg nieścisłości w planowanych przepi-
sach.

– Nasze wątpliwości budzi brak koniecz-
ności homologacji w Głównym Urzędzie 
Miar, potencjalnie nieszczelne systemy 
zabezpieczeń danych czy sama cena 
utrzymania aplikacji mobilnej – mówi 
Paweł Gacuta, właściciel Białostockiego 
Centrum Kas Fiskalnych, firmy z 20-let-
nim doświadczeniem na rynku. – Wielu 
specjalistów uważa, że kasy softwa-
re’owe otworzą drogę nieuczciwym 
przedsiębiorcom, a nawet zaszkodzą 
systemowi, który na dzień dzisiejszy 
działa niezwykle sprawnie.  

Nie wiadomo jeszcze, w jaki sposób Mi-
nisterstwo Finansów odniesie się do 
wskazówek przekazanych im przez pod-
mioty biorące udział w konsultacjach. 
Wszystko okaże się w przeciągu kilku 
najbliższych miesięcy.

CO KASAMI STARSZEGO TYPU?  

Bez względu na to, czy kasy w formie 
aplikacji wejdą do użycia w przyszłym 
roku, właściciele tradycyjnych kas nie 
muszą się martwić. Jeśli nie obejmują 
ich przepisy o kasach online, nadal mogą 
używać swoich urządzeń aż do czasu 
„śmierci technicznej”.

– Warto jednak pamiętać, że kasy z pa-
pierową kopią paragonów nie uzyskują 
homologacji już od 31 sierpnia 2019 r. 
Natomiast urządzenia z elektroniczną 
kopią paragonów będzie można zatwier-
dzić w Głównym Urzędzie Miar jeszcze 
tylko do końca 2022 r. Dlatego jeśli ktoś 

dopiero zaczyna swoją działalność, war-
to aby od razu zaopatrzył się w kasę fi-
skalną online – podsumowuje ekspert 
z Białostockiego Centrum Kas Fiskal-
nych.
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KIM JEST MULTIDŁUŻNIK?
KLAUDIA CIESIELSKA

Aż 1,3 mld zł wynoszą zaległości fir-
m-multidłużników, widniejące w bazie 
danych Krajowego Rejestru Długów. 
Multidłużnicy to przedsiębiorstwa, które 
są winne zapłatę co najmniej 3 wierzy-
cielom. Jest ich ponad 18 tys. Najwięcej 
takich przedsiębiorstw, bo 3,3 tys., działa 
w województwie mazowieckim. Właśnie 
stamtąd pochodzi rekordzista, który ma 
do oddania 15,5 mln zł. 

Na polskim rynku nie brakuje przed-
siębiorstw, które zalegają z fakturami 
wobec dostawców towarów i usług, rat 
kredytowych, leasingowych czy nie pła-

cą za prąd, telefon i Internet. Prowadzi 
to m.in. do tworzenia się zatorów płatni-
czych, które blokują przepływ pieniędzy 
w gospodarce. Mechanizm działa w obie 
strony – jedna firma nie płaci drugiej, 
a w efekcie tamta może mieć problem 
z uregulowaniem swoich zobowiązań. 
Gdy piętrzą się zaległości, trudno o za-
chowanie płynności finansowej.

Niespłacone zobowiązania wszystkich 
firm wpisanych do KRD wynoszą obecnie 
9,4 mld zł. Ma je ponad 281 tys. przed-
siębiorstw. Wśród nich widać mocną 
grupę multidłużników. To firmy, które za-
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legają co najmniej 3 wierzycielom.

DO TRZECH RAZY SZTUKA

Firmy zadłużone u 3 kontrahentów mają 
im do oddania łącznie 1,3 mld zł. Takich 
przedsiębiorstw jest dokładnie 18 181. 
Grono ich wierzycieli jest liczne, bo ra-
zem to 8 382 firmy. Największy problem 
z multidłużnikami jest na Mazowszu, 
gdzie działa 3314 przedsiębiorstw ma-
jących 256 mln zł długu wobec 3 kon-
trahentów. Po drugiej stronie barykady 
stoją ich wierzyciele – razem 2493 kon-
trahentów. Właśnie z tego województwa 
pochodzi rekordzista, który ma do odda-
nia 15,5 mln zł. Drugi na liście multidłuż-
ników z 3. wierzycielami jest Śląsk. Tam 
2500 przedsiębiorstw ma niemal 179 
mln zł zaległości w stosunku do 1760 
różnych partnerów. Czołówkę zamyka 
Wielkopolska, gdzie 1855 firm „dorobiło 
się” 134 mln zł zadłużenia u 1536 do-
stawców.

Co ciekawe, multidłużnicy z 3 wierzy-
cielami mają ponad dwukrotnie wyższe 
średnie zadłużenie niż przeciętne za-
ległości wszystkich firm wpisanych do 
KRD. Ci pierwsi mają na koncie średnio aż 
71,3 tys. zł zaległości, drudzy znacznie 
mniej, bo 33,2 tys. zł.

- Multidłużnik jest znacznie bardziej 
toksyczny niż „zwykły” dłużnik, gdyż 
infekuje kilka firm naraz. Gdy na jedno 
niespłacone zobowiązanie nakłada się 
kolejne, łańcuch zobowiązań jest trudny 
do przerwania. Bazując na naszych do-
świadczeniach w obsłudze zarówno du-
żych korporacji, jak i mniejszych przed-
siębiorstw, widzimy, że firmy o wyższej 
świadomości biznesowej częściej moni-
torują partnerów w KRD. Jeśli ktoś do-
pisuje kontrahenta do bazy dłużników, 
pozostali dostają natychmiast informa-
cję o jego problemach finansowych. Są 
wtedy w stanie reagować na bieżąco, na 
przykład zmienić warunki umowy na do-
stawę towarów – mówi Adam Łącki, pre-
zes Zarządu Krajowego Rejestru Długów 
Biura Informacji Gospodarczej.

Jak to działa, obrazuje przykład z KRD. 
Jedna z dużych grup energetycznych, ob-

sługujących rocznie ponad 320 tys. klien-
tów korporacyjnych, dzięki uruchomieniu 
monitoringu wyłowiła spośród nich aż 
18 tys. firm, które zostały wpisane do 
KRD przez innych kontrahentów. Grupa 
ochroniła w ten sposób swoje transakcje 
o wartości 172,5 mln zł.

PIĘCIU WIERZYCIELI TO NIE RZADKOŚĆ

Jeśli popatrzeć przez pryzmat liczby 
wierzycieli, to widać, że nie brakuje też 
przedsiębiorstw, które mają aż 5 lub wię-
cej wierzycieli. Jest ich co prawda mniej 
niż potrójnych multidłużników, bo 5042 
firm, ale za to z większym łącznym dłu-
giem, który wynosi prawie 1,4 mld zł. 
Średnie zobowiązanie przypadające na 
taką firmę, wynosi 272,5 tys. zł. Na pie-
niądze od nich czeka 9668 wierzycieli.

Doświadczenie firmy windykacyjnej 
Kaczmarski Inkasso w obsłudze przed-
siębiorstw pokazuje, że są dwa typy mul-
tidłużników. Pierwszy to firmy zawie-
szone na jednym dużym kontrahencie, 
który zerwał z nimi współpracę i zostały 
im tylko dwa, trzy małe zlecenia. Mimo 
że tracą płynność finansową, zaciągają 
kolejne zobowiązania u innych kontra-
hentów. W tym przypadku płynność fi-
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nansowa już nie wróci, dlatego warto, 
aby wierzyciele zabezpieczyli swoją na-
leżność i wystąpili o nakaz zapłaty, by 
ustrzec się przed przedawnieniem zobo-
wiązania.

Drugi typ to firmy, u których wydarzyło 
się coś nagłego, np. rzetelny do tej pory 
kontrahent nie zapłacił im za towar lub 
usługę. Nie mają więc z czego zapłacić 
swoim partnerom. To jednak chwilowe, 
bo ich partner ma przejściowe proble-
my, ale ze względu na dotychczasową 
wieloletnią współpracę wiadomo, że za 
dwa miesiące na pewno odda pieniądze. 
Firmy te aktywnie szukają nowych zle-
ceń, aby przywrócić płynność finansową 
i ostatecznie wychodzą na prostą.

W KOLEJCE DO DŁUŻNIKA

- Odzyskiwanie płatności od multidłuż-
ników różni się od windykacji dłużników, 
którzy zalegają ze spłatą zobowiązań 
tylko u jednego wierzyciela. W przypad-
ku tych pierwszych musimy zabezpie-
czyć interes wszystkich wierzycieli, nie 
wyróżniając żadnego i dzieląc pomię-
dzy nich dostępną pulę pieniędzy. Co 
istotne, multidłużnicy reagują dopiero, 
gdy kontaktują się z nimi negocjatorzy. 

Wcześniej ignorują ponaglenia ze strony 
kontrahentów. Skutecznie działa na nich 
wizualizacja, czyli wezwanie do zapłaty 
z logo firmy windykacyjnej. Zdecydowa-
nie potrzebują zewnętrznego motywato-
ra - mówi Jakub Kostecki, prezes Zarządu 
firmy windykacyjnej Kaczmarski Inkasso.
Praktyka firm windykacyjnych potwier-
dza, że nierzetelność kontrahentów jest 
częstą przyczyną narastających zatorów 
finansowych. Zwłaszcza boleśnie odczu-
wają to mikrofirmy, które opierają dzia-
łalność na jednym, dwóch zleceniodaw-
cach.

- W przypadku mikrofirm nawet jedna 
przeterminowana faktura może zachwiać 
płynnością finansową przedsiębiorstwa 
i spowodować, że firma przestanie regu-
lować w terminie własne zobowiązania. 
Przed takim scenariuszem można się za-
bezpieczyć, ale robi tak niewielki odsetek 
firm. Z usługi finansowania faktur korzy-
sta już 12 procent przedsiębiorców, co 
oznacza, że 88 procent wciąż ryzykuje, 
uzależniając swoją wypłacalność od kon-
dycji lub dobrej woli swoich kontrahen-
tów – podsumowuje Dariusz Szkaradek, 
prezes Zarządu firmy faktoringowej NFG.
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NAGRODY RZECZOWE A PODATKI 
KLAUDIA CIESIELSKA

Organizator akcji promocyjnej z nagro-
dami powinien pamiętać, że koszt na-
gród nie jest jego jedynym wydatkiem. 
W szczególności warto zainteresować 
się podatkami, a te będą one się od sie-
bie różniły, w zależności od rodzaju akcji.

- Akcje promocyjne dla kontrahentów, 
dystrybutorów, sprzedawców oraz ich 
pracowników to świetny sposób na 
wzrost poziomu sprzedaży. Promocja 
może być zorganizowana w wielu for-
mach, np. konkursu, sprzedaży premio-
wej, programu motywacyjnego czy loterii 
– mówi Grzegorz Kobryń z serwisu Na-
grodyB2B.pl. – Aby jednak akcję z nagro-
dami przeprowadzić zgodnie z prawem, 
warto zwrócić uwagę na przepisy podat-
kowe i zastanowić się, która forma akcji 

promocyjnej będzie korzystniejsza dla 
przedsiębiorcy – podkreśla.

KONKURS CZY LOTERIA – CO TO WŁA-
ŚCIWIE ZNACZY?

Z punktu widzenia prawa podatkowego 
najważniejszą sprawą jest odróżnienie 
loterii od konkursu. Nie każde wydarze-
nie nazwane przez jego organizatora 
konkursem będzie traktowane jako kon-
kurs dla celów ustawy o podatku do-
chodowym od osób fizycznych. Główna 
różnica polega na tym, że w przypadku 
loterii o przyznaniu  wygranej decyduje 
los, nagroda otrzymywana jest niezależ-
nie od „zasług” gracza, natomiast przy 
konkursie najważniejsze są postano-
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wienia regulaminu precyzujące sposób 
wyłonienia zwycięzcy czy innych osób, 
którem przyznane będą nagrody.

KONKURS A DOCHÓD, CZYLI JAK WIDZI 
TO URZĄD SKARBOWY

Ustawa o podatku dochodowym nie de-
finiuje pojęcia konkursu. W interpreta-
cjach organów podatkowych, podaje się, 
że aby dane wydarzenie mogło zostać 
uznane za konkurs musi istnieć element 
rywalizacji pomiędzy uczestnikami. Nie-
odzowna jest też akceptacja postano-
wień regulaminu przez osobę biorącą 
udział w konkursie. To ten akt określa ja-
kie warunki musi spełnić zwycięzca. Wy-
kluczona jest losowość!

Nie z każdą wygraną będzie wiązała się 
konieczność zapłaty podatku. Zwolnione 
z opodatkowania są: wygrane w konkur-
sach i grach organizowanych i emitowa-
nych (ogłaszanych) w środkach masowe-
go przekazu, a także konkursy z dziedziny 
nauki, kultury, sztuki, dziennikarstwa 

i sportu. Zwolnienie obowiązuje wyłącz-
nie dla nagród, których jednorazowa 
wartość nie przekracza kwoty 2.000 zł.

Uwaga: fiskus nie zgadza się na zwol-
nienie z podatku dochodowego nagród  
zdobywanych w konkursach interneto-
wych. W jego ocenie ulga przysługuje tyl-
ko wtedy, gdy organizatorem jest środek 
masowego przekazu (np. radio, telewi-
zja lub wydawca portalu). Nie wystarczy 
ogłoszenie konkursu na specjalistycz-
nym portalu internetowym. Konkurs po-
winien więc być zarówno ogłoszony, jak 
i zorganizowany przez środki masowego 
przekazu (przy czym zalicza się do nich 
również internet). Potwierdzenie takiego 
stanowiska znajdziemy w wyroku Wo-
jewódzkiego Sądu Administracyjnego 
w Warszawie (Sygnatura akt: III SA/Wa 
1079/18).

Jeśli nie przysługuje zwolnienie to od na-
gród w konkursach pobiera się zryczał-
towany podatek dochodowy w wysoko-
ści 10%. Jeśli przysługuje zwolnienie, to 
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warto pamiętać, że wartości wygranych 
nie sumuje się w ciągu roku! Gdy kwota 
pojedynczej wygranej jest mniejsza lub 
równa kwocie 2 000 zł, to nawet jeżeli 
suma otrzymanych nagród ją przekracza, 
to zwolnienie ciągle przysługuje.

To na organizatorach wszelakich kon-
kursów spoczywa obowiązek naliczenia 
i pobrania, a także odprowadzenia po-
datku od nagród. Według ustawy, są oni 
płatnikami podatku od wygranej. Jak to 
się robi?

Jeżeli nagroda ma charakter pieniężny, 
organizator konkursu wypłaci uczestni-
kowi kwotę pomniejszoną o 10% podatku 
od wygranej. Natomiast, gdy uczestnik 
wygra nagrodę rzeczową, będzie musiał 
zapłacić na rzecz organizatora kwotę na-
leżnego podatku i dopiero po dopełnieniu 
tego obowiązku będzie mógł otrzymać 
swoją rzecz.

Pobrany zryczałtowany podatek płatnik 
musi przekazać na rachunek bankowy 
właściwego urzędu skarbowego właści-
wego ze względu na miejsce zamieszka-
nia lub siedziby płatnika, w terminie do 
20 dnia miesiąca następującego po mie-
siącu przekazania nagrody.

To nie wszystkie obowiązki organizato-
ra. Musi on jeszcze sporządzić deklara-
cję PIT-8AR i wysłać ją do właściwego 
urzędu skarbowego w terminie do końca 
stycznia roku następującego po roku po-
datkowym, w którym przekazano nagro-
dę.

OBOWIĄZKI WYGRYWAJĄCYCH

Przychodu opodatkowanego w formie 
ryczałtu, zwycięzca konkursu - osoba fi-
zyczna) - nie wykazuje w swoim rocznym 
zeznaniu podatkowym.

Co do przedsiębiorców zaszły ostatnio 
istotne zmiany. Jeszcze nie tak dawno 
temu, gdy nagrodę uzyskał przedsię-
biorca, w konkursie związanym z pro-
wadzoną przez niego działalnością go-
spodarczą, to fiskus twierdził, że należy 
doliczyć ją do ogółu przychodów uzyska-
nych z działalności gospodarczej w celu 

opodatkowania podatkiem dochodowym 
zgodnie ze stosowaną formą opodatko-
wania.

Ta wykładnia uległa zmianie. Obecnie 
przyjmuje się analogiczne zasady rozli-
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czania nagród, jak w przypadku osób fi-
zycznych nieprowadzących działalności 
gospodarczej, zatem nagrodę uzyskaną 
przez przedsiębiorcę organizator opo-
datkowuje 10% zryczałtowanym podat-
kiem dochodowym. I nie wykazuje jej 

w zeznaniu rocznym.

A CO GDY KONKURS ORGANIZUJE PRA-
CODAWCA?

Gdy organizatorem jest pracodawca, 
wartość nagrody w konkursie, nieza-
leżnie od tego, czy jest to nagroda pie-
niężna czy rzeczowa, pracodawca jako 
płatnik powinien doliczyć do pozostałych 
przychodów pracownika. Wtedy wartość 
nagrody konkursowej wykazuje się w ze-
znaniu razem z dochodami ze stosunku 
pracy (PIT-11).

Konkurs to korzystna finansowo akcja 
promocyjna, ze względu na niską stawką 
podatku dochodowego, który jest pobie-
rany od wygranych nagród (10% PIT). To 
zdecydowanie mniej, niż tradycyjne progi 
podatkowe w podatkach dochodowych. 
Ponadto, w konkursie może brać udział 
nieograniczony krąg uczestników (ina-
czej niż np. przy sprzedaży premiowej, 
gdzie istotne jest zaistnienie stosunku 
sprzedaży pomiędzy organizatorem akcji 
promocyjnej a uczestnikiem).

Przy pozostałych akcjach promocyjnych 
(za wyjątkiem sprzedaży premiowej) na-
grody są opodatkowane przez uczestni-
ków na zasadach ogólnych, czyli co do 
zasady wyższą stawką, według skali po-
datkowej.

UWAGA NA LOTERIE!

Loteria promocyjna jest również chętnie 
stosowaną formą uatrakcyjnienia sprze-
daży. Jeśli jednak decydujemy się na taką 
formę promocji, trzeba mieć świado-
mość odmiennych od konkursu regulacji 
prawnych.

Według ustawy o grach hazardowych 
loterie promocyjne to gry losowe, w któ-
rych uczestniczy się przez nabycie to-
waru, usługi lub innego dowodu udziału 
w grze i tym samym nieodpłatnie uczest-
niczy się w loterii, a podmiot urządzają-
cy loterię oferuje wygrane pieniężne lub 
rzeczowe.

Co bardzo ważne – aby zorganizować lo-
terię promocyjną, fantową, a nawet bingo 
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fantowe – osoby fizyczne, osoby prawne 
lub jednostki organizacyjne niemające 
osobowości prawnej muszą uzyskać sto-
sowne zezwolenie! Udziela go dyrektor 
izby administracji skarbowej, właściwy 
ze względu na miejsce gdzie takie loterie 
będą urządzane. Warto o tym pamiętać, 
gdyż znane były sytuacje, gdy nieświa-
domi niczego organizatorzy parafialnych 
loteryjek na szczytne cele znaleźli się na 
celowniku fiskusa.

Wniosek o udzielenie zezwolenia na or-
ganizację loterii promocyjnej rozpatry-
wany jest przez właściwego dyrektora 
izby administracji skarbowej w terminie 
2 miesięcy od dnia jego złożenia i pod-
lega opłacie, w wysokości 10% warto-
ści nagród, nie mniejszej jednak niż 50% 
kwoty przeciętnego miesięcznego wy-
nagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw 
bez wypłat nagród z zysku, w drugim 
kwartale roku poprzedniego.

Jako, że udział w loterii promocyjnej jest 
nieodpłatny i nie powoduje uzyskania 
przychodu u organizatora, brak jest pod-
staw do jego opodatkowania podatkiem 
od gier hazardowych.

Natomiast przychód z tytułu nagród uzy-
skanych przez zwycięzców konkursów 
lub loterii promocyjnych organizowanych 
przez przedsiębiorcę będzie podlegał 
opodatkowaniu 10% zryczałtowanym 
podatkiem dochodowym, którego płat-
nikami są organizatorzy. Tak więc to or-
ganizujący loterię są obowiązani pobie-
rać zryczałtowany podatek dochodowy 
od dokonywanych wypłat. Kiedy nagroda 
ma charakter niepieniężny, to wygry-
wający jest obowiązany wpłacić orga-
nizatorowi kwotę zaliczki lub należnego 
zryczałtowanego podatku przed udo-
stępnieniem wygranej.

Warto zaznaczyć, że zwolnione z podat-
ku od wygranej w loterii są nagrody, któ-
rych jednorazowa wartość nie przekra-
cza 2 280 zł.

Analogicznie jak przy konkursach orga-
nizator jako płatnik obowiązany jest ob-
liczyć i wpłacić ww. podatek w terminie 
do 20. dnia miesiąca następującego po 

miesiącu, w którym pobrano podatek - 
na rachunek urzędu skarbowego, wła-
ściwego ze względu na miejsce zamiesz-
kania lub siedziby. Ponadto, do końca 
stycznia roku następującego po roku 
podatkowym w którym pobrano poda-
tek, urządzający loterię musi przesłać do 
urzędu skarbowego, roczne deklaracje 
oznaczone jako PIT-8AR.

SPRZEDAŻ PREMIOWA

Ten rodzaj promocji jest dla organizato-
ra korzystny, gdyż pozwala na zaliczenie 
wydatków związanych z przeprowadze-
niem akcji do firmowych kosztów podat-
kowych. Warto jednak zwrócić uwagę na 
konieczność prawidłowego udokumen-
towania poniesionych w związku z tym 
wydatków. Dokumentacja musi zawierać 
regulamin sprzedaży premiowej, który 
pozwala wykazać jaki był charakter i cel 
poniesienia kosztów na jej przeprowa-
dzenie oraz udowodnić, że wydatki te 
nie noszą cech reprezentacyjnych. Do-
kumenty muszą także określać, jakie 
warunki musi spełnić uczestnik, celem 
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otrzymania upominku oraz potwierdzać 
odebranie nagrody przez beneficjentów.
Gdy premię otrzymuje osoba nieprowa-
dząca działalności gospodarczej, wów-
czas jej wartość stanowi przychód za-
sadniczo podlegający opodatkowaniu 
10% ryczałtem, tak jak w przypadku kon-
kursu i loterii. Ze zwolnienia od podatku 
korzystają nagrody, których jednorazowa 
wartość nie przekracza 2.000 zł. Jeżeli 
jednak jest wyższa, to wówczas w ca-
łości podlega ona opodatkowaniu (a nie 
tylko nadwyżka ponad 2.000 zł). Płatni-
kiem jest przekazujący premię i obowią-
zują go takie same zasady jak przy orga-
nizacji konkursu i loterii.

Gdy uczestnikiem sprzedaży premiowej 
jest przedsiębiorca, to nagroda otrzyma-
na przez niego stanowi przychód z dzia-
łalności gospodarczej, który powstaje 
w momencie uzyskania nagrody. Jeżeli 
nagroda ma charakter niepieniężny to jej 
wartość należy ustalić na podstawie cen 
rynkowych stosowanych przy udostęp-
nianiu rzeczy lub świadczeniu usług tego 
samego rodzaju i gatunku, z uwzględnie-

niem w szczególności ich stanu i stopnia 
zużycia oraz czasu i miejsca udostępnie-
nia.

Jeśli przekazanie nagrody pracowniko-
wi, nagradzało rezultaty wykonywanej 
przez niego pracy, wówczas traktuje się 
ją jako dodatkowe wynagrodzenie i opo-
datkowuje jako zwykły przychód ze sto-
sunku pracy.

- Akcja z nagrodami organizowana przez 
firmę w większości przypadków nie jest 
akcją charytatywną. Firmy przeprowa-
dzają konkursy, loterie lub sprzedaż pre-
miową, aby osiągać konkretne cele, takie 
jak wyższa sprzedaż lub wzmocnienie 
motywacji pracowników. I jak przy każ-
dej inwestycji, tak również przy akcjach 
z nagrodami, należy liczyć się z koszta-
mi, także podatkowymi – mówi Grzegorz 
Kobryń. – W prawidłowym rozliczeniu 
akcji pomóc może współpraca z platfor-
mą wyspecjalizowaną w dystrybucji na-
gród – podkreśla.
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SYSTEMY DO ZARZĄDZANIA FIRMĄ
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

BTC SP. Z O.O.
GŁOSEM KAPITUŁY

JAKOB HATTELAND COMPUTER AS

ROZWIĄZANIE E-COMMERCE
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

BRAND 24 S.A.
GŁOSEM KAPITUŁY
SALES MANAGO

ROZWIĄZANIA Z ZAKRESU BEZPIE-
CZEŃSTWA I ZARZĄDZANIA 

INFRASTRUKTURĄ
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

KASPERSKY LAB POLSKA
GŁOSEM KAPITUŁY

ACRONIS INTERNATIONAL GMBH

PRODUCENT ROZWIĄZAŃ 
Z ZAKRESU DRUKU

GŁOSEM CZYTELNIKÓW
XEROX POLSKA SP. Z O.O.

GŁOSEM KAPITUŁY
SHARP ELECTRONICS EUROPE 

GMBH SP. Z O.O.

TRANSFORMACJA CYFROWA
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

UNITY GROUP (UNITY S.A.)
GŁOSEM KAPITUŁY

IT.INTEGRO SP. Z O.O.

PRODUCENT URZĄDZEŃ DLA BIZNESU
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

LENOVO TECHNOLOGY B.V. SP. 
Z O.O.

GŁOSEM KAPITUŁY
HUAWEI POLSKA SP. Z O.O.

PRODUCENT ROZWIĄZAŃ DLA RYNKU 
KORPORACYJNEGO

GŁOSEM CZYTELNIKÓW
DELL EMC POLAND SP. Z O.O.

GŁOSEM KAPITUŁY
HEWLETT PACKARD ENTERPRISE

DOSTAWCA CHMURY, ROZWIĄZAŃ 
CHMUROWYCH I DATA CENTER

GŁOSEM CZYTELNIKÓW
3S DATA CENTER S.A.

GŁOSEM KAPITUŁY
AMAZON WEB SERVICES POLAND 

SP. Z O.O.

21 listopada zostały ogłoszone wyniki 
Plebiscytu BITy 2019 organizowanego 
przez naszą Redakcję. W dwóch odręb-
nych głosowaniach, Czytelnicy i Kapitu-
ła wyłonili, ich zdaniem, najlepsze firmy 
w branży. Przyznana została także do-
datkowa nagroda głosem Redakcji.

28 firm otrzymało prestiżowy Certyfikat 
Jakości przyznawany głosem Czytelni-
ków i Kapituły w 15 kategoriach, który 

potwierdza ich pozycję rynkową oraz za-
angażowanie w rozwój branży IT i cyfry-
zacji.

W głosowaniu, które odbywało się od 1 
października do 31 października 2019 
roku zostało oddanych aż 186 240 gło-
sów, co czyni Plebiscyt BITy największym 
tego typu pośród mediów IT i odzwiercie-
dla głos ponad 100 tys. osób związanych 
lub zainteresowanych branżą IT.

LAUREACI PLEBISCYTU BITY 2019 
– FIRMY NIEPRZECIĘTNE
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DYSTRYBUTOR IT&T
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

ACTION S.A.
GŁOSEM KAPITUŁY

ALSO POLSKA SP. Z O.O.

DYSTRYBUTOR VAD / 
SPECJALIZOWANY

GŁOSEM CZYTELNIKÓW
KONSORCJUM FEN SP. Z O.O.

GŁOSEM KAPITUŁY
S4E S.A.

OSOBOWOŚĆ / ZESPÓŁ
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

NET-O-LOGY SP. Z O.O.
GŁOSEM KAPITUŁY

ACTION S.A.

INTEGRATOR ROKU
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

SPRINT S.A.
GŁOSEM KAPITUŁY

NET COMPLEX SP. Z O.O.

PRACODAWCA ROKU
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

NET-O-LOGY SP. Z O.O.
GŁOSEM KAPITUŁY

XTG S.A.

PRODUCENT ROZWIĄZAŃ DLA SMB
GŁOSEM CZYTELNIKÓW

SYNOLOGY GMBH
GŁOSEM KAPITUŁY
QNAP SYSTEMS

PRODUCENT ROZWIĄZAŃ DIGITAL 
SIGNAGE I AV

GŁOSEM CZYTELNIKÓW
SONY PROFESSIONAL

GŁOSEM KAPITUŁY
SHARP ELECTRONICS EUROPE 

GMBH SP. Z O.O.

NAGRODA REDAKCJI BRANDSIT
AXENCE SP. Z O.O. SP. K.

Drugim elementem Plebiscytu było 
głosowanie Kapituły, której członkami 
byli: Michał Kanownik - Prezes Zarządu 
Związku Cyfrowa Polska, członek Zarzą-
du Digital Europe. Wieloletni menadżer 
z branży RTV i IT, aktywnie zaangażowa-
ny w rozwój cyfryzacji; Marcin Babiak - 
Ekspert przywództwa i zarządzania, tre-
ner-praktyk i konsultant, właściciel Kordo 
Edukacja; Michał Jarski – Territory Ma-
nager Eastern Europe w Tenable, z bran-
żą IT związany od prawie 20 lat; Dr inż. 
Tomasz Długosz – specjalista z zakresu 
informatyki technicznej i telekomunika-

cji. Pełnił funkcję rektora w Wrocławskiej 
Wyższej Szkole Informatyki Stosowanej 
oraz funkcję prorektora w Wyższej Szko-
le Handlowej we Wrocławiu; Bartosz 
Martyka – redaktor naczelny BrandsIT.

Dziękujemy Czytelnikom oraz Kapitule za 
zaangażowanie w głosowania. Podzię-
kowania należą się także całego Zespo-
łowi Redakcyjnemu, który zorganizował 
ten wyjątkowy Plebiscyt. 
Serdecznie gratulujemy wszystkim Lau-
reatom i życzymy równie fenomenalnych 
sukcesów w nowym roku.
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OPROGRAMOWANIE 
RODOprotektor 

– ZWYCIĘZCA PLEBISCYTU 
BITy 2019 

W KATEGORII 
„SYSTEM DO ZARZĄDZANIA FIRMĄ”

Dziękujemy Czytelnikom Magazynu BrandsIT, Klientom oraz 
wszystkim osobom, które oddały głos na system RODOprotek-
tor w Plebiscycie „BITY 2019”. Cieszymy się, że RODOprotektor 
otrzymał nagrodę Czytelników Magazynu BrandsIT w kategorii 
„Systemy do zarządzania firmą”. Jest to o tyle ważne, że to wła-
śnie oceny użytkowników systemu są dla nas najcenniejsze, bo 
to właśnie oni codziennie korzystają z funkcjonalności oprogra-
mowania. Nie zatrzymujemy się – będziemy stale rozwijać nasz 

system, by jeszcze lepiej spełniał swoją funkcję.

Urszula Bajer, BTC Sp. o.o. 

https://brandsit.pl


BrandsIT.pl

91GRUDZIEŃ 2019

SYSTEM DO ZARZĄDZANIA 
DANYMI OSOBOWYMI
- RODOprotektor

RODO wprowadziło szereg zmian w za-
kresie zarządzania danymi osobowymi, 
a co za tym idzie również w zakresie 
działań podejmowanych podczas prze-
twarzania danych osobowych. Inspek-
torzy Ochrony Danych testują różne 
rozwiązania, które mają usprawnić ich 
pracę, realizując wszystkie wymagania 
RODO. RODOprotektor to odpowiedź na 
potrzeby IOD, jak i ADO w wypełnianiu 
obowiązków wynikających z RODO.

SYSTEM OBSŁUGI WNIOSKÓW 
W OPROGRAMOWANIU 
RODOprotektor

Dodaliśmy do oprogramowania nową 
funkcjonalność - System Obsługi Wnio-
sków. System służy do zautomatyzo-
wania procesu rejestracji pracowników, 
nadawania uprawnień do systemów 
informatycznych oraz uprawnień do 
przetwarzania danych osobowych 
w urzędach i przedsiębiorstwach. Za jego 
pomocą można usprawnić obieg doku-
mentów w firmie oraz zminimalizować 

ryzyko ich utraty. 
Proces nadawania uprawnień składa się 
z dowolnie konfigurowalnych etapów za-
twierdzania np.:
a. Utworzenie wniosku
b. Akceptacja wniosku przez Dyrektora 
jednostki organizacyjnej
c. Zatwierdzenie przez właściciela
d. Akceptacja administratora
e. Wybór wykonawcy

CO WYRÓŻNIA PROGRAM 
RODOprotektor?

• Czas wdrożenia - 15 minut
• Model subskrypcyjny – wybierz okres 

subskrypcji dostosowany do Twoich 
oczekiwań – 12/24/36 miesięcy

• Wdrożony  przez ponad 300 podmio-
tów

• Oprogramowanie instalowane on-
-premise

• Automatyczne aktualizacje 
• Pełne wsparcie wdrożeniowe i  szko-

leniowe

Chcesz dowiedzieć się więcej – wyślij 
wiadomość na adres: info@rodopro-
tektor.pl 
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Firma Synology produkuje rozwiązania 
z zakresu sieciowych pamięci masowych, 
nadzoru IP i urządzenia sieciowe, któ-
re zmieniają sposób, w jaki użytkownicy 
zarządzają danymi i siecią oraz realizu-
ją zadania związane z nadzorem w erze 
usług chmurowych. W pełni wykorzystu-
jąc zalety najnowszych technologii, firma 
Synology zapewnia użytkownikom nie-
zawodne i przystępne cenowo rozwią-
zania służące do: centralizacji pamięci 
masowej, tworzenia kopii zapasowych, 
wirtualizacji, udostępniania i synchroni-
zowania danych, uzyskania dostępu do 
danych zawsze i wszędzie oraz monito-
ringu wizyjnego.

Firma Synology stawia sobie za cel ofero-
wanie produktów opracowanych z myślą 
o przyszłości oraz najlepszych w swojej 
klasie usług dla klientów. Dlatego też Sy-
nology dostarcza rozwiązania, w których 

najważniejszym czynnikiem jest bezpie-
czeństwo, spójność danych i ciągłość 
pracy. Te czynniki sprawiają, że system 
Synology zarządza danymi ponad 6 mi-
lionów domów i firm na całym świecie.

Chcielibyśmy bardzo podziękować czy-
telnikom BrandsIT i użytkownikom Syno-
logy za oddane głosy, które w końcowym 
efekcie dały nam wygraną w katego-
rii „Najlepszy producent rozwiązań dla 
SMB” według czytelników. Jesteśmy 
bardzo dumni z otrzymania tej nagro-
dy. To pokazuje, że nasze produkty oraz 
założenia, które realizujemy przez lata 
są doceniane przez klientów, a sama 
nagroda jest dla nas motywacją do dal-
szego działania, doskonalenia i rozwoju 
naszych produktów.

Poniżej przedstawiamy założenia i pla-
ny, jakie firma Synology stawia sobie na 

SYNOLOGY ZDOBYWA NAGRODĘ W KATEGORII 
„PRODUCENT ROZWIĄZAŃ DLA SMB”
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przyszłe lata.

Pierwszą nowością, o której warto 
wspomnieć jest platforma do zarządza-
nia danymi, która idealnie integruje infra-
strukturę sprzętową i programową, aby 
efektywnie zarządzać w firmach usługa-
mi w chmurze i ich gwałtownym wzro-
stem.

Trzon platformy stanowić będzie nowy 
system operacyjny DiskStation Mana-
ger (DSM) 7.0. Najważniejsze nowości, to 
usprawnione zarządzanie lokalną pamię-
cią masową, monitorowanie w chmurze 
i zapobieganie problemom oraz natywne 
funkcje hybrydowego przechowywania 
w chmurze. 

DSM 7.0 ZOSTAŁ OPRACOWANY WO-
KÓŁ TRZECH KLUCZOWYCH ELEMEN-
TÓW:

Wsparcie użytkownika: nowy menedżer 
pamięci, ulepszona pamięć podręczna 
SSD i głębsza integracja ze środowiska-
mi wirtualizacji.

Inteligentne analizy: monitorowanie ser-
wera 24/7 i zapobieganie problemom 
dzięki Active Insight, która oferuje:
• Przewidywanie i zapobieganie: proak-
tywnie ostrzega o nieprawidłowościach 
na dowolnym serwerze, a także zapew-
nia szczegółowe porady dotyczące na-
prawy.
• Centralny monitoring: wyświetla w cza-
sie rzeczywistym i historyczne trendy 
wydajności serwera i wydajności syste-
mu monitorowania sprzętu na jednym 
ekranie.

Łączność z chmurą: natywna hybrydo-
wa pamięć masowa w chmurze z Hybrid 
Share Synology C2, to własna usługa 
chmury publicznej, która chroni obecnie 
ponad 28 000 użytkowników bizneso-
wych i prywatnych. Dzięki Hybrid Sha-
re, C2 może rozszerzyć lokalne foldery 
współdzielone na Synology NAS o wyso-
ką skalowalną przestrzeń dyskową typu 
pay-as-you-go. Dodatkowo, w wypadku 
awarii, konfiguracje mogą zostać przy-
wrócone na innego NAS’a w kilka mi-
nut, natychmiast wznawiając dostęp do 

wszystkich folderów współdzielonych na 
C2. Kolejną zaletą rozwiązania jest udo-
stępnianie plików w wielu lokalizacjach, 
co powoduje, że biura w różnych lokali-
zacjach mogą łączyć się z tymi samymi 
folderami współdzielonymi na C2, a każ-
dy serwer NAS buforuje tylko potrzebne 
pliki. To znacznie zmniejsza przepusto-
wość i przestrzeń dyskową wymaganą 
do udostępniania plików między lokali-
zacjami.

Dodatkowym wsparciem jest rozszerza-
ne portfolio produktów zaprojektowane 
w celu spełnienia wysokich wymagań 
dotyczących wydajności, dostępności 
i pojemności. W tym:
• Zorientowane na wydajność: seria all-
-flash oraz seria SA oparta na SAS, do-
stosowane do różnych wymagań IOPS, 
pojemności i wymagań budżetowych.
• Wysoka dostępność: podwójny kon-
troler active-active w UC3200 dla nie-
przerwanych usług iSCSI i active-pasive 
w SA3200D z pełną funkcjonalnością 
DSM.
• Wysoka gęstość: 4U 60-kieszeniowy 
HD6400 zapewniający pojemność pra-
wie 1PB przy kontrolowanych kosztach 
infrastruktury.
• SAN Fibre Channel: obsługa kart sie-
ciowych Fibre Channel zapewnia admi-
nistratorom SAN atrakcyjną, opłacalną 
opcję, którą można bezproblemowo zin-
tegrować z istniejącym środowiskiem.

Oprócz wymienionych nowości, firma 
Synology oferuje swoim klientom bez-
licencyjne aplikacje do backupu całej 
infrastruktury IT. W skład tych aplikacji 
wchodzą Active Backup for Business oraz 
Active Backup for Office 365 i G Suite, 
które umożliwiają scentralizowanie two-
rzenie kopii zapasowych dla systemów 
i usług VMware, Hyper-V, Windows, Of-
fice 365 i G Suite oraz pozwalają na za-
rządzanie nimi z jednej prostej konsoli. 

Dotychczasowe rozwiązania oraz nowo-
ści powodują, że Synology posiada ofertę 
dla każdego segmentu rynku, a dodatko-
wo rozwiązania są efektywne kosztowo. 
Oznacza to, że w cenie urządzenia znaj-
dziecie szereg aplikacji wspomagających 
funkcjonowanie firmy. 
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UNITY GROUP 
ZWYCIĘZCĄ PLEBISCYTU BITY 2019 

W KATEGORII 
TRANSFORMACJA CYFROWA 

- WYBÓR CZYTELNIKÓW
PARTNER CYFROWYCH ZMIAN

Unity Group jest aktywnym uczestnikiem 
rynku cyfrowych przemian od ponad 20 
lat.  Przez długi okres naszej działalno-
ści nasze usługi pomagały klientom za-
istnieć w coraz szybciej rozwijającej się 
branży online. Dynamiczny rozwój  tego 
sektora  stawiał nowe wyzwania, a my 
rozwijając swoje kompetencje wprowa-
dzaliśmy klientów w świat nowych tech-
nologii, tak aby mogli być zawsze o krok 
przed konkurencją, aby ich gotowość 
technologiczna pozwalała utrzymać pe-
leton kluczowych graczy w swoich bran-
żach. Jesteśmy wieloletnim partnerem 
transformacji cyfrowej polskich i mię-
dzynarodowych liderów - Euro RTV AGD, 
Leroy Merlin, Volkswagen Group Polska, 
LPP (właściciela takich marek jak: Re-
served, Mohito, House, Sinsay, Cropp),  
Wittchen, GATX oraz Onnibus. 

„W erze transformacji cyfrowej niezwy-
kle istotną kwestią dla każdej firmy jest 
stałe doskonalenie procesów oraz wyko-
rzystywanych technologii. Nie jest to już 
jedynie element stanowiący przewagę 
konkurencyjną, ale wymóg rynkowy, któ-
ry może decydować o powodzeniu bizne-
su. Dlatego też wybór partnera techno-
logicznego ma ogromne znaczenie. W tej 
kwestii polecam Grupę Unity, ponieważ 
jest nie tylko sprawnym wykonawcą 
projektów IT, ale również wiarygodnym 
partnerem biznesowym wykazującym 
proaktywne działanie oraz merytorycz-
ne i praktyczne wsparcie”. - Mateusz 
Waligóra, Kierownik Działu E-commerce 
Pneumat System Sp. z o.o.

Unity Group to zespół ekspertów, którzy 
doradzają, jak skutecznie przejść przez 
proces zmian cyfrowych, projektując pro-

cesy, a także implementując najnowsze 
rozwiązania technologiczne. Jako part-
ner cyfrowej transformacji pomagamy 
w przygotowaniu Strategii Omnichannel, 
kompleksowym spojrzeniu na Architek-
turę Systemową bądź Aplikacyjną. Bar-
dzo często wychodząc od pojedynczych 
potrzeb klientów dotyczących Integracji, 
przechodzimy do całej Strategii Integracji 
Systemów zarówno wewnętrznych, jak 
i zewnętrznych. Dostrzegamy także co-
raz większe potrzeby związane z migra-
cją środowisk utrzymaniowych do chmu-
ry.
KROK DALEJ… COMMERCE TRANS-
FORMATION 

Obecnie idziemy o krok dalej. Naszym 
zdaniem ogólne podejście do tema-
tu digital transformation jest już nie-
wystarczające. Wychodząc naprzeciw 
oczekiwaniom klientów, a jednocześnie 
stawiając na innowacyjne podejście do 
roli doradcy w zakresie zmian, idziemy 
z stronę specjalizacji. Jako pierwsi na 
rynku mówimy głośno o cyfrowej trans-
formacji sprzedaży. 

„Dla nas Commerce Transformation to 
zmiany funkcjonowania firm, związane 
z digitalizacją dotyczącą sprzedaży oraz 
obszarów pokrewnych. Dotyczą zarówno 
modeli biznesowych, strategii i taktyki 
działania, jak i narzędzi, metodyk pracy 
wpływających na kulturę organizacyjną 
firmy. Commerce Transformation obej-
muje także zmiany zachowań Klientów, 
ich postaw i oczekiwań oraz w szczegól-
ności obszaru styku pomiędzy Klientami 
a sprzedającymi (Digital Experience)”. - 
- Sebastian Błaszkiewicz (Dyrektor 
Sprzedaży Unity Group)

Unity Group działa aktywnie w zakresie 
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Commerce Transformation. Budujemy 
bazę wiedzy o tym temacie, edukujemy 

rynek. W październiku wspólnie w ICAN 
Institut, wydawcą „Harvard Business 
Review”, zorganizowaliśmy konferencje  
Commerce Transformation Days, która 
wspiera nasz dyskurs stojący na styku 
commerce i technologii. 

W portfolio posiadamy ponad 500 pro-
jektów, z których znaczna część to wie-
loletnia współpraca oparta o wypra-
cowane zaufanie, o kolejne realizacje 
projektów, godziny rozmów, burz mó-
zgów prowadzących do znalezienia naj-
bardziej optymalnej ścieżki wprowadza-
nia zmian i innowacji. Celem naszych 
działań jest przygotowanie klientów i ich 
organizacji do szybkich zmian i wprowa-
dzenia elastyczności, którą daje spraw-
nie zaprojektowana architektura IT, inte-
gracja systemów i zrozumienie powiązań 
pomiędzy różnymi obszarami funkcjono-
wania firmy.

„Przestaliśmy mówić o tym, jak zro-
bić coś najtaniej, a zaczęliśmy myśleć 
o tym, jak dokonać niezbędnych zmian 
jak najszybciej. Tworzenie infrastruktu-
ry e-commerce wymaga zwinnej filozo-
fii i to nie tylko w obszarze IT, lecz także 
w wymiarze całej organizacji”. - Grzegorz 
Rudno-Rudziński (Managing Partner 
w Unity Group)

Ocena efektywności naszych działań 
w zakresie commerce transformation 
jest transparentna. Dostarczamy jakość, 
którą potwierdzają opinie w niezależ-

nych rankingach takich jak Clutch. Dla 
nas  najlepszym dowodem zadowolenia 
klientów jest zaufanie i długoletnia ko-
operacja.

„Współpracę z Unity Group rozpoczęli-
śmy w 2009 roku od procesu konsultin-
gowego dotyczącego koncepcji urucho-
mienia sprzedaży naszych produktów za 
pośrednictwem platformy b2b. Nie mie-
liśmy wcześniej doświadczenia w tym 
obszarze. Wspólnie wypracowaliśmy  
koncepcję, znaleźliśmy USP (elementy 
przewagi konkurencyjnej naszej oferty 
sprzedaży), zweryfikowaliśmy oczekiwa-
nia i potrzeby naszych partnerów bizne-
sowych. Realizacja projektu przebiegła 
sprawnie, a na efekty posiadania kanału 
b2b nie było trzeba długo czekać. Po 2 
latach już ponad połowa Klientów z niej 
korzystała. Obecnie za pośrednictwem 
platformy b2b wpływa do firmy do 85% 
wszystkich zamówień, generując 75% 
przychodów.
 
Unity Group od 10 lat jest dla nas przede 
wszystkim zaufanym i wiarygodnym 
partnerem w transformacji cyfrowej 
(commerce transformation).  Współpra-
ca nie ogranicza się tylko do wdrażania 
zmian.  Wspólnie uczestniczymy w kon-
ferencjach, a także sami edukujemy się 
podczas organizowanego przez Unity 
Group Kongresu Dyrektorów E-commer-
ce (obecnie Commerce Transformation 
Days).” - Jolanta Gałązka, Dyrektor logi-
styki Tubądzin Management Group Sp. 
z o.o.

Dziękujemy czytelnikom 
magazynu BrandIT za tak 
licznie oddane na nas gło-
sy. To dla nas cenna infor-
macja zwrotna, że to co 
robimy, ale też na jakie 
wartości stawiamy pod-
czas współpracy,  jest za-
uważane i doceniane. Przy-
znany Certyfikat Jakości 
bardzo nas cieszy i moty-
wuje do dalszej pracy. 
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O FIRMIE, KTÓRA ZATRUDNIA 
PRACOWNIKÓW UODPORNIONYCH 
NA WIRUSA SANACJI

Siedziba Action S.A. w podwarszawskim 
Zamieniu, jest 9:00 rano, rozpoczyna się 
dzień roboczy. Parking pod firmą pra-
wie pełny, przez główną bramę wcho-
dzą pracownicy, którzy wybierają miejski 
transport lub docierają tu rowerem. Wej-
ściem głównym wchodzą osoby pracu-
jące na co dzień w części biurowej. Ale 
to nie wszystko, firma to także ogrom-
na powierzchnia budynków magazyno-

wych, do której można trafić pozostałymi 
wejściami. Jedno jest pewne, wszyscy 
pracownicy przekraczając próg Action 
wiedzą, że tu każdy dzień to bizneso-
wa przygoda. I tak było zawsze. A już na 
pewno w czasie ostatnich lat. 

Choć okoliczności pracy w ostatnim cza-
sie bardzo się zmieniły, to standardy po-
zostały te same. Ludzie nadal chętnie tu 
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przychodzą pracować, a drzwi do zarzą-
du zawsze są dla nich otwarte. Tak było 
nawet w momencie, gdy rozpoczynała 
się sanacja. 

Przypomnijmy, dokładnie 1 sierpnia 2016 
r. sąd na wniosek Action S.A. otworzył 
nad firmą parasol ochronny w postaci 
postępowania sanacyjnego, by w trakcie 
restrukturyzacji spółka mogła w mia-
rę swobodnie prowadzić swój biznes. 
„W miarę”, bo tamtego sierpniowego dnia 
w Action czas na chwilę stanął w miej-
scu, a i przez pierwsze dni po ogłoszeniu 
sanacji i rynek i pracownicy nie wiedzieli 
jak żyć w całkowicie nowych, bizneso-
wych realiach. Nie było też gdzie szukać 
podobnych przykładów i wzorców postę-
powań, bo Action był pierwszą tak dużą 
spółką w sanacji. Jak potem historia róż-
nych biznesów pokazała, to Action stał 
się dla wielu niedoścignionym wzorem 
jak działać w restrukturyzacji, a artyku-
ły o sanacji warszawskiego dystrybutora 
wygrywały rankingi najbardziej poczyt-
nych w niejednej redakcji. Dlatego zarząd 
Action miał pełną świadomość, że jeśli 
od razu dobrze tego nie wytłumaczy co 
teraz z pracownikami i z ich codzienną 
pracą, emocje wezmą górę nad rozsąd-
kiem i cały plan wprowadzenia nowego 
modelu biznesu w firmie, zatrudniającej 
kilkaset osób, zawiedzie, a z nim reputa-
cja biznesu budowana od blisko 30 lat.

Stąd, na pierwszym etapie restruktu-
ryzacji, pracownicy prawie codziennie 
uczestniczyli w spotkaniach wewnętrz-
nych, na których poza nauką „nowego” 
Action, mogli zadawać pytania dotyczące 

sanacji, a tych z czasem było coraz mniej. 
Okazało się bowiem, że postępowanie 
sanacyjne, czyli stan krytyczny przed-
siębiorstwa, stał się dla pracowników 
Action stanem powszednim. Po prostu 
uodpornili się oni na wirusa sanacji; wi-
rusa, który na samą myśl u wielu osób 
wciąż powoduje wysoką gorączkę i przy-
spieszony rytm serca. 

Tak jak prawdziwych przyjaciół poznaje 
się w biedzie, tak pracowników wyjąt-
kowo odpornych na wszelakie okolicz-
ności i odpowiedzialnych o losy spółki 
poznaje się w sanacji. 

kiedy wszyscy dziś po południu wyjdą 
z siedziby Action, po pełnym obowiąz-
ków dniu pracy, jutro znów, z podobną 
energią, wrócą tu, bo Action to ich drugi 
dom, Action to stan umysłu. I wierzcie 
mi, takich firm jak ta, z podobnym du-
chem walki i poczuciem pracy zespoło-
wej na próżno dziś szukać.

Dziękujemy za oddane głosy 
w konkursie BIT 2019 i przy-
znanie nam dwóch wyróżnień: 
Zespół Roku – głosem Kapitu-
ły Konkursu i Dystrybutor Roku 
– głosem Czytelników portalu 
brandsit.pl.
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STREFA ODPOCZYNKU

Dom z papieru(2017)
serial 

Ośmioro zamaskowanych przestępców 
napada na hiszpańską mennicę narodo-
wą. Ich przedstawicielem jest tajemni-
czy Profesor, który prowadzi negocjacje 
z policją.

Twórca: Álex Pina

Gatunek: Serial Akcji

Król (2019)
2 godz. 13 min.

Książę Hal musi zmienić się z krnąbrne-
go próżniaka w silnego władcę i walczyć 
o Anglię nie tylko na polu bitwy, ale rów-
nież na targanym konfliktami dworze. 

Reżyseria: David Michôd
Scenariusz: David MichôdJoel Edgerton
zin

Gatunek: Biograficzny

Limitless (2015-2016)
serial

CzarnoskóryBrian po zażyciu ekspery-
mentalnego narkotyku zaczyna w peł-
ni wykorzystywać możliwości swojego 
mózgu.

Twórca: Craig Sweeny

Gatunek: Dramat, Thriller

WARTO OBEJRZEĆ
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Pan raczy żartować, panie Feynman!. Przy-
padki ciekawego człowieka (2018)
Feynman Richard P.

Richard P. Feynman – laureat Nagrody Nobla i jeden z najgenialniejszych fizyków w dzie-
jach w brawurowy sposób opowiada o swoim niezwykłym życiu. Nie tylko przedstawia 
kulisy prac nad budową bomby atomowej i tajemnicami materii, ale też ujawnia się jako 
spec od otwierania zamków szyfrowych i mistrz gry na bongosach. Feynman opisuje 
spotkanie z Einsteinem, walki z rządową biurokracją, codzienne życie fizyków w ośrodku 
badawczym w Los Alamos i ich flirty z tancerkami w Las Vegas.

Norman Davies. Sam o sobie (2019)
Davies Norman

Uwielbiał podróże i świeże powietrze. Po studiach na Oksfordzie chciał zostać… prze-
wodnikiem górskim. Sport miał we krwi. Nie znosił wylegiwania się na plaży, za to uwiel-
biał samodzielnie prać koszule w wannie i prasować je, stojąc na balkonie z widokiem na 
Pacyfik.
Historyk, autor „Powstania ’44”, jeden z najlepszych znawców Europy Wschodniej, wni-
kliwy obserwator, po raz pierwszy opowiada tak osobistą historię: o rodzinie, dorasta-
niu w Bolton, karierze nauczyciela, związkach z Francją i Polską, samochodach, futbolu, 
trudnych decyzjach, odważnych celach. Wszystko w charakterystycznym, erudycyjnym 
Daviesowym stylu – pełnym anegdot i z szerokim tłem historycznym, a także z ostrym 
realizmem – bez grama idealizacji, za to ze szczyptą angielskiego humoru.

Innowatorzy (2016)
Isaacson Walter

W roku 2011 znakomita biografia założyciela firmy Apple, Steve’a Jobsa, stała się 
międzynarodowym bestsellerem i zarazem jedną z najlepiej sprzedających się biografii 
wszech czasów. Jej autor, Walter Isaacson, w swojej najnowszej książce pisze o lu-
dziach, którym zawdzięczamy nadejście i rozkwit ery informacji i cyfrowego świata.

„Innowatorzy” to fascynująca, obejmująca ponad półtora wieku opowieść o tym, jak do-
chodzi do innowacji oraz jak współpraca i współdziałanie wyzwalają pokłady kreatyw-
ności, prowadząc do rewolucyjnych zmian w naszym codziennym życiu.

WARTO PRZECZYTAĆ
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